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رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر 
زنجان گفت:  برخی رانندگان سودجو با سوءاستفاده از تأخیر 
در اعلام نرخ های مصوب اقدام به دریافت مبالغ دلخواه می کنند 

که رانندگان متخلف به کمیته انضباطی معرفی خواهند شد.
سعید نجفی با بیان اینکه با توجه ..

فرهنگی،  میراث  اداره کل  موسوی، سرپرست  میکائیل   سید 
گردشگری و صنایع دستی استان زنجان در گفت و گو با صدای 
زنجان اظهار کرد: پرواز زنجان – استانبول در دست پیگیری 

است. سرپرست اداره کل میراث فرهنگی...

پرواز زنجان – استانبول در دست 
پیگیری است

تاکسیران های متخلف زنجان به 
کمیته انضباطی معرفی می شوند

FATF به ایران پاسخ داد 
کنایه سنگین عباس عبدی به اقلیت پر سر و صدا؛

این »هسته سخت« گلوگیر نیست و گلوی وسیع نظام آن را هضم می کند 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۲۶۲۸۲۶                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

دنیای اقتصاد/  هادی خانی، معاون وزیر اقتصاد و 
رئیس مرکز اطلاعات مالی، اعلام کرد که به دنبال 
ارسال نامه  رسمی از سوی جمهوری اسلامی ایران 
به گروه ویژه اقدام مالی )FATF(،  رئیس این نهاد 
به آن پاسخ رسمی داده است. وی در پاسخ خود به 
این نامه، تصریح کرده است که تصمیم گیری های این 
نهاد بین المللی بر پایه اجماع کشورهای عضو انجام 
می شود و هیچ کشوری، حتی ایالات متحده آمریکا، 
نمی تواند به تنهایی روندهای FATF را تعیین کرده 

یا تغییر دهد.
دونالد  که  می شود  بیان  حالی  در  اظهارات  این 
بخشنامه  یک  در  آمریکا،  رئیس جمهور  ترامپ، 
ریاست جمهوری که به موضوع ایران مرتبط بود، بر 
لزوم تداوم اقدامات مقابله ای علیه جمهوری اسلامی 
در FATF تأکید کرده و خواستار مسدودسازی کلیه 
تراکنش های مرتبط با ایران به منظور جلوگیری از دور 

زدن تحریم ها شده بود.
FATF روایت پرونده ایران و

ویژه  اساس اطلاعات مندرج در وب سایت گروه  بر 
که  شد  متعهد   ۲۰۱۶ ژوئن  در  ایران  مالی،  اقدام 
با  مبارزه  زمینه  در  خود  راهبردی  کاستی های 
پول شویی و تأمین مالی تروریسم را برطرف کند. با 
این حال، به دلیل عدم تصویب دو کنوانسیون پالرمو و 
مقابله با تأمین مالی تروریسم مطابق با استانداردهای 
FATF، این نهاد بین المللی تصمیم به لغو تعلیق 
اقدامات مقابله ای علیه ایران گرفت و از کشورهای 
عضو خواست تا مطابق با توصیه شماره ۱۹، اقدامات 

مؤثر مقابله ای در قبال ایران را اعمال کنند.
از  فهرستی  میلادی،   ۲۰۰۰ سال  از   FATF
کشورهایی که مطابق معیارهای این نهاد در مبارزه 
تروریسم  مالی  تأمین  از  جلوگیری  و  پول شویی  با 
سرمایه گذاری  نظر  از  و  ندارند  مناسبی  عملکرد 
پرریسک محسوب می شوند، منتشر می کند. ایران 
در سال ۲۰۰۷ به این لیست افزوده شد و در سال 
FATF ،۲۰۰۹ رسماً به سایر کشورها توصیه کرد که 

در برابر ایران اقدامات مقابله ای اتخاذ کنند.
با  مبارزه  عالی  شورای  شرایط،  این  به  واکنش  در 
پول شویی تصمیم به تدوین و اجرای اقدامات لازم 
برای خروج ایران از لیست سیاه گرفت. در نتیجه، 
دولت وقت لایحه مبارزه با پول شویی را به مجلس 
ارائه داد که در سال ۱۳۸۶ به تصویب رسید. با این 
حال، FATF اعلام کرد که اگرچه ایران جرم انگاری 
در خصوص  اما  داده،  انجام  را  پول شویی  حوزه  در 

تأمین مالی تروریسم اقدامی صورت نگرفته است.
در پی آن، دولت دهم در سال ۱۳۸۹ لایحه مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم را تدوین و به مجلس ارائه کرد. 
این لایحه در سال ۱۳۹۰ به تصویب رسید، اما به 
دلیل ایراد اصل ۱۵۸ قانون اساسی از سوی شورای 
نگهبان، روند تصویب آن متوقف شد. سرانجام، قوه 

قضائیه لایحه جدیدی تهیه کرد که در سال ۱۳۹۴ 
به تصویب مجلس و تأیید شورای نگهبان رسید و 
در اسفندماه همان سال ابلاغ شد. متعاقباً، مکاتبات 
با FATF برای خروج ایران از لیست سیاه آغاز شد. 
قرار داشت،  تا سال ۲۰۱۵ در فهرست سیاه  ایران 
اما پس از آن، اقدامات مقابله ای علیه کشور به طور 
موقت تعلیق شد تا فرصت اجرای توصیه های این 

نهاد فراهم شود.
وضعیت اجرای توصیه های FATF و لوایح چهارگانه

تعلیق اقدامات مقابله ای علیه ایران منوط به اجرای 
۴۱ توصیه مشخص FATF بود که از این میان، ۳۷ 
دولت  ماند.  باقی  مورد  تنها ۴  و  اجرایی شد  مورد 
وقت تصمیم گرفت این موارد را در قالب چهار لایحه 

قانونی پیگیری کند:
۱. الحاق به کنوانسیون پالرمو

۲. اصلاح قانون مبارزه با پول شویی
۳. اصلاح قانون مبارزه با تأمین مالی تروریسم

۴. الحاق به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم
از این میان، تنها لایحه مربوط به اصلاح قانون مبارزه 
با تأمین مالی تروریسم به تصویب رسید و اجرایی 
شد. سه لایحه دیگر یا در مسیر تصویب متوقف شدند 

یا با مخالفت مجامع بالادستی مواجه شدند.
مبارزه  قانون  اصلاح  و  پالرمو  لایحه های  مجلس 
با پول شویی را تصویب و به شورای نگهبان ارسال 
کرد. با وجود رفع ایرادات شکلی از سوی مجلس، این 
بار مجمع تشخیص مصلحت نظام نسبت به لایحه 
در  نهایی  تصمیم گیری  و  وارد کرد  ایراداتی  پالرمو 
دولت دوازدهم به سرانجام نرسید. در دولت سیزدهم، 

مجمع تشخیص در نهایت رأی به رد این لوایح داد.
با آغاز به کار دولت جدید به ریاست مسعود پزشکیان، 
رهبری،  موافقت  با  و  رئیس جمهور  درخواست  به 
دستور  در  مجدداً   FATF با  مرتبط  لوایح  بررسی 
کار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفت. در 
سال ۱۴۰۳، کمیسیون تخصصی این مجمع با لوایح 

مذکور موافقت کرد، اما برای تصویب نهایی نیاز به 
رأی دو سوم اعضای مجمع است که هنوز محقق 

نشده است.
تأکید ترامپ بر فشار حداکثری
 و تلاش برای انسداد مالی ایران

چارچوب  در  ترامپ  دونالد  بهمن،   ۱۶ تاریخ  در 
صادر  بخشنامه ای  خود،  حداکثری  فشار  سیاست 
کرد که وزارت خزانه داری آمریکا را ملزم می کرد تا 
با تحریم های گسترده، صادرات نفت ایران را به صفر 
برساند و اقدامات مقابله ای علیه ایران در چارچوب 
FATF را حفظ کند تا هرگونه تراکنش مرتبط با دور 

زدن تحریم ها مسدود شود.
مذاکرات  آغاز  از  خبرهایی  اخیراً  که  حالی  در 
غیرمستقیم میان ایران و آمریکا در عمان منتشر شده 
است، به نظر می رسد حرکت در مسیر حل وفصل 
مؤثر  اقدامات  از  یکی  نیز می تواند   FATF موضوع

ایران برای کاهش تنش های بین المللی باشد.
درخواست رسمی ایران برای خروج از 

FATF لیست سیاه
بر اساس گزارش منتشرشده توسط شادا، هادی خانی 
اعلام کرد: در پی ارسال نامه رسمی از سوی مرکز 
ایران، رئیس FATF در پاسخ خود  اطلاعات مالی 
تأکید کرده است که تصمیمات در این نهاد مبتنی 
بر اجماع جمعی اعضا است و حتی آمریکا نمی تواند 
به طور یک جانبه مسیر تصمیم گیری را تعیین یا تغییر 

دهد.
او افزود: همچنین رئیس FATF تأکید کرده است که 
رؤسای مشترک این نهاد موظف به رعایت بی طرفی 
کامل و پرهیز از جانبداری سیاسی هستند. به رغم 
ایران  بررسی  کارگروه  بر  آمریکا  مشترک  ریاست 
)ICRG(، این پاسخ نشان از مقاومت ساختارهای 
بین المللی در برابر فشارهای یک جانبه دارد و ثابت 
می کند که دیپلماسی فعال به جای انفعال، می تواند 

در تحقق منافع و حقوق ملی مؤثر باشد.

اعتماد/ عباس عبدی در یادداشتی با عنوان »هسته سخت 
گلوگیر«  نوشت: هنگامی که کفگیر تندروها به ته دیگ 
خورده، مجبور شده اند مکنونات قلبی خود را آشکار کنند. 
تحصن ده ها روزه چند نفر جلوی مجلس و جمع آوری آنها 
از سوی پلیس مورد اعتراض افراد پشت پرده متحصنین 
قرار گرفت و یکی از مهم ترین استدلال های مخالفان که 
نماینده  را یک  را روشن می کرد  اعتراضات  این  واقعیت 
تندرو گفت: »هسته سخت نظامی که سکه ۱۰۰ میلیونی 
و دلار ۱۰۰ هزار تومانی را دارند تحمل می کنند، دل شان 
به این خوش است که اینجا احکام خدا دارد اجرا می شود. 
اگر قرار است از اسلام تهی شود برای چی خون بدهیم 
امنیت  عالی  شورای  امیدوارم  کنیم؟  تحمل  را  گرانی  و 
ملی فهم این موضوع رو داشته باشه که اگر بخواد به این 
قصه ادامه بده هسته سخت نظام ناامید میشن. اگه هسته 
یقرا  و جدا شدن رحم الله من  ناامید شدن  نظام  سخت 

فاتحه مع الصلوات.«
عده ای  که،  است  فاجعه ای  عمق  نشانگر  اظهارات  این 
قدرت  سخت  هسته  عنوان  تحت  را  خود  می خواهند 
از  این مثلا هسته سخت، در تفسیری که  بیندازند.  جا 
در  را  قدرت  می خواهد  می کند،  خود  اهمیت  و  جایگاه 
برابر اکثریت قریب به اتفاق مردم قرار دهد و به حکومت 
یادآوری  می کند که »یا ما، یا اکثریت قاطع مردم؟« نکته 
از دست اندرکاران حکومت متوجه  اینجاست که بخشی 
شده بودند که این گروه حتی اقلیت هم نیستند، چون 
اقلیت های اجتماعی هم تعدادی قابل توجه بوده که در 
هر صورت مهم هستند. اینها بسیار ناچیزتر از صدای شان 
هستند. صدای شان در رسانه رسمی و سایر رسانه هایی که 
از بیت المال ارتزاق می کنند بازتاب زیادی دارد و متکی به 
حمایت های مالی از جیب دولت و از طریق نهادهای خاص 
هستند و برای تذکر دادن به حجاب زنان پول می گیرند، 
لذا این تصور نادرست پیش آمده که گویی نفوذ واقعی آنان 
به اندازه صدای شان و اقلیتی قدرتمند هستند. از این رو 
برنامه ای را طراحی کردند که اول دایره نفوذ بسیار اندک 
آنان را نشان دهند، سپس ماهیت فکری و رویکردی آنان را 
برملا نمایند. برای این دو کار برنامه ای بهتر از تحصن اخیر 
نبود. این تحصن نشان داد که این افراد حداکثر همین چند 

ده نفر هستند که با انواع حمایت های لجستیکی جلوی 
مجلس جمع شده بودند و پس از حدود ۵۰ روز تعدادشان 
زیاد نشد که کمتر شد و داشت به طور کامل آب  می رفت.  
بود.  روشن  ناظری  هر  برای  وضعیت  این  نتیجه 
خوشبین ترین افراد به آنان نیز با دیدن آنان، تغییر نظر 
دادند و معلوم شد که بسیار کوچک تر از هر اقلیتی هستند. 
در واقع هیچی نیستند. ولی ضربه اصلی را در کیفیت ماجرا 

خوردند.
 اینکه برخی از آنان به صراحت نگاه بسیار منفی مردم را 
نسبت به خود شرح دادند، یا در مقابله با پلیس اقدام به 
خودزنی کرده یا تهدید به خودکشی نمودند و... همه و همه 
نشان می داد که چیزی به نام ارزش های دینی در ذهنیت 
این جماعت وجود خارجی ندارد. آنان که در سن بنده 
هستند، می دانند که زنان محجبه و مومن اول انقلاب تا چه 
حد محجوب و مودب و مبادی آداب و ملتزم به ارزش ها 
بودند، آن نسل هنوز هم چنین هستند، در حالی که از نحوه 
برخورد این جماعت معلوم شد که با این ارزش ها و گزاره ها 
تحت  بانوان  این  از  برخی  هم  هم اکنون  ندارند.  آشنایی 
عنوان دفاع از حجاب و عفاف در شبکه های مجازی چنان 
ادبیات غیرعفیفانه ای دارند که انسان خجالت می کشد آنها 
را از زبان یک زن مسلمان بشنود! این گروهک کمتر از 
اقلیت، هم از حیث کمیت و عدد و هم از حیث کیفیت و 
ارزش های رفتاری سقوط کامل کرد و این تحصن بهترین 

برنامه برای پایان دادن به سر و صداهای آنان بود.
این اقلیت پر سر و صدا، خودشان نیز دچار توهم شده 
بودند. توهم از حیث دین مداری و دفاع از ارزش ها، توهم 
از حیث اینکه هسته سخت قدرت هستند و قدرت روی 
حمایت آنان استوار است. قدرتی که ملت را فراموش کند 
و آن را به یک هسته بی خاصیت بفروشد آخر و عاقبتی 
زیرا در  آنان رو  شد،  از نظر محتوایی هم دست  ندارد. 
شرایط تورمی و مهم تر از آن با  وجود فقر و فساد گسترده؛ 
که  است  یعنی حجاب، چیزی  آنان  ادعای  مورد  مساله 
اتفاقا با عملکرد کنونی این گروهک مردم بیش از پیش 
از حجاب دورتر می شوند. اطمینان داریم که این هسته 
سخت گلوگیر نیست و گلوی نظام آن اندازه وسیع باشد 
که چنین هسته های ناچیزی را رد و هضم کند. آنان با 
طلبکار جلوه  دادن خویش دنبال جاانداختن نیازمندی 
باهنر،  آقای  سخنان  هسته اند.  این  حفظ  به  حکومت 
این  خطرناک  برنامه  متوجه  که  نمایندگانی  و  قالیباف 
مجموعه شده اند جملگی حکایت از آن دارد که تصمیم 
خود را درباره حجاب گرفته اند. گرچه در برخی مناطق 
چون اصفهان و مشهد شاهد خودسری هایی هستیم که 
ممکن است مشکلاتی ایجاد کند و مسوولان باید مانع این 
روند شوند و اجازه بحران سازی به آنان ندهند. دیر یا زود 
این خودسخت پنداری این هسته باید پوسته دیگری برای 

خود پیدا کند.

صفحه   ۳
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مخابرات منطقه زنجان

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد نگهداری و پشتیبانی فنی و رفع خرابی و 
بازسازی شبکه کابل و هوایی مسی و نوری MDF و واگذاری خطوط و کلیه 
سرویس های واگذار شده بر روی این شبکه مرکز و مراکز روستایی خرمدره –  
نگهداری سرویس های باند پهن از پورت تا محل مشترک اشخاص حقوقی 

واجد شرایط واگذارنماید
در  فراخوان  آگهی  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 
زنجان منطقه  مخابرات  سایت  و   www.tci.ir آدرس  به  ایران  مخابرات  شرکت  سایت 

 به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.
اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

نوبت اولمناقصه عمومی 58-12-1403- م ))آگهی تجدید مناقصه یک مرحله ای((

برگزیده

چکش کاری  لایحـــــــــــــــــــــه 
حمایت از زنان در برابر خشونت

عملکرد هیات های ورزشی زنجان
 معیار توزیع اعتبارات 

نماینده مردم خدابنده خبر داد: 

معاون ورزشی اداره  کل ورزش و جوانان استان زنجان از پیش بینی 
شاخص های قابل اندازه گیری برای توزیع اعتبارات خبر داد؛

صفحه ۷

صفحه 6

نماینده مردم خدابنده در مجلس گفت: چکش کاری لایحه حمایت از زنان در برابر خشونت در 
کمیسیون اجتماعی مجلس در دست انجام است. احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده و عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس در گفت و گو با صدای زنجان اظهار کرد: لایحه حفظ کرامت و حمایت 
از زنان در برابر خشونت از دولت قبل تقدیم مجلس شده بود که در یکی از کارگروه های مجلس در 
دست بررسی است. نماینده مردم خدابنده در مجلس افزود: این لایحه با دعوت از قوه قضائیه، وزارت 
کشور، معاونت قوانین مجلس شورای اسلامی، وزارت دادگستری، معاونت امور زنان و خانواده رئیس 

جمهور، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دیوان..

اعتبارات  غفار امانی معاون امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان زنجان گفت: توزیع  از  بخشی 
پیش هیات های ورزشی استان تحت عنوان کمک به هیات های ورزشی بر مبنای  از  شاخص های 

تعیین شده و متناسب با ویژگی های آن رشته ورزشی، تقویم ورزشی پیشنهادی و ارزیابی عملکرد هیات 
طبق تفاهم نامه منعقده سال قبل و برنامه های مورد توافق برای سال پیش رو ذیل تفاهم نامه جدید 
صورت می گیرد . وی اضافه کرد: این مهم به توسعه ورزش استان در ابعاد قهرمانی و همگانی رشته های 

ورزشی و همچنین ایجاد انگیزه در جهت تلاش مضاعف هیات مربوطه و البته تعامل هر چه...

# بی- صدا- نباشیم
www.sedayezanjannews.ir

@sedaye  zanjan

sedaye.zanjan

صدای زنجان از برخی انتقادات نسبت به عملکرد  بیمارستان امام حسین )ع( زنجان گزارش می دهد؛

نائب رئیس هیئت مدیره شورای عالی کار استان: جهت رفاه حال کارگران مشکلات  بیمارستان امام حسین )ع( زنجان باید حل شود

مدیر درمان تامین اجتماعی استان:  براساس ارزیابی ها رضاتمندی از بیمارستان امام حسین )ع( افزایش یافته است
 در مورد داروخانه هم طبق قانون فعالیت می کنیم



روز�� شنبه  ۲۳  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۶ اقتصاد۲۲

صدای زنجان/ مدیرعامل کارگزاری پروژه های طرح نهضت ملی مسکن در شرق شهر 
زنجان،با بیان اینکه پروژه ۲۲۴ واحدی  M۴ کوی زنگان حدود ۸۲ درصد پیشرفت 
 M۴ فیزیکی دارد،گفت: فرآیند تحویل ۱۲۸ واحد مسکونی از پروژه ۲۲۴ واحدی
کوی زنگان  پس از تسویه حساب متقاضیان و بعد از اقساط بندی تسهیلات از اواخر 

اردیبهشت ۱۴۰۴ به تدریج شروع خواهدشد.  
قاسم محمودی با اشاره به پروژه ۲۲۴ واحدی M۴ کوی زنگان،بیان داشت: پروژه 
۲۲۴ واحدی M۴ کوی زنگان مربوط به شرکت تیشا در ۴۴ بلوک ساخته می شود 
که ۳۲ بلوک آن به صورت  ۴ واحدی می باشد و زیربنای مفید این واحدها تقریبا  

۱۱۰ مترمربع  می باشد.  
وی گفت: همچنین ۱۲ بلوک آن به صورت ۸ واحدی است  که زیربنای مفید هر 
واحدآن در حدود ۸۵ مترمربع می باشد و تمامی واحد های پروژه مذکور به صورت  
دوخواب می باشند.   مدیرعامل کارگزاری پروژه های طرح نهضت ملی مسکن در 
شرق شهر زنجان،با بیان اینکه تا کنون واحدی از این پروژه  تحویل متقاضیان داده 
نشده است،تاکید کرد: تعداد ۱۲۸ واحد از پروژه ۲۲۴ واحدی M۴  در اولویت فاز 
اول تحویل می باشد که فرایند تحویل آن از  اواخر اردیبهشت ۱۴۰۴ به تدریج شروع 
خواهدشد و به  متقاضیان تحویل داده می شود.   محمودی،با بیان اینکه زیر ساخت 
های پروژه مذکور تا حدودی انجام  شده است،افزود: عملیات جدول کشی وپیاده رو 
سازی و  آماده سازی  وآسفالت خیابان ها و راه اندازی شبکه فاضلاب شهری هنوز 

باقی مانده است که برعهده  دستگاههای خدمات رسان شهری می باشد. 
وی، درصد پیشرفت فیزیکی پروژه ۲۲۴ واحدی M۴ را حدودا  ۸۲ درصد اعلام کرد 
و یاد آورشد: به امید خدا و در صورت تامین منابع مالی ازسوی متقاضیان ، کل پروژه 

تا آخر شهریور ۱۴۰۴ به  اتمام خواهدرسید.

صدای زنجان/  مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان گفت: در طرح نظارتی ماه مبارک 
رمضان و نوروز و با تشدید نظارت  و بازرسی ها، یک هزار و ۲۰۷ مورد بازرسی در قالب 
۱۴۸ اکیپ گشت مشترک، از واحدهای صنفی انجام و با ۶۱۸ واحد صنفی متخلف 

در این ایام برخورد شد.
رضا مظفری  افزود: اداره کل تعزیرات حکومتی علاوه بر وظایف ذاتی خود مبنی بر 
رسیدگی و صدور احکام نسبت به پرونده های واصله از دستگاه های نظارتی و در 
راستای صیانت از حقوق شهروندان در اجرای طرح پایش بازار نوروزی و ماه مبارک 
رمضان نسبت به سرکشی از واحدهای خرده فروشی، شرکت های بزرگ، فروشگاه 
های زنجیره ای، انبارها، بنکداری ها، سردخانه ها، کشتارگاه های مرغ و گوشت، 

مجتمع های خدماتی رفاهی بین راهی و پایانه های مسافربری اقدام کرد
وی اضافه کرد: طی گشت مشترک، در اجرای مرحله اول طرح پایش، تعداد هزار و 
۴۹۰ پرونده از سوی دستگاه های متولی بازار دریافت و به یک هزار و ۲۱ فقره از 
پرونده ها معادل ۹۹ درصد رسیدگی، در مرحله دوم طرح ۴۸۷ پرونده واصل و به 
۳۹۰ فقره پرونده معادل ۸۰ درصد رسیدگی و حکم قانونی صادر شد و مابقی در 
حال رسیدگی است. مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان ادامه داد: علاوه بر محکومیت 
واحدهای صنفی متخلف به پرداخت جزای نقدی، پنج واحد صنفی پلمب و هفت 
واحد نیز به نصب بنر محکوم شدند. مظفری گفت: بیشترین تخلفات ثبت شده به 
ترتیب عدم درج قیمت، گرانفروشی، نداشتن پروانه کسب، ارائه نکردن فاکتور خرید، 
صادر نکردن فاکتور فروش، رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشتی و کم فروشی 

بوده و بیش از ۱۰ فقره پرونده احتکار تشکیل شده است.

صدای زنجان/  مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان گفت: قانون تأمین مالی 
تولید و زیرساخت ها که در سال ۱۴۰۳ به تصویب رسیده است، با گسترش دامنه 
وثایق و راه اندازی سامانه جامع وثایق، یکی از چالش های اصلی تولیدکنندگان را هدف 

قرار داده و می تواند تحولی جدی در نظام تأمین مالی کشور ایجاد کند.
محمدرضا نادری، با بیان این که برای سال ها نظام بانکی ایران به وثایق ملکی مانند 
سند خانه یا زمین وابسته بود، اظهار کرد: این وابستگی ریشه در قوانین قدیمی دهه 
۱۳۵۰ دارد که دارایی های غیرمنقول را امن ترین تضمین مالی تلقی می کردند. با 
این حال، این رویکرد در عمل، مانعی بزرگ برای فعالان اقتصادی به ویژه در بخش 
صنعت و کشاورزی بود. وی ادامه داد: در سال های گذشته تلاش هایی برای رفع این 
مشکل صورت گرفت. از جمله در سال ۱۳۸۴، قانون »تسهیل اعطای تسهیلات 
نبود  دلیل  به  اما  بود  متنوع تر  وثایق  پذیرش  آن،  هدف  که  تصویب شد  بانکی« 
زیرساخت متمرکز و مقاومت بانک ها، نتیجه بخش نبود. همچنین طرح هایی مانند 
سامانه وثیقه گذاری الکترونیکی نیز مطرح شد اما به دلیل پراکندگی اطلاعات و ضعف 
هماهنگی، اجرایی نشدند. نادری با اشاره به شدت یافتن این مشکلات در دوران 
تحریم، تصریح کرد: تولیدکنندگان کوچک و متوسط )SMEs( که دارایی هایی مانند 
ماشین آلات و موجودی انبار داشتند، عملًا امکان بهره مندی از تسهیلات بانکی را 

نداشتند.
وی با بیان این که قانون جدید با نگاهی واقع بینانه تر تدوین شده است، گفت: در قانون 
تامین مالی تولید و زیرساخت ها، دامنه وثایق به شکل بی سابقه ای گسترش یافته و در 
ماده ۷ این قانون، فهرستی از دارایی های قابل قبول برای وثیقه گذاری از جمله زمین 
کشاورزی، ماشین آلات، فلزات گران بها، اوراق بهادار، برند تجاری، مالکیت فکری، یارانه 

نقدی و موجودی انبار آمده است.
نادری افزود: براساس ماده ۹ همین قانون، ایجاد سامانه جامع وثایق الزامی شده و 
اکنون این سامانه به صورت برخط، تمام اطلاعات وثایق را ثبت کرده و برای هر وثیقه، 
شناسه یکتا صادر می کند. او تأکید کرد: در صورت اجرای کامل این قانون، می توان به 
پایان یافتن وابستگی نظام بانکی به وثایق ملکی امیدوار بود و راه را برای رونق تولید 
هموار کرد. نادری با اشاره به ظرفیت های این قانون در حوزه کشاورزی، گفت: با توجه 
به این که بخش کشاورزی حدود ۲۰ درصد از اقتصاد کشور را شامل می شود، پذیرش 
زمین و موجودی انبار به عنوان وثیقه، می تواند گره بسیاری از کشاورزان را باز کند.  

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان خاطرنشان کرد: سامانه جامع وثایق، با 
شفاف سازی فرآیندها و دسترسی بانک ها به اطلاعات وثایق، می تواند فرآیند تأمین 

مالی را تسهیل کرده و بازی را به نفع تولیدکنندگان تغییر دهد.

مدیرعامل کارگزاری پروژه های طرح نهضت ملی مسکن
 در شرق شهر زنجان، اعلام کرد: 

 تحویل ۱۲۸ واحد مسکونی از پروژه ۲۲۴ 
واحدی M۴ کوی زنگان در صورت تسویه

مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان :
گشت مشترک تعزیرات زنجان با ۶۱۸ 

واحد صنفی متخلف برخورد کرد

ایسکانیوز/ دومین مرحله از طرح کالابرگ الکترونیکی در حالی در راستای حمایت از 
برای  رفاه  وزارت  که  است  شده  آغاز  درآمدی  اول  دهک  هفت  خانوارهای  معیشت 
شفاف سازی و آگاه سازی بیشتر شهروندان به برخی پرسش های احتمالی در این زمینه 
پاسخ داد. طرح کالابرگ الکترونیکی برای حمایت از معیشت خانوارهای مشمول و تقویت 
سبد غذایی دهک های اول تا هفتم درحالی از اواسط اسفندماه سال گذشته کلید خورد که 
به سه دهکِ اول به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومان و برای باقی دهک ها به ازای هر نفر ۳۵۰ 
هزار تومان پرداخت می شود. این اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی شامل اقلامی از 
گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص می یابد که در صورت خرید بیش از سقف 

اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه باید توسط خریدار پرداخت شود.
به دنبال اجرای این طرح، وزارت رفاه به برخی ابهامات و پرسش های مردمی پاسخ داده 

است:
۱- چه کسانی مشمول دریافت اعتبار می شوند؟

تمامی خانواده هایی که تا پنجم بهمن ماه ۱۴۰۳ در فهرست یارانه بگیران قرار داشته اند و 
در دهک های یک تا هفت باشند.

۲- استفاده از اعتبار به چه صورت است؟
اعتبار به شماره ملی سرپرست خانوار اختصاص یافته است و از طریق تمام کارت های بانکی 

سرپرست خانوار در فروشگاه های عضو طرح قابل استفاده است.
۳- میزان اعتبار برای هر خانوار چقدر است؟

در هر مرحله به ازای هر نفر در خانوارهای یارانه بگیر در دهک یک تا سه، ۵۰۰ هزار تومان 
و دهک چهار تا هفت، ۳۵۰ هزار تومان است.

۴- آیا در صورت استفاده از طرح کالابرگ الکترونیکی، از یارانه سرپرست خانوار 
کسر می شود؟

خیر. در طرح جدید کالابرگ الکترونیکی فقط از اعتبار تخصیصی به شماره ملی سرپرست 
خانوار کسر می شود و یارانه بگیران، یارانه خود را در موعد مقرر بصورت نقدی و مجزا 

دریافت خواهند کرد.
۵- من مشمول دریافت بوده ام، اما اعتبار را دریافت نکرده ام؟

پس از نصب برنامه کاربردی"شما"، نسبت به مشاهده موجودی اعتبار اقدام کنید. در 
صورت مشاهده اعتبار، برای خرید به فروشگاه های طرف قرارداد طرح مراجعه کنید. در 
صورت مشاهده اعتبار و عدم موفقیت در خرید از فروشگاه، با شماره تلفن ۶۳۶۹ تماس 

بگیرید.
۶- من مشمول دریافت یارانه نیستم، با این وضع باید چه کنم؟

با توجه به اینکه پیش شرط دریافت کالابرگ الکترونیکی، دریافت یارانه توسط سرپرست 
خانوار است، چنانچه تا ۵ بهمن ۱۴۰۳ از خانوارهای یارانه بگیر نباشید، مشمول دریافت 
کالابرگ الکترونیکی نخواهید شد. با این حال، چنانچه تقاضای دریافت یارانه نقدی را 

دارید، جهت ثبت نام به سامانه www.my.Gov.IR مراجعه کنید.
همچنین در صورتی که قبلًا یارانه بگیر بوده اید و یارانه خانوار شما حذف شده است، جهت 
www.hemAyAT. ثبت درخواست بررسی وضعیت خانوار برای دریافت یارانه به سامانه

mCls.Gov.IR مراجعه کنید.
۷- آیا با تمام اعتبار اختصاص یافته به خانوار، می توانم فقط یک قلم کالا خرید 

کنم؟
خیر. خانوارها در هر بار خرید، باید حداقل سه کالا از کل گروه  های کالایی تعیین شده در 

طرح کالابرگ الکترونیک )لبنیات، پروتئین، خواربار( را خریداری کنند.
۸- اعتبار به حساب کدام یک از اعضای خانوار تخصیص یافته است؟

میزان اعتبار به شماره ملی سرپرست خانوار تخصیص یافته است و از کلیه کارت های بانکی 
سرپرست خانوار قابلیت خرید وجود دارد.

۹- اعتبار به کدام حساب سرپرست خانوار واریز شده است؟
اعتبار به حساب بانکی واریز نمی شود و به همین دلیل در صورت گرفتن موجودی حساب، 
میزان اعتبار مشخص نخواهد شد. این اعتبار به شماره ملی سرپرست خانوار تخصیص 
یافته است و از طریق کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست خانوار است، قابلیت 

خرید وجود دارد.
۱۰- آیا پیامک تخصیص- واریز اعتبار برای سرپرست خانوار ارسال می شود؟

بله. فقط در زمان واریز اعتبار، میزان آن از طریق پیامک ارسالی به شماره تلفن سرپرست 
از انجام تراکنش در فروشگاه، هیچگونه  خانوار، اعلام می شود. لازم به ذکر است، بعد 
پیامکی ارسال نمی شود و در صورتی که سامانه پیامک تراکنش های خرید راه اندازی شود، 

اطلاع رسانی لازم صورت خواهد گرفت.
۱۱- آیا پیامک واریز اعتبار که حاوی درگاه پرداخت برای ورود و پرداخت وجه 

باشد دارای اعتبار است؟
خیر. دریافت پیامک به همراه درگاه پرداخت برای مشاهده مشمول بودن، میزان اعتبار و 
...، اصالت نداشته و شهروندان مراقبت کنند تا مورد سوءاستفاده یا کلاهبرداری قرار نگیرند.

۱۲- چگونه مانده اعتبار خود را استعلام بگیرم؟
میزان و مانده اعتبار از دو طریق زیر قابل مشاهده است:

۱. از طریق شماره گیری کد دستوری # ۱۴۶۳ *۵۰۰ * در تلفن همراه
۲. با استفاده از برنامه کاربردی "شما" که می توان از طریق کافه بازار یا مایکت یا مراجعه 

به سایت شما به آدرس shomA.sFARA.IR آن  را نصب کرد.
۱۳- من مشمول دریافت یارانه بوده ام، اما استعلام میزان اعتبار من صفر است!

خانواری که طبق اعلام سازمان هدفمندسازی یارانه ها، در بهمن ماه ۱۴۰۳ مشمول دریافت 
یارانه باشد و بر اساس دهک بندی صورت گرفته توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در دهک های ۱ تا ۷ باشند، مشمول دریافت اعتبار کالابرگ الکترونیکی هستند. این 
خانوارها پس از نصب برنامه کاربردی "شما" می توانند نسبت به مشاهده موجودی اعتبار 

و سابقه خرید خود اقدام کنند.
۱۴- چگونه از اعتبار خود استفاده کنم؟

با مراجعه به فروشگاه های طرف قرارداد طرح که در برنامه کاربردی "شما" یا تارنمای 
shomA.sFARA.IR معرفی شده اند، با استفاده از کلیه کارت های بانکی که متعلق به 

سرپرست خانوار است، می توان اقدام به خرید کالاهای تعیین شده کرد.
۱۵- فهرست فروشگاه های مجاز را کجا مشاهده کنم؟

با استفاده از برنامه کاربردی "شما" که می توانید از طریق کافه بازار یا مایکت یا مراجعه به 
سایت شما به آدرس shomA.sFARA.IR آن  را نصب کنید، می توانید فروشگاه های طرف 

قرارداد طرح کالابرگ الکترونیکی را شناسایی کنید.
۱۶- در طرح کالابرگ الکترونیکی، سرپرستان خانوارها مجاز هستند کدام یک 

از کالاها را خریداری کنند؟
فهرست ۱۱ قلم کالای اساسی شامل شیر کم چرب، ماست کم چرب، پنیر سفید، گوشت 
سفید، گوشت قرمز، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی، قند و شکر، برنج و حبوبات است. 
سایت  یا  "شما"  کاربردی  برنامه  به  می   توانید  اساسی  کالاهای  جدول  مشاهده  برای 

shomA.sFARA.IR مراجعه کنید.
۱۷- آیا تخصیص اعتبار به صورت ماهیانه است؟

بر اساس تصمیم اخذشده، فعلًا کالابرگ الکترونیکی طی دو مرحله واریز خواهد شد که 
زمان واریز مرحله اول آن، قبل از ماه مبارک رمضان در اسفندماه ۱۴۰۳ خواهد بود. در 

خصوص زمان واریز مرحله بعدی، اطلاع رسانی خواهد شد.
۱۸- اعتراض به دهک بندی و ارائه درخواست بازبینی چگونه است؟

رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  در سامانه حمایت  فقط  به دهک بندی خانوار،  اعتراض  ثبت 
پیگیری  و  است  انجام  قابل   hTTps://hemAyAT.mCls.Gov.IR نشانی  به  اجتماعی 
دریافت نتیجه اعتراض نیز فقط از طریق همین  سامانه امکان پذیر است. لازم به ذکر است 

که خانوارها در سال فقط دو بار میتوانند نسبت به ثبت اعتراض اقدام کنند.
۱۹- چگونه می توان از اعتبار اختصاص یافته به کدملی سرپرست خانوار به منظور 

خرید کالا استفاده کرد؟
با مراجعه به فروشگاه های طرف قرارداد طرح و با استفاده از یکی از کارت های بانکی 

سرپرست خانوار می توان خرید را انجام داد.
۲۰- آیا هنگام خرید کالا، کارمزدی از سوی شخص دارنده کارت باید به فروشنده 

پرداخت شود؟
خیر. خرید در طرح کالابرگ الکترونیکی همانند خریدهای عادی هیچ کارمزدی ندارد اما 
برای انجام هر تراکنش، باید حداقل مبلغ ۵۰۰۰ تومان از سوی خریدار پرداخت شود تا 

حداقل مبلغ تراکنش شاپرکی رعایت شده و احراز هویت صورت پذیرد.
۲۱- از چه فروشگاه هایی در این طرح امکان خرید وجود دارد؟

shomA. نشانی و فهرست فروشگاه های مجاز از طریق مراجعه به سایت شما به آدرس
sFARA.IR یا از طریق برنامه کاربردی"شما" قابل مشاهده است.

۲۲- آیا امکان استفاده از اعتبار در خریدهای اینترنتی وجود دارد؟
بله در دو فروشگاه اینترنتی "اسنپ مارکت" و "دیجی کالا" امکان خرید اعتباری وجود 

دارد.
۲۳- آیا تمام کارت های بانکی اعضای خانواده قابل استفاده است؟

خیر، فعلًا با استفاده از کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست خانوار است، قابلیت 
خرید وجود دارد.

۲۴- آیا کارت های بانکی خاصی در این طرح قابل استفاده هستند؟
خیر محدودیتی وجود ندارد. با استفاده از کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست 

خانوار است، قابلیت خرید وجود دارد.
۲۵- آیا از هر فروشگاهی امکان خرید در این طرح وجود دارد؟

خیر، تنها با مراجعه به فروشگاه های طرف قرارداد طرح که در برنامه کاربردی "شما" یا 
سایت shomA.sFARA.IR معرفی شده اند، می توان اقدام به خرید کالاهای تعیین شده کرد.

 اعتراض به دهک بندی چگونه است؟

یک تحلیلگر اقتصاد مسکن معتقد است: در  حالی که نیاز کشورمان به سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی است، اما در عمل سالی ۳۰۰ هزار واحد آماده می شود که به سرعت این 
کمبود عرضه بر قیمت ها تاثیر می گذارد. چند ماه پیش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در گزارشی به بررسی ابعاد فقر مسکنی در کشور پرداخت. براین اساس گفته شده که 
در حد فاصل سال های ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱ تعداد خانوارهای مستاجری که با فقر درگیر 
بوده اند، رشدی ۴۸ درصدی داشته است. در سال ۱۴۰۱ بیش از یک میلیون خانوار 
مستاجر درگیر فقر در مناطق شهری )با سهم ۸۲ درصدی( زندگی می کردند. همچنین 
۲۳۳ هزار خانوار شهری نیز پس از کسری هزینه تامین مسکن اجاره ای خود به زیر خط 

فقر می افتند.
در سال  ۱۴۰۱،  ۳۷ درصد که معادل ۱.۴۳ میلیون خانوار است، از کل خانواده های 
مستاجر )۴.۴۶ میلیون خانوار( دچار فقر مطلق بوده اند. نرخ فقر مستاجران گرچه با ۱۴۰۰ 
تغییری نکرده اما از کل خانوارهای مستاجر درگیر فقر مطلق، ۸۲ درصد به دلیل درآمد 

نامکفی درگیر فقر هستند و ۱۸ درصد دیگر به دلیل هزینه های بالای مسکن.
وزارت کار معتقد است که برای رفع این چالش بغرنج، دولت ها باید از راه هایی چون 
کمک هزینه بلاعوض مسکن، کنترل اجاره بها و بسته های حمایتی معطوف به تامین اقلام 

ضروری را برای مستاجران مورد استفاده قرار دهند.
حالا و پس از اینکه در ۶ ماه گذشته قیمت ارز نوسان داشته و زمینه افزایش تورم در 
کشور پدید آمده است، به نظر می رسد یک سال دشوار و تورمی دیگر بر بازار اجاره بهای 
مسکن حاکم شود. در سال های گذشته اغلب نرخ جهش قیمتی مسکن، به ویژه در بخش 
اجاره بها از نرخ تورم بیشتر بوده است. این مساله باعث شده تا نسبت هزینه های مسکن به 
کل هزینه های مصرف کننده به نحو محسوسی افزایش یابد؛ به نحوی که گفته می شود 

بیش از نیمی از هزینه های هر خانواده صرف تامین یک سر پناه می شود.
مسکن کم می سازیم

مهیار رمضان خانی، تحلیل گر اقتصاد مسکن در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره 
عوامل موثر بر تورم اجاره بها توضیح داد: »به طور کلی می دانیم این بخش وضع نامناسبی 
در کشور دارد. ما دچار یک شکاف بزرگ به ویژه در تامین مسکن استیجاری برای اقشار 
میانی و فرودست هستیم و همین امر موجب شده تا تامین هزینه های مسکن به یک 
چالش دائمی برای خانواده های کشور تبدیل شود. برای داشتن تصویری از نرخ اجاره بها، 

بهتر است عوامل موثر بر این شاخص را بررسی کنیم.«

او ادامه داد: »یکی از عوامل موثر، عرضه و تقاضا است. می دانیم که در این بخش با کمبود 
عرضه مواجه هستیم و در  حالی که نیاز کشورمان به سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
است، اما در عمل سالی ۳۰۰ هزار واحد آماده می شود که به سرعت این کمبود عرضه بر 

قیمت ها تاثیر می گذارد. مورد دیگر، نرخ تورم عمومی است. «
وی گفت: »تورم در این سال ها، بنا بر گزارش های بانک مرکزی بین ۳۵ تا ۴۵ درصد بوده 
است. این امر تاثیر خود را بر نرخ مسکن خواهد گذاشت، زیرا صاحبان خانه ها می خواهند 

کاهش قدرت خریدشان را با افزایش نرخ اجاره جبران کنند.«
به باور این تحلیل گر اقتصاد مسکن، نبود قوانین و ساز و کار حمایتی از مستاجران یکی 
دیگر از عواملی است که زمینه افزایش نرخ اجاره بها را فراهم آورده است. وی توضیح داد: 
»اینکه می بینیم در سال های گذشته تورم بخش مسکن از تورم عمومی نیز بیشتر بوده، 
به دلیل نبود همین ساز و کار حمایتی است که دست مالکان را برای قیمت گذاری باز 
گذاشته است. حتی اقدامات دولت مانند سقف ۲۵ درصد برای اجاره بها نیز نتوانست موفق 

عمل کند که نشان دهنده کاستی گسترده در قوانین موجود است.«
رمضان خانی با اشاره به ساز و کار حاکم بر بخش مسکن در کشورهای توسعه یافته، 
تصویب قوانین حمایتی از مستاجران را یک پیش نیاز مهم برای برون رفت از وضعیت فعلی 
دانست. او گفت: »با افزایش نرخ ارز در ماه های گذشته، انتظارات تورمی به شدت افزایش 
یافته است. برای تحولات امسال بازار اجاره بها، افزایش چشمگیر نرخ ها قطعی است. این 
امر به دشوارتر شدن وضعیت اقشار میانی و پایینی، به خصوص مزدبگیران منجر خواهد 

شد. از جمله انتظار می رود روند حاشیه  ÷نشینی امسال هم تشدید شود.«
وی درباره این که کدامیک از این عوامل پیشران تورم مسکن هستند، تاکید کرد: »کمبود 
عرضه اثرات بلندمدت و شدیدتری را نسبت به عوامل دیگر دارد. درواقع اگر وضعیت عرضه 
مسکن در کشور دگرگون شود، موارد دیگر با سهولت بیشتری قابل حل و فصل هستند.«

سیگنال نرخ ارز به بازار مسکن
آخرین گزارش بانک مرکزی از وضعیت قیمت مسکن در پایتخت نشان می دهد نرخ 
میانگین هر متر واحد مسکونی در مرداد پارسال ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان محاسبه 
شده است. این در حالی است که در مرداد ۹۶ این نرخ معادل ۴ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
بوده است. در واقع در طول هفت سال، نرخ هر متر مسکن در تهران ۲۱ برابر شده است.

رمضان خانی درباره نقش افزایش نرخ ارز بر بازار مسکن ماه های آینده گفت: »وقتی دلار 
گران می شود، به افزایش قیمت نهاده های ساختمانی و متعاقب آن نرخ مسکن می انجامد. 

اصولا صاحب خانه ها در کشور ما، چیزی میان یک ششم تا یک هشتم قیمت مسکن خود 
را به عنوان اجاره در نظر می گیرند. با توجه به افزایش قیمت ها در سال جاری احتمالا فشار 
مالکان بر مستاجران خود نیز بیشتر می شود تا عقب ماندگی مزبور که ناشی از تضعیف 

ارزش پول ملی است را جبران کنند.«
او پیش بینی کرد تورم اجاره در سال جاری، در کانال ۴۰ تا ۶۰ درصدی خواهد بود که از 

نرخ تورم عمومی که میان ۳۰ تا ۴۰ درصد گزارش شده هم بیشتر است.
به گفته این تحلیلگر مسکن، از آنجایی که اکثریت مستاجران ایرانی مزدبگیر هستند، 

افزایش هزینه اجاره بها، به سرعت نرخ فقر را بالاتر می برد.
داد:  ادامه  بازار  این  در  مداخله  از  دولت  ناتوانی  و  بازار مسکن  به وضعیت  اشاره  با  او 
»متاسفانه در کشور ما هر کسی می تواند به ساخت و ساز دست بزند و همین کار را 
برای سیاستگذاران دشوارتر کرده است. من ندیدم در کشور دیگری یک پزشک شروع 
به ساخت و ساز ساختمان کند. در اغلب کشورهای جهان این شرکت ها و به اصطلاح 
افراد حقوقی، در کنار دولت به ساخت مسکن دست می زنند که همین امکان نظارت و 
قانون گذاری را آسان تر می کند.« او با یادآوری اینکه سهم مسکن از کل اقتصاد کشور ۴۰ 
درصد است، رها شدگی فعلی این بخش را چالشی مهم برای اقتصاد کلان کشور دانست.

وی در پاسخ به اینکه تورم ۴۰ تا ۶۰ درصدی اجاره بها چه سهمی در گسترش فقر در 
ایران خواهد داشت هشدار داد: »بدون تردید یکی از عوامل فقر مزدبگیران، هزینه های 
بالای اجاره بوده، هست و همچنان خواهد بود. مزدبگیران ایرانی امروز شرایط دشواری 
دارند و مزد از هزینه های زندگی عقب مانده است و درنتیجه نرخ اجاره بها نسبت به مزد 
دریافتی کارگران بسیار زیاد است.« رمضان خانی افزود: »هزینه بالای اجاره بها موجب شده 
که بخشی از جامعه مجبور شوند به قیمت حفظ سرپناه خود از هزینه های مهم دیگری 
چون خوراک یا آموزش بزنند. پس طبیعی است که در ماه های آینده، از محل افزایش نرخ 

اجاره بها، هم حاشیه نشینی افزایش یابد و هم بر تعداد فقرا افزوده شود.«
محاسبات رسمی نشان می دهند که لااقل ۲۳۳ هزار خانوار ایرانی پس از اینکه هزینه 
اجاره مسکن خود را می پردازند به زیر خط فقر سقوط می کنند. به زبان ساده تر یک 
میلیون نفر از جمعیت زیر خط فقر در ایران، بدون هزینه های تامین سرپناه فقیر محسوب 
نمی شوند ولی هزینه های بالای مسکن موجب شده که آنها به جمعیت فقرا افزوده شوند. 
مرکز پژوهش های مجلس نرخ فقر در کشور را بیش از ۳۰ درصد اعلام کرده است که به 

این ترتیب جمعیت قابل توجهی از این فقرا را مستاجران تشکیل می دهند./ بورس ۲۴

پیش بینی تورم اجاره مسکن در ۱۴۰۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣۶٠۶١ مورخه ١۴٠٣/١١/٠۴ کلاسه شماره ٣٨٢٣-١۴٠٣ و۴۴۴٨-١۴٠٣ 
هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضیان ١-محرمعلی بهرامی فرزند برجعلی به شماره شناسنامه ٣ صادره از ابهر )نسبت به چهار دانگ( ٢-اعظم احمدی فرزند غلامحسین به شماره 
شناسنامه ۵ صادره از قزوین )نسب به دو دانگ( در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ١١۶/١٠ مترمربع از پلاک ٣۶ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان 
)شهرک اداره برق( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی 
می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 

را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. ١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵٢۵ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ مالکیت آقای مهدی گهواربند فرزند 
لطف آله به شماره شناسنامه ۶٨٣٠ صادره از خرمدره در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢٢٣۶/۵١ مترمربع از پلاک ۴١٧ فرعی 
از ۶٩ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی کشاورزی شهر صایین قلعه( مالکیت )ولی محمد واعظی( کلاسه ٣۶٧٨-١۴٠٣* ٢-برابر رای 
شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵٢۶ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ مالکیت مهدی گهواربند فرزند لطف آله ش ش ۶٨٣٠ صادره از خرمدره در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی ۴١۶۴/٣٠ مترمربع از پلاک ۴١٧ فرعی از ۶٩ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )اراضی کشاورزی شهر صایین( مالکیت )ولی محمد 

واعظی( کلاسه ٣۶٧٧-١۴٠٣* تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

آگهی فقدان سند مالکیت 
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سند مالکیت کاداستری سه دانگ یکباب عمارت پلاک ٧ فرعی از ١٣٨٢ اصلی اصلی بخش ١ زنجان بشماره دفتر الکترونیکی 
١٣٩٩٢٠٣٢٧١٠٠٠٠١۵٨۶ بشماره چاپی ٧۶٨٣٨۴ سری ج سال ٩٨ به آدرس خیابان بعثت - کوچه شهید رحیمی - بن بست 
دوم - پلاک ۵٨ بنام آقای مهدی ژاله ارا فرزند عباس به شماره ملی ۴٢٨٠۴٢٧۵٣۴ صادر و تسلیم شده است سپس نامبرده با ارائه 
دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی مفقود شدن سند مالکیت به علت سهل انگاری گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده 
است که مراتب به استناد ماده ١٢٠ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک 
مذکور دارد یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود 
را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت المثنی بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٣۴٩ مورخه 
١۴٠٣/١١/٢١ کلاسه ٣١٧٠-١۴٠٣ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد حافظ اسدی فرزند انعام اله به شماره 
شناسنامه ٧۶٩ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢۵٧٧۶/٧۶مترمربع از پلاک ١١٩ اصلی واقع در ابهر 
بخش سه زنجان )ابهر روستای حصار قاجار ( خریداری از مالک رسمی )کلیه مالکین مشاعی ( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

اسحق بیگدلی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تت

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

زنجان مدیرکل امور اقتصادی و دارایی 
استان زنجان خبرداد:

از خانه تا برند تجاری؛ سامانه ای برای 
نجات تولید از بن بست وثایق ملکی

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 



۳۳روز��شنبه   ۲۳   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۶
مدیرکل ثبت احوال استان زنجان :

طرح سببی و نسبی ثبت احوال زنجان 
تکمیل شد 

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

جامعه

ایرنا/  در حالی که سیاست های کلان کشور برای افزایش جمعیت و تشویق به فرزندآوری به 
یکی از اولویت های اساسی تبدیل شده است، اغلب به یک مسئله مهم و کلیدی بی توجهی 
می شود که می تواند به طور مستقیم اثر منفی بر این سیاست ها داشته باشد: خشونت 
زایمانی. این پدیده به عنوان یکی از مهم ترین موانع اجتماعی، اقتصادی و روانی در مسیر 
افزایش جمعیت به شمار می رود. خشونت زایمانی، که به عنوان نوعی خشونت جنسیتی 
در فرآیند زایمان شناخته می شود، شامل رفتارهای تحقیرآمیز، سوءاستفاده فیزیکی و 
روانی، نقض حریم خصوصی، و اعمال غیرضروری درمان های پزشکی بدون رضایت آگاهانه 
است. این خشونت ها نه تنها به سلامت جسمی و روانی مادران آسیب می زند بلکه تأثیرات 
منفی بلندمدت در روابط اجتماعی و خانواده نیز به دنبال دارد. این موضوع باید به عنوان 
یک بحران اجتماعی و بهداشتی جدی در نظر گرفته شود، چرا که در نظام های اجتماعی 
که سیاست های افزایش جمعیت در اولویت قرار دارند، خشونت زایمانی مانعی بزرگ به 
حساب می آید. زنان بسیاری که به دلایل مختلف از جمله فشارهای اجتماعی یا فرهنگی 
به زایمان اقدام می کنند، پس از تجربه های تلخ و خشونت آمیز در اتاق های زایمان، از 
تصمیم به فرزندآوری مجدد منصرف می شوند. نتایج پژوهش های مختلف نشان می دهند 
که بسیاری از این زنان پس از تجربه خشونت زایمانی، دچار اضطراب های پس از زایمان، 
افسردگی، و حتی ترس از تولد مجدد می شوند. این تجارب منفی، از میل به مادری و 
فرزندآوری در بسیاری از زنان می کاهد و در نتیجه، به کاهش نرخ زاد و ولد و مشکلات 

جمعیتی دامن می زند.
چالش های ساختاری و فرهنگی

خشونت زایمانی نه تنها یک پدیده فردی است، بلکه ریشه های آن در نظام های بهداشتی، 
فرهنگی و اجتماعی عمیقاً ریشه دارد. در ایران، مشکلات ساختاری و سیستمی از جمله 
کمبود نیروی انسانی، فشار کاری زیاد بر کادر درمان، و فقدان دستورالعمل های مشخص 
برای احترام به حقوق زنان در فرآیند زایمان، به بروز این خشونت ها دامن می زند. اما این 
تنها عامل نیست. باورهای فرهنگی و اجتماعی نابرابری جنسیتی و نهادینه بودن فرهنگ 
سلطه پذیری زنان، باعث می شود که بسیاری از زنان نتوانند حقوق خود را در حین زایمان 

درخواست کنند یا از آن دفاع نمایند. در فرهنگ عمومی، زایمان برای بسیاری از زنان 
تنها یک عمل پزشکی نیست، بلکه به عنوان یک مرحله طبیعی و حتی فطری در نظر 
گرفته می شود که باید بدون هیچ اعتراض یا درخواست خاصی از سوی زن انجام شود. این 
دیدگاه، در ترکیب با ناآگاهی زنان از حقوق خود و عدم آموزش کافی برای کادر درمان، 
شرایطی را ایجاد می کند که خشونت زایمانی در بسیاری از موارد نادیده گرفته می شود و 

به یک مشکل گسترده تبدیل می شود.
خشونت زایمانی و چالش های قانونی در ایران

یکی از مهم ترین چالش های مقابله با خشونت زایمانی در ایران، نبود قوانین روشن و 
مشخص در این زمینه است. در نظام حقوقی ایران، »خشونت زایمانی« به طور خاص 
تعریف نشده و قوانین موجود در ارتباط با حقوق زنان در حین زایمان بسیار مبهم است. 
در بسیاری از موارد، خشونت های مرتبط با زایمان تحت عناوین عمومی مانند ضرب و 
جرح یا توهین مورد پیگیری قرار می گیرد، اما این جرائم عمومی قادر به پوشش دهی ابعاد 
خاص خشونت زایمانی نیستند. به علاوه، نبود آموزش کافی برای کادر درمان در خصوص 
حقوق بیماران، اخلاق حرفه ای و نحوه برخورد محترمانه با زنان در حین زایمان، از دیگر 
دلایل بروز خشونت زایمانی به شمار می رود. در بسیاری از موارد، پرسنل درمانی که خود 
در معرض فشارهای کاری و کمبود منابع قرار دارند، قادر به ارائه مراقبت های انسانی و 

حرفه ای به زنان باردار نمی شوند.
تأثیر خشونت زایمانی بر سیاست های جمعیتی

در حالی که سیاست های کشور برای تشویق به فرزندآوری و افزایش جمعیت بر روی 
کاغذ بسیار مهم و اساسی است، نباید فراموش کنیم که خشونت زایمانی به عنوان یک 
مانع روانی، اجتماعی و حتی جسمی برای زنان عمل می کند. زنانی که در هنگام زایمان 
با خشونت یا تحقیر مواجه می شوند، احتمالاً از تصمیم به فرزندآوری مجدد خودداری 

می کنند. بنابراین، در شرایطی که سیاست گذاران به دنبال افزایش نرخ تولد و پایداری 
جمعیت هستند، باید به این پدیده توجه ویژه داشته باشند و تمام تلاش خود را برای 

مقابله با آن به کار گیرند.
راهکارهای حقوقی و اجتماعی

برای مقابله با خشونت زایمانی و کاهش تأثیرات منفی آن، باید گام های اساسی در چندین 
از  باید قانونی ویژه و جامع برای حمایت  حوزه برداشته شود: ۱-تدوین قوانین جامع: 
زنان باردار تدوین شود که به طور خاص به خشونت زایمانی پرداخته و حقوق زنان در 
تمام مراحل بارداری، زایمان و پس از آن را تضمین کند. ۲-آموزش کادر درمان: باید 
در دوره های آموزشی پزشکی و مامایی، مسائل مربوط به حقوق زنان و الزامات اخلاقی 
در زایمان محترمانه گنجانده شود تا کادر درمان با آگاهی کامل به زنان خدمات دهند. 
۳-ایجاد سازوکارهای گزارش دهی مؤثر: راه اندازی سامانه های گزارش دهی امن و محرمانه 
از برخوردهای تلافی جویانه مطرح کنند.  که زنان بتوانند شکایات خود را بدون ترس 
۴-حمایت از زنان قربانی: باید مراکز مشاوره روانی، اجتماعی و حقوقی ویژه برای زنان 
قربانی خشونت زایمانی ایجاد شود تا آن ها بتوانند از حمایت های لازم بهره مند شوند. 
خشونت زایمانی نه تنها به عنوان یک نقض حقوق بشر و کرامت انسانی زنان باید مورد 
توجه قرار گیرد، بلکه به عنوان یک مانع جدی در برابر سیاست های افزایش جمعیت و 
فرزندآوری کشور نیز باید بررسی شود. در شرایطی که سیاست گذاران به دنبال افزایش 
نرخ تولد و تقویت بنیان های خانواده هستند، نمی توان این مشکل را نادیده گرفت. توجه 
به کرامت انسانی زنان در فرایند زایمان، اصلاح سیستم های بهداشتی و درمانی، و تدوین 
قوانین حمایتی می تواند نقش تعیین کننده ای در بهبود شرایط زنان باردار و تحقق اهداف 
جمعیتی کشور داشته باشد. اگر امروز اقدامی اساسی در این زمینه انجام نشود، فردا دیگر 

هیچ سیاست تشویقی نمی تواند در برابر تصمیمات زنان برای فرزندآوری تأثیرگذار باشد.

برنا/  در سال ۱۴۰۳ بالغ بر ۱۱۲۷ مورد تب دنگی تشخیص داده شده است که تعداد 
۹۲۲ مورد آن در داخل کشور رخ داده است و انتقال محلی محسوب می شود.
وضعیت بیماری تب دنگی، چیکونگونیا و زیکا کشور سال ۱۴۰۳

در سال ۱۴۰۳، در کشور ۱۱۲۷ بیمار مبتلا تب دنگی تشخیص داده شده است که 
تعداد ۹۲۲ مورد آن در داخل کشور رخ داده است و انتقال محلی محسوب می شود و 

مابقی بیماران در خارج از کشور به بیماری دچار شده اند.
با آنکه تا قبل از سال ۱۹۷۰، تنها ۹ کشور جهان اپیدمی شدید بیماری تب دنگی را 
تجربه کرده بودند، این بیماری در حال حاضر در ۱۴۱ کشور منطقه آفریقا، آمریکا و 
مدیترانه شرقی، آسیای جنوب شرقی و غرب اقیانوسیه شناسایی شده است. میزان 
بروز بیماری تب دنگی در سال ها و دهه های اخیر به طور قابل توجهی افزایش یافته 

است.
وضعیت بیماری تب دنگی، چیکونگونیا و زیکا کشور

از سال ۱۳۹۵ تا پایان سال ۱۴۰۲ تعداد موارد مثبت قطعی بیماری دانگ ۷۴ مورد 
و بیماری چیکونگونیا ۵۴ مورد در کشور گزارش شده است، که همه موارد وارده از 
خارج از کشور بوده است. همچنین تا این تاریخ هیچ موردی از بیماری زیکا در کشور 

گزارش نشده است.

بر اساس گزارشات نظام مراقبت بیماری در کشور از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا تاریخ ۳۰ 
اسفند ماه سال گذشته بالغ بر ۱۱۲۷ مورد تب دنگی تشخیص داده شده است که 
تعداد ۹۲۲ مورد آن در داخل کشور رخ داده است و انتقال محلی محسوب می شود و 

مابقی بیماران در خارج از کشور به بیماری دچار شده اند.
موارد انتقال محلی ۱۳ بیمار مبتلا به تب دنگی در شهرستان بندرلنگه استان هرمزگان 
و ۸۹۷ بیمار در شهرستان چابهار استان سیستان و بلوچستان و ۱۲ مورد با سابقه سفر 

به چابهار در سایر استان های کشور شناسایی شده است.
مطابق بررسی اپیدمیولوژیکی انجام شده برای بیماران، اکثر بیمارانی که خارج از کشور 
آلوده شده اند سابقه ی سفر به کشور امارات متحده عربی داشته و در این کشور به 
بیماری مبتلا شده اند. ۱۳۲ مورد سابقه سفر به کشور امارات، ۶۹ مورد سابقه سفر به 
پاکستان، یک مورد سابقه سفر به عمان، یک مورد سابقه سفر به افغانستان، یک مورد 

سفر به ترکیه و یک مورد سابقه سفر به کشور بنین )غرب افریقا( داشته اند.
به غیر از یکی از بیماران که دارای ملیت افریقایی بوده است، باقی بیماران دارای ملیت 

ایرانی می باشند.

تاکنون یک مورد مرگ در موارد وارده گزارش شده است و وضعیت عمومی سایر 
بیماران پایدار بوده است.

گزارش  چیکونگونیا  به  مبتلا  بیمار  مورد  پنج  تاکنون   ۱۴۰۳ سال  در  همچنین 
شده است که تمامی موارد سابقه سفر به خارج ازکشور داشته اند. این بیماران در 

شهرستان های چابهار و تهران تشخیص داده شده اند.
وضعیت کشور از نظر وجود پشه آئدس ناقل

در تمامی مبادی مرزی زمینی، ریلی، دریایی و هوایی بین المللی مراقبت حشره 
شناسی انجام می شود. اولین گزارش صید پشه آئدس اجیپتی در اسفند سال ۱۳۹۸ 

در شهرستان بندرلنگه استان هرمزگان گزارش شده است.
 در حال حاضر پشه آئدس اجیپتی در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان 
)چابهار و کنارک(، بوشهر )عسلویه و کنگان( و آئدس آلبوپیکتوس در تمامی نقاط 
استان گیلان، در شهرستان های رامسر، تنکابن، عباس آباد، محمودآباد و نور استان 
مازندران و شهرستان بیله سوار استان اردبیل، شهرستان های خدافرین، هوراند و کلیبر 

استان آذربایجان شرقی گزارش شده است.

خشونت زایمانی؛ مانعی خاموش در برابر سیاست های فرزندآوری

ابتلای هزار و ۱۲۷ مورد تب دنگی در کشور

سمیه محرمی: بیمارستان امام حسین )ع( زنجان به عنوان تنها مرکز بستری تحت 
بیمارستان های  از  به عنوان یکی  زنجان  اجتماعی در شهر  تامین  مدیریت درمان 
پرمخاطب شناخته شده است که این روزها انتقاداتی در مورد ارائه خدمات در این 
مرکز به گوش می رسد و برخی بیمه شدگان از برخوردهای نیروهای این بیمارستان 
و همچنین تعطیلی داروخانه این مجموعه در ساعات مختلف روز گلایه داشتند، 
همچنین مشکلات فیزیکی چون افزایش تخت بیماران در اتاق ها که فضای آرامش 
را از بیماران سلب می کند و احساس شدن بوی نامطلوب در برخی از بخش های این 

بیمارستان مورد انتقاد مراجعه کنندگان به این بیمارستان بوده است.
به موضوع نارضایتی مردم از وضعیت بیمارستان امام حسین ورود شود

علی عباسی نائب رئیس هیئت مدیره شورای عالی کار استان زنجان در این زمینه 
در گفت و گو با صدای زنجان با بیان اینکه بیمارستان امام حسین )ع( به عنوان تنها 
مجموعه بیمارستانی در زنجان دایر است که به بیمه شدگان تامین اجتماعی خدمات 
ارائه می کند، اظهار کرد: بیشتر کارگران زنجانی که بالای ۲۰۰ هزار نفر در زنجان 

هستند از خدمات بیمارستان تامین اجتماعی ناراضی هستند.
نائب رئیس هیئت مدیره شورای عالی کار استان زنجان با بیان اینکه از مدیران تامین 
اجتماعی درخواست داریم به این موضوع ورود کنند و به آن رسیدگی کنند، عنوان 

کرد: این مجموعه می تواند بسیاری از نیازهای این قشر را تامین کند.
شبانه روزی داروخانه بیمارستان امام حسین یکی از مهم ترین معضلات است

وی با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین گله ها در این حوزه این بوده که داروخانه های 
این مجموعه تا ساعات ۱۰ دایر است، اضافه کرد: پزشکان و پرستاران نیز به تبع بسته 

شدن داروخانه خدمات کمتری می توانند به مراجعه کنندگان ارائه دهند.
این  داروخانه  از وضعیت  از طرف کارگران  نمایندگی  به  اینکه  به  اشاره  با  عباسی 
بیمارستان گله مند هستیم، اضافه کرد: اکثر داروها دولتی نیستند و این شرایط بهانه ای 
شده تا برای خرید داروها، کارگران را به داروخانه های آزاد و خارج از بیمارستان ارجاع 

داده شوند.
نائب رئیس هیئت مدیره شورای عالی کار استان زنجان با بیان اینکه یکی از واحدهای 
انتقاد در بیمارستان امام حسین )ع( بخش تزریقات آن است، بیان کرد: از  مورد 
این شرایط  در  تا  برطرف شود  موضوعات  این  داریم  درخواست  مربوطه  مسئولان 

معیشتی، کارگران در حوزه درمان به مشکل برنخورند.
وی با اشاره به اینکه پس از حضور در شورای عالی کار، بازدیدهایی از بیمارستان 
امام حسین )ع( و کیلینیک های تامین اجتماعی داشتیم که در این بازدیدها بسیاری 
از کارگران از ارائه خدمات در این مراکز ابراز نارضایتی کردند، تاکید کرد: به عنوان 
مجموعه شورای عالی کار علاقه مند به تعامل بیشتر با تامین اجتماعی هستیم تا این 

مشکلات در اسرع وقت حل شود.
عباسی از مدیران خواست شونده مشکلات مردم باشند تا مسیری برای حل آن پیدا 
کنند، تاکید کرد: در گذشته هم مشکلاتی در این مجموعه وجود داشت که شاهد 

افزایش این مشکلات هستیم.
مردم مشکلات را به ما اطلاع دهند، پیگیری می کنیم

عباس جراحی علمداری مدیر درمان تامین اجتماعی استان زنجان اما در پاسخ به 
انتقادات مطروحه در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه واحد رسیدگی به 
شکایات و گزارشات مردمی و سامانه برای ثبت شکایات پیشنهادات و انتقادات در نظر 
گرفته شده است، بیان کرد: براساس گزارشات وارده از این مسیر که به عنوان گزارشات 

مردمی برای ما شناخته شده چنین مواردی اعلام نشده است.

وی با بیان اینکه در سال های گذشته نارضایتی هایی در مورد عملکرد بیمارستان امام 
حسین بوده که بررسی و اصلاح شده است، بیان کرد: براساس شاخص های ارزیابی 
شده از سوی این مجموعه در این همین شاخص ها با رفع مشکلات و انتقاداتی که در 

گذشته از سوی مردم وجود داشته، رضایتمندی بالاتر رفته است.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان زنجان با بیان اینکه آنچه که در رصدهای این 
مجموعه مشاهده می شود بالا بودن رضایت مندی مردم از دریافت خدمات است، بیان 
کرد: بالای ۸۵ درصد رضایتمندی از خدمات زیر مجموعه درمان تامین اجتماعی 

استان مشاهده شده که در برخی شاخص ها از کشور بالاتر بوده است.
تغییرات در  اینکه در بحث رضایت مندی و شاخص های عملکرد،  بیان  با  جراحی 
دسترس این سازمان نبوده است، اضافه کرد: برای نمونه در شاخص هایی چون بستری، 
فضای فیزیکی و برخورد پذیرش و پزشکان نارضایتی هایی در سال های گذشته وجود 
داشته که با اصلاحات صورت گرفته در سه ماهه چهارم ۱۴۰۳ در همان شاخص ها 

کمترین میزان نارضایتی اعلام شده است.
مشکلات فیزیکی بیمارستان امام حسین )ع( دغدغه ما نیز هست

وی با بیان اینکه فضای فیزیکی و بستری بیمارستان امام حسین )ع( مهم ترین چالش 
بوده که موجب نارضایتی بیماران و کاهش کیفیت ارائه خدمات شده است، اضافه 
کرد: خود مجموعه درمان تامین اجتماعی نیز در این زمینه گلایه مند بوده چرا که 
بیمارستان امام حسین )ع( در سال ۱۳۷۹ برای ۹۶ تخت طراحی شده ولی این 
بیمارستان برحسب نیاز بیمه شدگان به ۱۴۴ تخت با همان فضا اختصاص یافته است.

 بیمارستان امام حسین )ع( توسعه می یابد
جراحی از توسعه بیمارستان امام حسین )ع( خبر داد و افزود: چندین سال است پیگیر 

این موضوع هستیم و امیدواریم در سال  جاری این موضوع سرعت بیشتر پیدا کند.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان زنجان با اشاره به اینکه از نحوه خدمات درمانی 
تاکنون شکایتی دریافت نکرده ایم، اضافه کرد: بیشتر نارضایتی ها از نحوه برخورد بوده 

که اقدامات اصلاحی انجام شده است.

وی با بیان اینکه این مجموعه تنها به شکایات مردمی اکتفا نکرده و خود را ملزم 
و موظف به برپایی میز خدمت میز می داند، بیان کرد: همچنین درب اتاق بنده به 
عنوان مدیر درمان تامین اجتماعی استان زنجان برای دریافت انتقادات و پیشنهادات 

و شکایات مردمی آماده است.
داروخانه بیمارستان امام حسین )ع( طبق قانونی فعال است

جراحی در ادامه در پاسخ به سئوالی در مورد علت نارضایتی ها از بسته بودن داروخانه 
بیمارستان امام حسین )ع( با اشاره به اینکه مراکز بستری دارای دو داروخانه سرپایی 
و بستری است، عنوان کرد: داروخانه بستری به صورت ۲۴ ساعته به نیاز مخاطبان 
در  اینکه  بیان  با  زنجان  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر  می کند.  پاسخگویی 
داروخانه سرپایی طبق دستورالعمل سازمان حضور مسئول فنی در آن جزو الزامات 
بوده و برای همین تنها دو شیفت صبح و عصر امکان فعالیت دارد، تاکید کرد: با توجه 

به دستوالعمل های قانونی داروخانه باید در شیفت شب و روزهای تعطیل باشد.
وی با بیان اینکه تصمیمات اتخاذ شده در گذشته برخلاف قانون بوده و داروخانه به 
صورت فعالیت تا ساعت ۱۲ شب و روزهای تعطیل دایر بوده است، ادامه داد: در صورت 
بروز مشکل و تجویز اشتباه دارو به دلیل فعالیت مغایر با قانون و مقررات چه کسی 

می توانست پاسخگوی آن باشد؟
جراحی با بیان اینکه در صورت فعالیت داروخانه بیش از زمان پیش بینی شده در قانون 
علاوه بر کاهش کیفیت ارائه خدمات موجب خستگی نیرو شده و می تواند تبعات خود 
را داشته باشد، بیان کرد: تصمیمات در مورد فعالیت داوخانه براساس استانداردها و 
مقررات بوده است. مدیر درمان تامین اجتماعی استان زنجان با اشاره به اینکه برای 
زمان اورژانسی و روزهای تعطیل برای بیماران سرپایی نیز انبارک دارویی در نظر گرفته 
شده است، بیان کرد: در تهیه داروهای غیر اورژانسی نیز اطلاعات بیمار به صورت 
سیستمی ثبت شده و فرد می تواند داروی خود را از مراکز نزدیک به محل زندگی 
خود تامین کند و تعطیلی داروخانه بیمارستان به معنای محرومیت بیمه شدگان از 

دریافت خدمات نیست.

صدای زنجان از برخی انتقادات نسبت به عملکرد بیمارستان امام حسین )ع( زنجان گزارش می دهد؛

آخرین امید! 
نائب رئیس هیئت مدیره شورای عالی کار استان: جهت رفاه حال کارگران مشکلات بیمارستان امام حسین )ع( زنجان باید حل شود

مدیر درمان تامین اجتماعی استان: براساس ارزیابی ها رضاتمندی از بیمارستان امام حسین )ع( افزایش یافته است، در مورد داروخانه هم طبق قانون فعالیت می کنیم

موج رسا/ رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر زنجان 
گفت:  برخی رانندگان سودجو با سوءاستفاده از تأخیر در اعلام نرخ های مصوب 
اقدام به دریافت مبالغ دلخواه می کنند که رانندگان متخلف به کمیته انضباطی 

معرفی خواهند شد.
سعید نجفی با بیان اینکه با توجه به برگزاری جلسات متعدد در اسفند ماه 
۱۴۰۳ با هدف تعیین نرخ ثابت کرایه تاکسی ها، شهرداری زنجان طبق رویه 
سال های گذشته با نمایندگان حوزه حمل و نقل شامل بخش های ون، اتوبوس 
و تاکسی جلساتی را برگزار کرد، اظهار داشت: در این جلسات سازمان حمل و 
نقل شهرداری زنجان با در نظر گرفتن شرایط اقتصادی و تورم موجود قیمت 

پیشنهادی خود را جهت تصویب به شورای اسلامی شهر ارائه داد.
وی با بیان اینکه این پیشنهادات جهت بررسی دقیق تر به کمیسیون حمل و 
نقل شورا ارجاع داده شده و بررسی های اولیه نیز پیش از آغاز تعطیلات نوروزی 
صورت پذیرفت، ابراز کرد: با این حال تاکسیرانان نسبت به نرخ های مصوب شده 
گلایه هایی مطرح کردند و معتقد بودند نرخ ها پاسخگوی هزینه های جاری نیست.

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر زنجان با اشاره به 
اینکه تاکسیرانی با هدف ایجاد شفافیت و یکپارچگی در سیستم نرخ گذاری، 
پیشنهاد اجرای طرح تک نرخی را ارائه داده است، بیان کرد: این طرح با هدف 
کاهش سردرگمی شهروندان و جلوگیری از تخلفات احتمالی انجام شد و در آن 

مسیرهای مختلف با نرخ های مشخص تعیین شده اند.
وی عنوان کرد: بر این اساس مسیر اول با مبلغ ۵ هزار تومان، مسیر دوم ۱۰ 
هزار تومان، مسیر سوم ۱۵ هزار تومان و مسیر چهارم ۲۰ هزار تومان نرخ گذاری 
شده اند و با وجود این تا زمان اعلام و تائید ستاد تنظیم بازار استانداری رانندگان 

موظف به رعایت نرخ کرایه های سال گذشته هستند.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر زنجان با تأکید بر 
اینکه برخی رانندگان سودجو با سوءاستفاده از تأخیر در اعلام نرخ های مصوب 
اقدام به دریافت مبالغ دلخواه می کنند، تاکید کرد: این تخلفات از سوی ناظران 
سازمان شناسایی شده و رانندگان متخلف به کمیته انضباطی معرفی خواهند شد.

نجفی بیان کرد: در همین راستا و به منظور بالا رفتن کیفیت خدمات رسانی 
ناوگان حمل و نقل عمومی، سامانه پیامکی به شماره ۰۹۰۳۹۴۵۱۱۸۲ برای 

دریافت انتقادات، پیشنهادات و شکایات شهروندان راه اندازی شده است.
با دقت بررسی شده و در  افزود: تمامی پیام های دریافتی در این سامانه  وی 
کوتاه ترین زمان ممکن مورد پیگیری قرار خواهند گرفت و امروز در جلسه تنظیم 

بازار؛ تکلیف کرایه های حمل و نقل عمومی مشخص می شود

صدای زنجان/  مدیر فرودگاه شهدای زنجان گفت: پارسال۴۱۴ پرواز مسافربری 
داخلی و خارجی در فرودگاه این استان ثبت شد که در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل آن به تعداد ۲۴۰ پرواز مسافربری، افزایش ۷۳ درصدی را نشان می دهد.

محمد جواد یگانه  افزود: طی سال گذشته ۲۸ هزار و ۷۷۴ مسافر از فرودگاه این 
استان جابجا شدند که در مقایسه با مدت مشابه سال ماقبل به تعداد ۲۰ هزار و 

۹۳۱ نفر افزایش ۳۸ درصدی داشته است.
به گفته وی، طی سال گذشته ۸۳۶ پرواز غیر برنامه ای نیز در فرودگاه زنجان 

انجام گرفت که چنین روندی در سال ۱۴۰۲ برقرار نبود.
یگانه با بیان اینکه پروازهای نوروزی مطابق برنامه در فرودگاه زنجان برقرار بود 
افزود: این پروازها بر مبنای برنامه ریزی انجام شده از قبل از زنجان به مقصد 

مشهد و زنجان به کیش برقرار بود و مشکل خاصی وجود نداشت.
به گفته وی، پروازها در روزهای دوشنبه، پنجشنبه و جمعه هر هفته در مسیر 
زنجان کیش و مشهد مقدس برقرار بوده و پروازهای غیر برنامه ای و آموزشی نیز 
برقرار است. وی ابراز امیدواری کرد که در سال جاری و با همکاری های صورت 

گرفته پروازهای دیگری به مقاصد مورد تقاضای زنجانی ها مهیا شود.
مدیر فرودگاه شهدای زنجان یکی از برنامه های فرودگاه استان را برقراری پرواز 
به مقاصد دیگر اعلام و خاط نشان کرد: برقراری پروازهای عتبات عالیات از جمله 
برنامه های فرودگاه زنجان در سال جاری است که در صورت تحقق اطلاع رسانی 

انجام خواهد گرفت.
فرودگاه زنجان در سال ۷۹ در زمینی به وسعت ۴۰۰ هکتار ایجاد شد اما برقراری 
پروازها در آن طی بیش از ۲۰ سال گذشته با فراز و نشیب های متعددی همراه 
بود به طوری که طی این مدت تنها به صورت مقطعی برخی پروازها از جمله 

مشهد مقدس، عتبات عالیات، سفرهای حج تمتع و عمره از آن انجام می شد.

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی 
شهر زنجان:

تاکسیران های متخلف زنجان به کمیته انضباطی 
معرفی می شوند

مدیر فرودگاه شهدای زنجان:
پروازهای فرودگاه زنجان ۷۳ درصد افزایش یافت

صدای زنجان/  مدیرکل ثبت احوال استان زنجان گفت: با تلاش های شبانه روزی 
همکاران این اداره کل طرح سببی و نسبی ثبت احوال استان به اتمام رسید که 

این مهم در ابعاد مختلف بسیار اثرگذار خواهد بود.
مهدی ژاله چیان افزود: هم اکنون یکی از طرح های مهم در حال اجرا در ثبت 
احوال، طرح تطبیق سامانه سببی و نسبی است که تکمیل اطلاعات خانوارها در 

پایگاه سازمان اهمیت بسزایی دارد.
وی با بیان اینکه برای تکمیل این طرح هم گام های بلندی برداشته شد، اضافه 
کرد: زنجان جزو اولین استان هایی است که توانست این کار مهم را به اتمام 

برساند.
این مسوول ادامه داد: یکی از مزیت های مهم طرح این است که تمامی استعلامات 
هویتی در زمینه ارتباطات نسبی و سببی به صورت الکترونیک انجام خواهد شد.

وی همچنین با بیان اینکه طبق قانون برنامه هفتم توسعه، سازمان ثبت احوال 
نیاز به درخواست وراث و  انحصار وراثت بدون  کشور مکلف به صدور گواهی 
ذینفعان است، اظهار داشت: این موضوع از مرداد امسال بر عهده ثبت احوال 

کشور خواهد بود.
مدیرکل ثبت احوال استان زنجان یادآور شد: با تکمیل طرح بزرگ سببی و نسبی 

و اتصال اسناد سجلی خانواده به یکدیگر این امر محقق خواهد شد.
ژاله چیان همچنین به تغییر و راه اندازی پایگاه خانوار سازمان هدفمندی یارانه 
ها در استان زنجان اشاره و خاطرنشان کرد: با اجرایی شدن این طرح از این پس 
تغییرات خانوار افراد در خصوص هدفمندی یارانه ها در کمترین زمان توسط 

سازمان ثبت احوال کشور در خانوار افراد اعمال خواهد شد.



روز�� شنبه  ۲۳  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۶ فرهنگ۴۴

روزهای روشن در انتظار داستان نویسی زنجان
ایرنا/ نویسنده زنجانی و مدرس کارگاه های داستان نویسی در استان گفت: با توجه 
به نوپایی فعالیت داستان نویسی در زنجان، قدم های خوبی در این حوزه برداشته 
شده است و انتظار می رود در آینده ای نزدیک )کمتر از یک دهه( آثار داستانی 

استان بیشتر دیده شود.
 داستان نویسی در زنجان نسبت به شعر که ریشه های عمیقی در این دیار دارد 

هنری نو به شمار می رود.
داستان نویسی در این استان از دهه ۷۰ با فعالیت انگشت شمار چند تن از علاقه 
مندان و نویسندگان جان گرفت و البته روز به روز بر تعداد نویسندگان و فعالان 
داستان نویسی افزوده می شود به طوری که در چند سال اخیر آثار متعددی از 

نویسندگانی زنجانی در ادبیات داستانی چاپ شده است.
امروز کارگاه های داستان نویسی در زنجان نسبت به گذشته رونق خوبی گرفته 
است و انتظار می رود حاصل فعالیت های آنها در چند سال آینده در سپهر ادبیات 
داستانی استان و کشور خود را نشان بدهد و چراغ داستان و داستان نویسی در این 

دیار پر فروغتر شود.
در خصوص وضعیت ادبیات داستانی در زنجان با سلمان کریمی از نویسندگان و 

مدرسان کارگاه های داستان نویسی در استان به گفت و گو نشسته ایم.
لطفا خودتان را معرفی کنید.

متولد سوم دیماه پنجاه و پنج در زنجان و اصالتا از روستای شیلاندر هستم که به 
قول دوستان ولایتی هنرخیز است و نسبت به جمعیت کم، شاعران و هنرمندان 
زیادی دارد. ابتدا مهندسی نرم افزار خواندم و چون اداره ای که در آن شاغل شدم 
بیشتر طالب رشته های علوم انسانی بود بعد از استخدام، لیسانس حقوق گرفتم و 

اکنون هم کارمند رسمی اداره ثبت اسناد و املاک هستم.
از سال ۱۳۶۸ شعر و داستان هایی برای خودم می نوشتم و از سال ۱۳۷۸ همکاری 
با حوزه هنری و اداره ارشاد را آغاز کرده ام. از سال ۱۳۷۹ تا ۱۳۸۱ مسئول جلسات 
داستان حوزه هنری استان بودم. از مؤسسین انجمن ادبی »یاز« وابسته به حوزه 
هنری هم هستم و از سال ۱۳۸۴ علاوه بر حوزه هنری استان با انجمن های ادبی و 

ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان و شهرستانهای تابعه همکاری دارم.
از اعضای موسس و مدیر خانه داستان زنجان )در شرف تاسیس(،  از اعضای موسس 
و اولین هیات مدیره خانه هنرمندان استان، عضو هیات مدیره و مدیر انجمن ادبی 
اشراق )۱۳۹۸ – ۱۳۹۵( بوده و در دوره های مختلف جشنواره شعر و قصه استان 
و چند جشنواره دیگر برگزیده شده و در چند دوره هم جزو داوران این رویدادها 

ایفای نقش کرده ام.
تاکنون چند اثر از شما در زمینه داستان و داستان نویسی به چاپ رسیده 

است؟
کتاب »یاز« )مجموعه داستان - گروهی( سال ۱۳۷۸ توسط حوزه هنری، »چگونه 
 ،۱۳۸۹ سال  کوتاه(  داستان  نوشتن  اصول  )آموزش  بنویسیم«  کوتاه  داستان 
»کله های سنگی« )مجموعه داستان گروهی( سال ۱۳۹۰، مجموعه سه جلدی 

ترانه های »فی می« )قصه منظوم کودکان( ۱۳۸۹، »بوی باروت سوخته« )مجموعه 
داستان گروهی( سال ۱۳۹۷، انتشارات سوره مهر؛ »مجاهدتهای خاموش« )نقش 
رزمندگان زنجان در پایان بخشیدن به غائله کردستان( سال ۱۳۹۶ انتشارات صریر، 
رمان های »رویاهای رنگی یک کور مادرزاد« سال ۱۴۰۰ انتشارات صاد،  »بشکوچ« 
سال ۱۴۰۲ انتشارات سوره مهر و »زخم پاییز« زیر چاپ در سوره مهر از جمله 

آثار اینجانب است.
وضعیت داستان نویسی در استان زنجان را نسبت به کشور چگونه ارزیابی 

می کنید؟
داستان زنجان سابقه  زیادی ندارد و تنها نویسنده ای که قبل از دهه ۷۰ می نوشت 
و آثاری از او به دستمان رسیده مرحوم میرتقی فاضلی است که از قضای روزگار 
ایشان نیز چون حقیر کارمند دستگاه قضا بودند و نسخه چاپی آثارشان البته موجود 

نیست یا حداقل با توجه به گذشت بیش از نیم قرن در دسترس نیست.
اولین جلسات منسجم و گروهی داستان نویسی در نیمه های دهه ۷۰ در حوزه 
هنری تشکیل شد که بی شک زحمات بزرگانی چون حسین فتاحی، سعید افشار، 
مهران مرتضایی، محمدعلی خامه پرست، رامین سلطانی و علیرضا بازرگان که در 
سال ۷۹ یا ۸۰ مسئول واحد ادبیات حوزه بودند در شکل گیری نسل داستان نویسان 

زنجان غیرقابل انکار است.
در دهه های ۷۰ و ۸۰ اثری منتشر شده از داستان در استان نداریم و در دهه ۹۰ 
با گسترش داستان نویسی استان به همت نسل های اول و دوم شاهد انتشار آثاری 

هستیم که برای قدم اول زیاد هم بد نبود.
دو مجموعه داستان گروهی »کله های سنگی« به همت محمدعلی خامه پرست و 
»بوی باروت سوخته« با جمع آوری بنده در اوایل و اواسط دهه نود منتشر شدند که 

گزیده ای از داستان های نسل های اول و دوم داستان استان بودند.
به اینها اضافه کنید سه ترجمه عالی از کارهای هاروکی موراکامی داستان نویس 
ژاپنی)رمان های »شکار گوسفند وحشی« و »کافکا در کرانه« و مجموعه داستان 
»دیدن دختر صددرصد دلخواه در صبح زیبای ماه آوریل«( توسط محمود مرادی 
از داستان نویسان استان که هرسه توسط نشر ثالث منتشر و باعث ایجاد انگیزه در 

داستان نویسان برای چاپ آثارشان شد.
در اواخر دهه ۹۰ و سال ابتدایی قرن جدید شاهد به گُل نشستن تدریجی زحمات 
نوشته  تیمارستان«  رمان »ماه عسل در  با چاپ  استان هستیم  داستان نویسان 
محمدعلی خامه پرست، »رویاهای رنگی یک کور مادرزاد« و »بشکوچ« نوشته بنده 
و رمان خوب »رقص آدمک های کاغذی« نوشته شاعر خوش ذوق و توانای استانمان 
سعید توکلی. با توجه به برگزاری جلسات رمان نویسی به صورت کارگاهی و راهبری 
و حضور ۱۲ نفر از داستان نویسان استان در این کارگاه که در حوزه هنری برگزار 
می شود با بررسی طرح های رسیده پس از سه ماه کار گروهی این انتظار را داریم 

که در پایان سال جاری بین ۶ تا هشت رمان خوب از این مجموعه منتشر شود.
نیاز امروز جامعه ادبی استان چیست؟

به نظر من با توجه به نوپایی فعالیت داستان نویسی استان نسبت به شعر قدم های 
خوبی برداشته شده و در آینده ای نزدیک )کمتر از یک دهه( به داستان نویسی 
استان خوش بین هستم و این انتظار را دارم که آثار داستانی استان بیشتر دیده شود.

البته همه این سخنان در بحث رمان و داستان فارسی است و در داستان ترکی با 
آثار چاپ شده ای که از آقای علی محمدبیانی از جمله کار درخشان »سو ساتان لار« 
شاهد هستیم این امید شکل گرفته است که داستان ترکی زنجان نیز همچون 

استان همجوار خود اردبیل پای در راهی بزرگ بگذارد که رو به روشنی دارد.
نقد در فضای ادبی استان چه جایگاهی دارد و در این حوزه چه گامهایی 

می توان برداشت؟
ما در نقد هنوز راهی دراز داریم. این نه از فقدان یا ناتوانی منتقدان استان است بلکه 

ارتباط به فضای فعالیت ادبی استان دارد.
نقد و معرفی به نظر من بیشترین تأثیر را در دیده شدن آثار دارد ولی ما در این 
چند دهه خیلی کم نقد آثار چاپ شده را شاهد هستیم که در رسانه های رسمی یا 
مجازی منتشر شود بلکه نقدها به صورت شفاهی و منحصر به جلسات نقدی است 

که برای اثری خاص برگزار می شود.
نقد آثار تازه نیازمند همت دوستان در معرفی و نقد آثار است کاری که در تهران و 

سایر استان ها اتفاق می افتد.

ایلنا/ شیب نزولی ورود گردشگر خارجی به ایران همچنان ادامه دارد و نوروز 
۱۴۰۴ که ۳۶.۵ میلیون ایرانی به سفر داخلی رفتند، آمار گردشگران خارجی 

ورودی به ایران رکود کامل را ثبت کرد.
در فقدان آمارهای درست در صنعت گردشگری ایران و جزیره ای شدن آمارهای 
خارجی  گردشگران  ورود  آمار  چالش  مختلف،  دستگاه های  بین  گردشگری 
همچنان ادامه دارد و در حالی که مقامات دولتی بر افزایش ورود گردشگران 
داخلی به کشور تاکید دارند، بخش خصوصی صنعت گردشگری این آمارها را 
قابل استناد نمی داند و معتقد است گردشگری ورودی به ایران سالیان سال است 

که با رکود مواجه بوده و این روند همچنان ادامه دارد.
بر  ایران( که بطور کامل  تورگردانان  مصطفی شفیعی شکیب )رییس جامعه 
تورهای ورودی به ایران متمرکز است، درخصوص آمار ورود گردشگران خارجی 
به ایران در نوروز ۱۴۰۴ گفت: تور ورودی به ایران به شدت ضعیف شده و نوروز 

امسال هم تقریبا می توان گفت تورهای خارجی ورودی به ایران نداشتیم.
وی افزود: متاسفانه گردشگری ورودی به ایران با رکود سنگینی مواجه است و 
حتی براساس آمار مرکز توسعه صادرات ایران، کل گردشگران ورودی سال ۱۴۰۳ 

به کشور حدود ۲ هزار و ۷۰۰ نفر است.
رییس جامعه تورگردانان ایران با اعلام اینکه در یک کشور ۸۵ میلیون نفری، 
آمار ۲۷۰۰ گردشگر ورودی در صنعت گردشگری به معنای آن است که واقعا 

گردشگر خارجی به ایران سفر نکرده و توری به ایران وارد نشده است، گفت:
درخواست سال های قبل برخی دفاتر مسافرتی در حوزه ورود گردشگران خارجی 
به ایران برای نیامدن گردشگران خارجی به کشور در ایام نوروز به این دلیل 
بود که هتل ها در این ایام قیمت اتاق خود را دو برابر می کردند و میزان اقامت 
مسافر را از یک شب به سه شب بصورت اجباری افزایش می دادند. بنابراین دفاتر 
مسافرتی که در ورود گردشگر به ایران فعالیت می کردند تورهای ورودی به ایران 

در تعطیلات نوروز کنسل می کردند.
رییس جامعه تورگردانان ایران با اشاره به سفرهای نوروزی گردشگران داخلی 
در سال های گذشته و پر شدن ظرفیت اقامت هتل ها و بوم گردی ها در این ایام 
گفت: سفرها به گونه ای بود که گردشگران داخلی هتل ها و بومگردی ها را پر 
می کردند و یا حتی در چادر می خوابیدند و به هر حال سفر انجام می شد. ولی 
امسال سفرها به گونه ای دیگر انجام شد با این تفاوت که سطح اشغال هتل ها در 
تهران و شهرستان ها بسیار کم شد و این تفاوت سفرهای داخلی نوروز ۱۴۰۴ با 

سال های گذشته بود.

ایسکانیوز/ سریال »آبان« با وجود فراز و فرودهایش و همچنین ریتم کند برخی 
از قسمت ها اما با شیوه درست و دقیق داستان گوی توانسته بیننده را با خود 
همراه کند و جزو آن دسته از فیلم هایی که با تماشای چند قسمت از آن، از خیر 

دیدن ادامه اش میگذری نیست
سریال »آبان« که از بهمن ۱۴۰۳ به صورت اختصاصی از پلتفرم تازه تاسیس 
شیدا پخش شد در همان ابتدای امر و با شروعی کنجکاو برانگیز در ذهن مخاطب 
توانست موفق ظاهر شده و جزو آن دسته از سریال های نمایش خانگی قرار گیرد 

که از همان ابتدا کشش لازم را برای جذب بیننده ایجاد کند
این سریال به کارگردانی رضا دادویی و تهیه کنندگی مجید مولایی، با حضور 
بازیگران مطرحی چون شهاب حسینی، لاله مرزبان، امین حیایی، میرسعید 
مولویان، مینا ساداتی و بهاره کیان افشار، توانسته توجه مخاطبان و منتقدان را به 
خود جلب کند. »آبان« که در ابتدا با نام »پوکر« شناخته می شد، داستانی درام 
و پرتنش را روایت می کند که در آن هوش مصنوعی، چالش های مالی و روابط 

انسانی در هم تنیده شده اند.
یکی از بحث برانگیزترین حواشی این سریال، شباهت داستان سریال به فیلم 
است.   )۱۹۹۳  ,IndeCenT pRoposAl( بی شرمانه«  »پیشنهاد  هالیوودی 
منتقدان و مخاطبان در فضای مجازی اشاره کرده اند که ایده محوری »آبان«—

پیشنهاد یک مرد ثروتمند )شهاب حسینی( به زنی )لاله مرزبان( برای جدایی 
از همسرش در ازای حمایت مالی—شباهت زیادی به این فیلم دارد. این موضوع 
باعث شده برخی سریال را به کپی برداری متهم کنند، هرچند سازندگان تاکنون 

واکنشی رسمی به این ادعا نشان نداده اند.
اما با وجود همه انتقاداتی که نسبت به این سریال خصوصا در مورد سکانس های 
قسمت اول آن وجود دارد و همچنین با وجود داستانی تلخ با محوریت خیانت 
اما داستان غیرتکراری، منسجم و پرجزئیات از جمله نقاط قوت »آبان« به شمار 
می رود. مدل قصه گویی این سریال با ایجاد ابهام در ذهن مخاطب به طوری که 
بیننده نتواند قسمت به راحتی قسمت های بعدی را حدس بزند باعث شده شاهد 
روایتی از سریال »آبان« باشیم که همه اجزا از جمله فیلمنامه، کارگردانی و بازی 

ها به درستی در کنار یکدیگر چیده شده است.
ریتم خوب، انتخاب شغل برای کاراکترها در داخل فیلم، طراحی لباس و گریم 
مناسب و از همه مهمتر انتخاب درست و دقیق بازیگران با بازی های به جا 
ایرانی با حذف هریک  اندازه به طوری که برخلاف بسیاری از سریال های  و 
از کاراکترها قصه فیلم دچار مشکل خواهد شد از جمله مواردیست که باعث 
کشش فیلم و دنبال کردن آن توسط مخاطب شده است و همچنین لحظات 
کمدی به قدر کفایت )نه کم و نه زیاد( در سریال وجود دارد تا تعادل خوبی 
با درام و حتی لحظات تراژیک داستان برقرار کند. از طرفی هم شخصیت ها نه 
آنچنان سانتیمانتال و پررنگ و لعابند نه آنچنان بی روح و خشک که ارتباط با 

آن ها دشوار باشد.

در نشستی که با موضوع »نسبت رسانه و سیاستگذاری عمومی« که با حضور جمعی 
از اندیشه ورزان و فعالان رسانه ای به میزبانی خانه اندیشه ورزان و با همکاری اندیشکده 
حکمرانی مشارکتی ایرانیان برگزار شد، راه ها و چالش های مشارکت رسانه ها در حکمرانی 
مورد بررسی قرار گرفته و حاضران از زوایای مختلف، به ارائه نقطه نظرات خود پیرامون 

رسانه و سیاستگذاری عمومی پرداختند.
در ابتدای این نشست میلاد گودرزی ـ مدیر اندیشکده حکمرانی مشارکتی ایرانیان ـ 
ضمن اشاره به فرآیند سیاستگذاری عمومی و نقشی که رسانه ها در هر گام آن می توانند 
ایفا کنند، گفت: در نسبت سیاستگذاری و رسانه، می توانیم به دو دسته کلی از کنشگران 
عرصه عمومی اشاره کنیم: اول، رسانه های مسئله محوری که فراتر از روزمرگی ها و صرف 
انتشار اخبار، به دنبال نقش آفرینی در حل مسائل عمومی هستند و دوم، اندیشه ورزان 
و سیاستگذارانِ رسانه فهمی که برای رسانه و افکار عمومی شأن ویژه ای قائل بوده و از 

مشارکت آنها در حل مسائل عمومی بهره  می گیرند.
او سپس از افراد حاضر در این دورهمی خواست که نکات خود پیرامون نسبت رسانه و 
سیاستگذاری را بیان کرده و ناظر به تجربه خود، درمورد راه های اثربخشی بیشتر کنش 

رسانه ای در حل مسائل عمومی صحبت کنند.
وجود شکاف میان فضای سیاست گذاری و رسانه

نظری، مدیرعامل خانه اندیشه ورزان گفت: خانه اندیشه ورزان مانند یک »خوان«، نقش 
پشتیبانی از اندیشکده ها را بر عهده داشته و هدف اصلی آن  افزایش بهره وری و اثرگذاری 
زیست بوم سیاست پژوهی برای بهبود حکمرانی و توسعه کشور است. در نسبت فضای 
سیاست گذاری و رسانه، یک شکاف و قطبیدگی وجود دارد؛ برخی اندیشکده ها رسانه ها را 
پر از هیاهوی خبری می دانند و از آن ها دوری می کنند، درحالی که برخی دیگر رسانه را 
ابزار سیاست گذاری می بینند. از سویی، برخی موضوعات سیاست گذاری نیازمند دور ماندن 

از رسانه ها هستند تا از آسیب های احتمالی جلوگیری شود.  
مهدی خراطیان، مدیر اندیشکده احیای سیاست با مرور تجربه خود از سیاست پژوهی 
و کنش رسانه ای، گفت: بسیاری از مسئولان به مسائل، سطحی نگاه می کنند و بیشتر 
تحت تأثیر رسانه ها و سلبریتی ها قرار دارند. این نگرش باعث می شود که تحلیل های 
عمیق تر به فراموشی سپرده شوند و مسائل اصلی حل نشوند. در این شرایط، تلاش ها برای 
تغییر و پیشبرد اندیشه های جدید با موانع جدی روبه رو است؛ چرا که قدرت و سازوکار 
تصمیم گیری در اختیار افرادی است که به مسائل فلسفی و نظریات حکمرانی توجه ندارند 

و تحت تأثیر رسانه هستند.
با تولید محتوا باید وارد عرصه عمومی شد، اما نه محتوای زرد

خراطیان با بیان این که اندیشکده ها در دنیا سه دسته هستند، در ادامه توضیح داد: دسته 
اول مشاوره ای و دسته دوم آکادمیک و دسته سوم ادووکیسی هستند که اندیشکده ما از 
این نوع است. در واقع ما پس از سال ها کار سیاست پژوهی و تولید و اراده گزارش سیاستی 
به مسئولین، به این نتیجه رسیدیم که باید با تولید محتوا وارد عرصه عمومی شد، اما نه 
محتوای زرد. این نوع اندیشکده ها برای اثرگذاری در سیاست گذاری های عمومی باید در 
چهارراه آکادمی، رسانه، بیزینس و حکومتی فعالیت کنند. در اینجا رسانه به عنوان ابزاری 
مهم برای انتقال پیام و اندیشه باید به درستی در خدمت این اندیشکده ها قرار گیرد تا 

بتوانند تأثیرگذار باشند.
امیرحسین ثابتی ـ نماینده مجلس ـ با مرور تجربیات خود از تأثیرگذاری رسانه در اصلاح 
امور گفت: رسانه ها می توانند سرعت حل مشکلات را افزایش دهند و در مواقعی که مسائل 
پیچیده یا پرچالش هستند، با جلب توجه عمومی به حل مسئله کمک کنند. نمایندگان 
مجلس می توانند با استفاده از رسانه ها در راستای اصلاحات قانونی و ساختاری عمل کنند 
و به مسائل کلان تر جامعه پرداخته و از محدودیت های محلی فراتر بروند. البته در این 
مسیر، چالش هایی نیز وجود دارد که شامل عدم هماهنگی در نهادهای مختلف، مشکلات 

ساختاری و تاثیرات منفی برخی رسانه هاست.
سیدعلی محسنیان ـ مدیر دفتر رسانه  و ارتباطات مرکز پژوهش های مجلس ـ با اشاره به 
الزامات سیاست گذاری گفت: در سیاست گذاری، گاهی لازم است برخی موضوعات چراغ 
خاموش پیش بروند، درحالی که در مواردی دیگر، همراه کردن افکار عمومی ضروری است. 
تجربه طرح صیانت نشان داد که نبود پیوست رسانه ای مناسب، موجب سوءبرداشت های 
گسترده ای می شود. این طرح در چند مرحله گسترش یافت و با ورود نهادهای مختلف، 
ذی نفعان و مخالفان بیشتری پیدا کرد. برخی بخش های دولتی و خصوصی در تعارض 
منافع قرار گرفتند و به دلیل عدم اطلاع رسانی شفاف، تصورهای نادرستی درباره مفاد 
طرح شکل گرفت. در برخی موارد، تغییرات غیرمنتظره در متن طرح اعمال شد که روند 

تصمیم گیری را پیچیده تر کرد.  
طرح صیانت، نمونه بارز ناکارآمدی سیاست گذاری هاست

مرضیه ادهم، پژوهشگر حوزه فضای مجازی گفت: در سیاست گذاری رسانه ای ایران، بین 
نگاه حکومتی و تحولات جدید رسانه ای شکاف وجود دارد. در گذشته، رسانه ها به ویژه 
رسانه های رسمی، به عنوان ابزارهایی برای انتقال اطلاعات از بالا به پایین عمل می کردند. 
این رویکرد باعث شد که در مواجهه با اینترنت و رسانه های غیررسمی، نتوانند خود را وفق 
دهند. اینترنت و شبکه های اجتماعی با سرعت بالای تحولات خود باعث شد که مردم به 
دنبال اطلاعات بیشتر از منابع غیررسمی باشند و بسیاری از آن ها، به ویژه اینفلوئنسرها، 
در روند شکل گیری افکار عمومی نقش بسزایی پیدا کنند. متاسفانه در کنار این تغییرات، 
سواد رسانه ای و تفکر انتقادی در جامعه رشد نکرد. یکی از نمونه های بارز ناکارآمدی 
سیاست گذاری ها، طرح صیانت بود که هدفش کنترل فضای مجازی بود. این طرح نتواست 
با ویژگی های جدید فضای دیجیتال همگام شود و بیشتر به جای مواجهه با چالش های 

جدید، به دنبال محدود کردن رسانه ها و فضای آزاد اینترنت بود.
رسانه ها ضعف دارند

علی سعد ـ قائم مقام خانه  اندیشه ورزان ـ با اشاره به نقش اندیشکده ها در تولید ایده های 
سیاستی گفت: در بسیاری از کشورها، اندیشکده ها نقش مهمی در تولید، انتشار و اجرای 
ایده های سیاستی دارند. این اندیشکده ها معمولاً به دو دسته تقسیم می شوند: تولیدکننده 
ایده های سیاستی و انتشاردهنده این ایده ها. در حالی که در ایران، اندیشکده ها بیشتر به 
تفکر و ایده پردازی محدود هستند و از ظرفیت های رسانه ای برای پیشبرد اهداف خود 
استفاده نمی کنند. این در حالی است که در دیگر کشورها، اندیشکده ها معمولاً به کمک 
رسانه ها و با فشار افکار عمومی تلاش می کنند تا ایده های خود را به مرحله اجرایی برسانند. 
البته یکی از چالش های موجود در ایران، ضعف رسانه ها در نقد قدرت است. رسانه ها 
در اینجا غالباً به جای نقد سازنده، بیشتر به انعکاس اخبار می پردازند. البته از آن سو، 
کمپین های رسانه ای در ایران می توانند مانع از پیشرفت برخی ایده های سیاستی شوند، 
مانند طرح صیانت که علی رغم حمایت برخی گروه ها و نهادها، به دلیل فشار رسانه ها و 

افکار عمومی متوقف شد.
در جنگ ها، رسانه به اندازه ی جنگ افزارها مهم  است

حامد هادیان ـ خبرنگار بحران ـ با اشاره به نقش مهم رسانه ها در بحران ها گفت: در 
جنگ ها و درگیری های بین المللی، رسانه در کنار ابزارهای نظامی به عنوان ابزاری مؤثر 
عمل می کند. مشاهدات مستقیم من از جنگ های اخیر نظیر اوکراین، سوریه و... نشان 
می دهد که علاوه بر تسلیحات، کنترل افکار عمومی از طریق رسانه به  اندازه جنگ افزارها 
اهمیت دارد. در برخی کشورها، رسانه به  عنوان یک ابزار قدرتمند با سیاست گذاری شفاف 
به کار گرفته می شود، اما در برخی دیگر، استفاده از آن غیررسمی و کنترل نشده است. نگاه 
غیرحرفه ای به رسانه، یکی از موانع اصلی در بهره گیری مؤثر از آن محسوب می شود. در 
کشور ما بسیاری از مدیران رسانه ای، همانند الگوی سنتی سازمان های دولتی، رسانه را از 
بالا به پایین هدایت می کنند و تصور می کنند که می توانند آن را به طور کامل کنترل کنند.  

اغلب رسانه ها در بحران تحت فشار قرار می گیرند و اطلاعات نادرستی را 
منتشر می کنند

الهام عابدینی، فعال رسانه ای و مجری تلویزیون با اشاره به مشکلات فضای رسانه ای کشور 
گفت: رسانه های رسمی، به ویژه در مواقع بحران، اغلب تحت فشار قرار می گیرند و اطلاعات 
نادرستی را منتشر می کنند که بعدها تکذیب می شود و این اشتباهات باعث کاهش اعتماد 
مردم به رسانه ها می شود. از سویی دیگر، تمرکز بیش از حد بر روی مباحثی که در فضای 
مجازی مانند توییتر مطرح می شوند، در حالی که بسیاری از این مسائل برای مردم عادی 
دغدغه اصلی نیستند، موجب شکاف میان مردم و رسانه ها شده است. در برخی موارد 
دستگاه های حاکمیتی به اشتباه تصور می کنند که دغدغه های مطرح در فضای مجازی 
نمایانگر نگرانی های واقعی جامعه هستند، در حالی که این مسائل ممکن است در سطح 
جامعه گستردگی نداشته باشند. شکاف بین فعالان رسانه ای و مردم عادی نیز به این 
مشکلات دامن می زند، زیرا بسیاری از موضوعات و مشکلات روزمره مردم از دید رسانه ها 

و حاکمیت دور می مانند.
نباید به صرف انتقال اطلاعات در رسانه ها اکتفا کنیم

سجاد اکبری، مدیر فرهنگسرای اندیشه با اشاره به نقش اندیشکده ها گفت: اندیشکده ها 
که مسئول تحلیل مسائل و ارائه راهکارهای حکومتی هستند، بدون داشتن قدرت اجرایی 
نمی توانند تأثیرگذاری قابل توجهی داشته باشند. در بسیاری از کشورها، اندیشکده ها با 
احزاب سیاسی ارتباط دارند و به نوعی در فرآیند سیاست گذاری وارد می شوند، اما در ایران 
این نهادها غالباً فاقد قدرت اجرایی هستند و بیشتر در نقش مشاور عمل می کنند. رسانه 
نیز به عنوان ابزاری برای انتقال اطلاعات، نقشی مهم در اعمال قدرت دارد. با این حال، 
فهم سطحی از رسانه، مانند تمرکز بر تعداد فالوورها و بازدیدها، موجب شده که اثرگذاری 
احساسی رسانه نادیده گرفته شود. رسانه باید شخصیتی معتبر و متناسب با محتوای خود 
بسازد تا تأثیرگذاری بیشتری داشته باشد. انتقال صرف اطلاعات به تنهایی کافی نیست و 

باید در کنار آن به انتقال احساسات و ایجاد رابطه احساسی با مخاطب توجه کرد.
سعید فضل زرندی، مدیر و سردبیر برنامه »تمام رخ« هم با بیان این که در ایران قدرت 
به معنای مسئولیت پذیری وجود ندارد، گفت: در کشور ما قدرت فقط به معنای جلوگیری 
کردن از فعالیت یکدیگر معنی می دهد؛ یعنی همه می کوشند تا مانع فعالیت همدیگر 
شوند، حال از زاویه مثبت که مثال آن افشای فساد است و یا از زاویه منفی همانند مواردی 
چون کمپین اخراج افغانستانی ها. در چنین فضایی رسانه سایه سیاست است و رسانه ما 

هم درگیر همین بحران مسئولیت پذیری است./ ایسنا

در نشست »نسبت رسانه و سیاستگذاری عمومی« مطرح شد:

رسانه های ایران به جای نقد سازنده دنبال انعکاس اخبارند

رییس جامعه تورگردانان ایران مطرح کرد؛

نوروز ۱۴۰۴ بدون گردشگر خارجی به پایان رسید

»آبان« سریالی با قصه گویی درست اما سوژه کپی

فرهنگی،  میراث  اداره کل  سرپرست  موسوی،  میکائیل  سید  محرمی:  سمیه 
گردشگری و صنایع دستی استان زنجان در گفت و گو با صدای زنجان اظهار کرد: 

پرواز زنجان – استانبول در دست پیگیری است.
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان زنجان با 
بیان اینکه راه اندازی پرواز کیش- زنجان یک فرصت بود ولی در نخست مشتری 

نداشت، بیان کرد: این سفرها به مرور افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: از سایر استان های همجوار برای استفاده از پرواز کیش استفاده 

می شود و پروازها با ظرفیت کامل پرواز می کند.
موسوی با بیان اینکه پرواز زنجان - استانبول در دست پیگیری است، عنوان 

کرد: این پروازها می تواند در زمینه معرفی زنجان و جذب گردشگر موثر باشد.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان زنجان:
پرواز زنجان – استانبول در دست 

پیگیری است

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ادیبی دانشنامه نگار
خبر کوتاه

و  درخشان  قلم  به سبب  بیش تر  را  ایشان  فرهنگ  اهالی  که  ذکاوتی  استاد 
برگردان خوش خوان شان از کتاب آدام متز، "تمدنِ اسلامی در قرنِ چهارم و 

پنجم"می شناسند، دانشی مردی چندپیشه بود.
علیرضا ذکاوتی قراگوزلو ، بیستم فرودین ماه، چشم از جهان فروبست. او که از 
جمله پژوهشگران در حوزه عرفان، ادبیات فارسی و عربی و تاریخ بود، از خود آثار 
ماندگاری به یادگار گذاشت که از این جمله می توان به  »عرفانیات«، »عمر خیام« 
و ترجمه »تمدن اسلامی در قرن چهارم و پنجم« اشاره کرد. زنده یاد ذکاوتی جزو 
هیئت مؤلفان دائرةالمعارف تشیع بود و با بنیاد دائرةالمعارف اسلامی و دانشنامه 
جهان اسلام همکاری مداوم داشت. از او مقاله های بسیار زیادی در حوزه فرهنگ 

و دین در دست است.
انتشار خبر درگذشت او با واکنش هایی در میان جامعه فرهنگ و ادب کشور 
همراه بود. احمدرضا بهرام پور عمران، منتقد و پژوهشگر، در یادداشتی درباره 
او نوشت: عالمِ فرهنگ و ادب، بارِ دیگر یکی از محققانِ طراز اول و پژوهشگرانِ 
راستینِ خود را از دست  داد؛ استادی که نگاهی جامع به مباحثِ تاریخی و ادبی 
داشت و از برترین دانشنامه   نگاران معاصر بود. کسی که دهه ها با مراکزی هم چون 
"دایره المعارف تشیع، "بنیادِ دایره المعارف بزرگِ اسلامی" و نیز "دانشنامه ی 
جهان اسلام" همکاری داشت. استاد ذکاوتی که اهالیِ فرهنگ ایشان را بیش تر 
)"تمدنِ  متز  آدام  کتاب  از  برگردانِ خوش خوان شان  و  قلمِ درخشان  به سببِ 
بود و  اسلامی در قرنِ چهارم و پنجم"( می شناسند، دانشی مردی چندپیشه 
در ساحاتِ گوناگونی هم چون فلسفه و کلام، دین، ادبیات و عربیات قلم می زد. 
ایشان ازجمله تک نگاریِ بسیار ارزشمندی درباره  جاحظ )"زندگی و آثار جاحظ"( 
منتشر کردند؛ چند اثرِ روایی به خصوص درحیطه  ادبِ عامیانه )"محبوب القلوب"، 
"اسکندر و عیاران" و به ویژه "قصه های عامیانه ی فارسی"( را به گزین  و تحلیل 

یا منتشر کردند.
گزینشی از شعر سبکِ هندی )"مجموعه  خیال"( فراهم  آوردند. اشاراتِ قرآنی 
و عربی و عرفانی را در دیوان حافظ پژوهیدند )"حافظیّات"(. و ده ها جستارِ 
خواندنیِ قرآنی )"قرآنیّات"( و عرفانی )"عرفانیّات"( نگاشتند. روش دانشورانه  
و نگرشِ منتقدانه ی ایشان در مواجهه با منابعِ کهن را در کتابِ ارزشمندِ "عمر 
خیام" )طرح نو، از مجموعه ی ]بنیان گذاران فرهنگِ امروز[( می توان  دید./تسنیم



شنبه   ۲۳   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۶

ایرنا/  قانون سنجش و پذیرش دانشجو مصوب مجلس شورای اسلامی در سال ۹۲ 
است که با پنج سال تاخیر در اجرا، زمزمه تاثیر سوابق تحصیلی داوطلبان کنکور 
بر عقیده صاحبنظران و  بنا  اقدامی که  از سال ۱۳۹۷ شنیده شد،  به طور جدی 

کارشناسان باید مدارس را به جایگاه اصلی بازگرداند.
طبق قانون، اعمال سوابق باید به نحوی باشد که به تدریج ۸۵ درصد ظرفیت دانشگاه ها 
از طریق سوابق تحصیلی، تکمیل شود که سهم سوابق تحصیلی در آن ۱۰۰ درصد 
است، اما برای باقی رشته ها ۲ روش دیگر در قانون آمده که یکی اعمال سابقه تحصیلی 

و کنکور عمومی و دیگری اعمال سابقه تحصیلی و کنکور عمومی و اختصاصی است.
شورای سنجش و پذیرش دانشجو با ورود به این موضوع، شهریور سال ۹۷ جدیدترین 
تصمیمات برای کنکور سال ۹۸ را اعلام کرد که بر اساس آن دو آزمون جداگانه با 

دو مجموعه سوال برای نظام آموزشی قدیم و جدید )۳-۳-۶( باید طراحی می شد.
بنا بر مصوبه این شورا در شهریور ۹۷، تاثیر سوابق تحصیلی در آزمون سراسری مراکز 
آموزش عالی و دانشگاه ها حداکثر ۳۰ درصد تعیین شد به این نحو که ۲۰ درصد با 
تاثیر قطعی و ۱۰ درصد با تاثیر مثبت اعمال شود به  طوری که آن دسته از دیپلمه های 
ریاضی و فیزیک، علوم تجربی، علوم انسانی و علوم و معارف اسلامی که دیپلم خود را 
سال ۱۳۹۸ و در نظام آموزشی جدید )۳-۳-۶( اخذ کرده بودند و امتحانات دروس 
پایه دوازدهم آن ها به صورت نهایی، سراسری و کشوری برگزار شده بود، مشمول 
اعمال سوابق تحصیلی می شدند. در این فرایند همچنین تکلیف دیپلمه های ریاضی و 
فیزیک، علوم تجربی، علوم انسانی و علوم و معارف اسلامی که دیپلم خود را از سال 
۱۳۸۴ تا ۱۳۹۷ اخذ کرده و امتحانات یک  یا چند درس آنها به صورت نهایی، سراسری 
و کشوری برگزار شده بود هم مشخص شد و این افراد مشمول اعمال سوابق تحصیلی 
شدند. البته پس از این مصوبه، قرار شد که وزارت آموزش  و پرورش امکان جبران 
سوابق تحصیلی دیپلم و سوابق تحصیلی پیش دانشگاهی را برای فارغ التحصیلان دوره 
متوسطه نظام قبلی که حداکثر تا سال ۱۳۹۷، مدرک دیپلم یا پیش دانشگاهی خود را 

اخذ کرده  بودند، برای سال ۱۳۹۸ فراهم کند.
همچنین این مصوبه شرایط شرکت در آزمون سراسری را برای دانش آموزان دیپلم 
فنی و حرفه ای و کار و دانش هم تعیین کرد که بر اساس آن متقاضیانی که تمایل 
به اعمال سوابق تحصیلی داشتند باید در امتحان نهایی دروس شاخه نظری گروه 
آزمایشی مربوط شرکت می کردند و معیار پذیرش برای این رشته ها صرفاً بر اساس 
سوابق تحصیلی معدل کتبی پایه دوازدهم برای دانش آموزان نظام جدید )۳-۳-۶( و 

معدل کتبی دیپلم )سال یازدهم( برای دانش آموزان نظام قدیم بود.
اما به دنبال این تصمیم و اختلاف نظر میان وزارت آموزش و پرورش و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و واکنش داوطلبان، شورای سنجش و پذیرش دانشجو حدود 
۲ ماه بعد یعنی در آبان سال ۱۳۹۷ اعمال تاثیر نمرات امتحانات نهایی در کنکور سال 

۹۸ را از تاثیر ۳۰ درصدی »قطعی« به حالت »مثبت« برگرداند.
در این میان، کارشناسان لازمه تحقق کامل این مصوبه را منوط به برگزاری امتحانات 
نهایی در سه سال پایانی دوره متوسطه دانستند، موضوعی که برخلاف نظر وزارت 
آموزش و پرورش بود و این وزارتخانه بنا داشت تنها یک سال از سه سال را ملاک 
انتخاب داوطلبان برای ورود به دانشگاه های دولتی قرار دهد که این مساله بنا بر نظر 
کارشناسان نظام آموزشی، راه را برای برخی موسسات آموزشی و ناشران باز کرد تا 

بتوانند بازار کاذب جدیدی را در کنار بازار کنکور برای خود ایجاد کنند.
در  پذیرش  و  نظام سنجش  اجرای طرح جدید ساماندهی  راستای  در  و  ادامه  در 
دانشگاه ها به عنوان یک بند مصرح نقشه جامع علمی کشور، در آذر سال ۱۳۹۹، 
میزان ۶۰ درصد معدل سال آخر دبیرستان و ۴۰ درصد نمره آزمون سنجش تخصصی 
به عنوان معیار ورود به دانشگاه ها در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب شد و شاید 

این مصوبه پاسخ به ابهامات و دغدغه افرادی بود که معتقد بودند در روز برگزاری 
آزمون سراسری و یک بازه زمانی محدود چند ساعته، امکان سنجش صحیح میزان 
آموخته های دانش موزان وجود ندارد و برخی از آنها با وجود دارا بودن معدل بالا اما 
به دلیل نداشتن مهارت و هنر تست زنی از ورود به دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی باز 

مانده یا قادر نیستند در رشته مورد نظر خود نمره قبولی به دست آورند.
نحوه برگزاری امتحانات نهایی؛ یک چالش جدی

البته در این میان، نحوه برگزاری امتحانات نهایی برای سه پایه تحصیلی نیز چالش 
جدی بود چرا که تا پیش از این تنها در پایه دوازدهم امتحانات نهایی برگزار می شد و 
متولیان امر فراهم نبودن زیرساخت ها، عدم اطمینان از استاندارد بودن سوالات و نظام 
ناهماهنگ و ناعادلانه تصحیح بخصوص سوالات تشریحی، را از جمله این چالش ها 
عنوان کردند. وزارت آموزش و پرورش که متولی برگزاری امتحانات نهایی است نیز 
به دنبال طرح این مسائل، اطمینان خاطر داد که زیرساخت ها را برای امنیت بیشتر 
سوالات و تصحیح اوراق امتحانی فراهم می کند و تصحیح برگه های تشریحی با دقتی 
به اندازه تستی ها انجام می شود و تمام سوگیری ها رفع شده و پاسخ نامه در شیوه های 
جدید فناوری تصحیح برگه های تشریحی، در مبادی امتحانات اسکن می شود و هر 
سوال را یک سری مصحح نگاه می کند و به جای پاسخ نامه راهنمای کدگذاری پاسخ 

به مصحح داده می شود.
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال ۱۴۰۰ چه بود؟

مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، پنجم مرداد ۱۴۰۰ توسط رئیس جمهور وقت و 
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی با عنوان »سیاست ها و ضوابط ساماندهی سنجش 
و پذیرش متقاضیان ورود به آموزش عالی )پس از پایان متوسطه(« ابلاغ و پس از آن 
با تغییراتی همراه شد، بر اساس بند ۳ ماده ۳ این مصوبه »سهم نمره سابقه تحصیلی 
برای سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به آموزش عالی در رشته های پرمتقاضی در 
سال تحصیلی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ فقط پایه دوازدهم به میزان ۴۰ درصد با تاثیر قطعی، 
برای سال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ فقط پایه دوازدهم به میزان ۵۰ درصد با تاثیر 
قطعی، برای سال تحصیلی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۵ فقط پایه یازدهم و دوازدهم به میزان ۶۰ 
درصد با تاثیر قطعی و برای سال تحصیلی ۱۴۰۵ - ۱۴۰۶ و بعد از آن پایه های دهم، 

یازدهم و دوازدهم به میزان ۶۰ درصد با تاثیر قطعی در نمره کل نهایی خواهد بود.«
بنابراین معدل دوره متوسط و برای کنکور ۱۴۰۲ معدل پایه  مطابق این مصوبه، 
دوازدهم اثر قطعی و ۴۰ درصدی در نتیجه آزمون داشت و این روند تا ۱۴۰۵ افزایش 
یافته و به ۶۰ درصد در نمره نهایی کنکور می رسید. همچنین آزمون دروس عمومی 
رشته های مختلف حذف می شد و ماده یک این مصوبه صراحت داشت که »آزمون 
سراسری از میان دروس تخصصی رشته های تحصیلی در سه سال آخر دوره دوم 
متوسطه در هر یک از گروه های آزمایشی است که بر اساس کتاب های درسی وزارت 

آموزش و پرورش، توسط سازمان برگزار می شود«.
افزون بر این، بر اساس ماده ۲ مصوبه »این آزمون برای پذیرش در سال تحصیلی 
۱۴۰۲ و بعد از آن در هر سال دو بار برگزار و نتیجه آن حداکثر برای دو سال و صرفاً 

برای همان گروه آزمایشی متقاضی معتبر است«.
فراز و نشیب ها در میزان تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور همچنان ادامه داشت تا اینکه 
سازمان سنجش آموزش کشور، مهم ترین تغییر در کنکور سراسری سال ۱۴۰۱ را 
افزایش تاثیر از ۳۰ به ۴۰ درصد اعلام و اعمال سایر بندهای مصوب شده سیاست های 

سنجش و پذیرش دانشجو را به سال های ۱۴۰۲ به بعد موکول کرد.
شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز در مهرماه سال گذشته )۱۴۰۳( اعلام کرد که برای 
مصوبه کنکور، تحقیقات میدانی در مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی و جهاد 
دانشگاهی انجام شده و همچنین قرار است که با کمک آموزش و پرورش تحقیقی 

برای خانواده ها انجام شود تا پس از جمع آوری آرا و نظرات، بخشی از مصوبه کنکور 
اصلاح شود.

این شورا در عین حال تاکید کرد که تأثیر معدل قطعی است و لغو نمی شود اما باید 
مشکلات برگزاری اجرای امتحانات نهایی رفع شود.

اظهارات کارشناسان درباره تاثیر قطعی یا مثبت سوابق تحصیلی در کنکور
اظهار نظرات درباره اینکه آیا سوابق تحصیلی می تواند در گزینش مناسب داوطلبان 
ورود به مراکز آموزش عالی و دانشگاه ها موثر باشد یا خیر، متفاوت است، شاید برخی 
متولیان  و  آموزشی  نظام  کارشناسان  اما  می دانند  نامناسب  را  رویه  این  داوطلبان 
وزارت آموزش و پرورش معتقدند که این اقدام در راستای ارتقای نظام آموزشی انجام 
می گیرد و با اجرای تاثیر معدل در کنکور، دانش آموزان دیگر به سمت سوالات پرتکرار 
حافظه محور و حفظ کردن مطالب، تشویق نمی شوند و عواید این کار به مرور زمان 

برای نظام تعلیم و تربیت، مشخص خواهد شد.
آنها بر این باورند که اجرای آزمون های نهایی در راستای تحقق سند تحول بنیادین 
است و قبل از این اقدام، دانش آموزان، مهارت های تست زنی و آماده شدن برای کنکور 
را هدف قرار داده بودند و حتی متوسط نمرات برخی دروس رتبه های خوب کنکور هم 
پایین و آموزش و پرورش، اسیر نظام سنجشی بود که دانش آموز بر آن اساس برای 
خود برنامه ریزی می کرد. برخی دیگر از کارشناسان هم معتقدند که تاثیر قطعی سوابق 
تحصیلی در کنکور می تواند آسیب های روانی و عاطفی به دانش آموزان وارد کند چرا 
که بنا بر این است که در نظام تعلیم و تربیت بر رویکرد کاهش استرس دانش آموزان 
و خانواده های آن ها تمرکز داشته باشیم نه اینکه آنها را با مشکلات جدی و استرس زا 

مواجه کنیم.
به دنبال اظهارات متفاوت در این رابطه، شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کرد که 
سناریوهای مختلفی برای آینده کنکور مطرح است از جمله ادامه اجرای مصوبه کنونی 
کنکور است که به مدت ۲ سال اجرا شده است. سناریوی دیگر، حذف تاثیر معدل پایه 
دهم و تأثیر قطعی پایه های یازدهم و دوازدهم در کنکور و سناریوی بعدی این است 
که پایه یازدهم و دوازدهم به صورت آزمون جامع برگزار شود و در کنکور تاثیر داده 
شود. همچنین پیشنهاداتی برای اعمال تأثیر فقط پایه دوازدهم یا تاثیر مثبت دروس 
تخصصی و عمومی نیز مطرح شد. پس از طرح این سناریوها شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در اوایل بهمن سال گذشته، آخرین تصمیمات شورا در رابطه با نحوه اعمال 
سوابق تحصیلی در کنکور را اعلام کرد که بر اساس آن بیان شد که سوابق تحصیلی 
پایه دهم در کنکور لحاظ نمی شود و سوابق پایه های یازدهم و دوازدهم برای کنکور 

مدنظر است و زمان اجرای این مصوبه اعلام خواهد شد.
واکنش سازمان سنجش به تصمیم شورای عالی انقلاب فرهنگی

برخی دیگر از کارشناسان هم معتقدند که تاثیر قطعی سوابق تحصیلی در کنکور می 
تواند آسیب های روانی و عاطفی به دانش آموزان وارد کند چرا که بنا بر این است 
که در نظام تعلیم و تربیت بر رویکرد کاهش استرس دانش آموزان و خانواده های آن ها 
تمرکز داشته باشیم نه اینکه آنها را با مشکلات جدی و استرس زا مواجه کنیم.در پی 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، سازمان سنجش آموزش کشور، واکنش نشان داد 
و معتقد بود که نظر کارشناسان در این شورا اعمال نشده و خواستار تاثیر مثبت معدل 

در کنکور و فقط ۳۵ درصد در پایه دوازدهم شد.
سازمان سنجش اعلام کرد: بر اساس داده ها و اطلاعات آزمون سراسری و مطالعات 
نابرابری آموزشی موجود در نظام  با توجه به تنوع مدارس در کشور و  انجام شده، 
آموزشی، این مساله به وضوح مشاهده می شود. پیشنهاد ما این بود که تا زمان برقراری 
عدالت نسبی، حداقل در زمینه  امکانات و تجهیزات آموزشی، تأثیر سوابق تحصیلی 

صرفاً به صورت تأثیر مثبت اعمال شود. 

۵۵آموزشروز��
تعداد عجیب دانش آموزان کارنامه قرمز 

در مقطع ابتدایی

۸۵ تا ۹۰ درصد دانش آموزان انگیزه ای 
برای یادگیری ندارند

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

خبر آنلاین/ یک کارشناس آموزش گفت: »دانش آموزان دیگر امیدی ندارند که 
با تحصیلات دانشگاهی بتوانند به شغل و درآمد مناسبی برسند. بسیاری از آن ها 
به جای ادامه تحصیل، ترجیح می دهند زودتر وارد بازار کار شوند، چه در فضای 
مجازی، چه در مشاغل آزاد. این خطر بزرگی است که متأسفانه در جامعه ما با 

سرعت بالایی در حال وقوع است.«
روزهای سخت آموزش و پرورش در سال گذشته هم )۱۴۰۳( تکرار شد، با همان 
معیشتی  وضعیت سخت  معلم،  کمبود  مانند  چالش هایی  قدیمی،  چالش های 
معلمان، تعطیلی پی در پی مدارس به دلیل آلودگی هوا و سرما، دانش آموزانی 
که دیگر با حال و هوای آموزش در مدرسه ها سازگاری ندارند و مواردی دیگر، 
شرایط سخت برای نهاد آموزش طوری  شده که برخی کارشناس ها معتقدند نه 
اولویت دولت، »جایی که  پرورش  و  آموزش  نه  است  دانش آموز  اولویت  مدرسه 
شرایط اقتصادی مساعد نباشد اولین ضربه خسارت بار به آموزش وارد می شود.« 
این را محمدرضا نیک نژاد به خبرآنلاین می گوید؛ این کارشناس آموزش معتقد 
است: »اگر تغییرات اساسی در سیاست های آموزشی رخ ندهد، آینده چندان 

امیدوارکننده نخواهد بود.«
در این گفت وگو مسائل مربوط به عدالت آموزشی، ترک تحصیل، عدم استقبال 
وضعیت  و  مععلم  کمبود  درسی،  کتاب های  آموزشی  محتوای  از  دانش آموزان 

معیشتی معلمان مورد توجه قرار گرفته است.
متن کامل گفت وگو را در ادامه بخوانید.

بابحرانهایسیاسیاقتصادیآموزشوپرورشبهحاشیهمیرود
تابستان سال گذشته )۱۴۰۳( در یک انتخابات زودهنگام دولت چهاردهم انتخاب 

شد، رویکرد این دولت به آموزش و پرورش را چه طور ارزیابی می کنید؟
در ابتدای دولت چهاردهم، شاهد اظهارات امیدوارکننده ای از سوی آقای پزشکیان 
درباره اهمیت آموزش وپرورش بودیم. او بارها تأکید کرد که آموزش و بهداشت، 
از وظایف ذاتی دولت ها هستند و در همه جای دنیا، این دو حوزه به طور کامل 
یا با حمایت گسترده دولتی مدیریت می شوند. حتی در جلسات شورای عالی 
آموزش وپرورش نیز بر عدالت آموزشی تأکید داشت. اما نکته مهم اینجاست که 
بسیاری از دولت های گذشته هم در ابتدای کار چنین شعارهایی داده اند، اما در 
ادامه به دلیل مشکلات اقتصادی و سیاسی کنار کشیدند یا در اجرای اصلاحات 

شکست خوردند.
گمان می کنید این دولت هم به سرنوشت قبلی ها دچار شود؟

از  به تدریج  آموزش وپرورش  نشان می دهد  دارد که  نشانه هایی وجود  متأسفانه 
اولویت های دولت خارج می شود. یکی از دلایل اصلی این موضوع همان طورکه 
گفتم مشکلات اقتصادی و سیاسی است که دولت را وادار می کند تمرکزش را 
روی مسائل دیگر بگذارد. در واقع، هر بار که کشور با بحران اقتصادی یا تنش های 

سیاسی مواجه می شود، آموزش وپرورش به حاشیه می رود.
مشکلات مالی باعث شده کیفیت آموزش در مدارس دولتی کاهش پیدا کند

شما به عدالت آموزشی اشاره کردید، این مسئله چه جایگاهی در وضعیت فعلی 
دارد؟

عدالت آموزشی یعنی دسترسی برابر همه دانش آموزان به آموزش باکیفیت، اما 
این مفهوم روزبه روز کم رنگ تر می شود. شکاف بین مدارس دولتی و  ایران  در 
خصوصی افزایش پیدا کرده است، دانش آموزانی که در مدارس غیردولتی تحصیل 
می کنند، امکانات بهتری دارند، اما در مدارس دولتی، مشکلات مالی باعث شده 
اخیر  سال های  در  آموزش  خصوصی سازی  کند.  پیدا  کاهش  آموزش  کیفیت 
گسترش پیدا کرده وقتی بخشی از مسئولیت آموزش وپرورش به بخش خصوصی 
سپرده می شود، کیفیت آموزشی برای اقشار ضعیف کاهش پیدا می کند، چون 

بسیاری از خانواده ها توانایی پرداخت هزینه های مدارس غیردولتی را ندارند.
 در حالی که آموزش وپرورش باید یک نهاد کاملًا دولتی و حمایتی باشد. وضعیت 

آموزش وپرورش در ایران مطلوب نیست و روند نزولی دارد.
اگرمدارسهنوزسرپاهستند،بیشتربهخاطرکمکهایمالیخانوادههااست
وقتی از سیر نزولی آموزش وپرورش صحبت می کنید، منظور شما دقیقاً چیست؟

متأسفانه این روند نزولی در تمامی بخش ها دیده می شود، از کیفیت آموزش 
گرفته تا معیشت معلمان که همواره در پایین ترین سطح بوده، حالا با کاهش سهم 
آموزش وپرورش از بودجه عمومی به حدود ۸ درصد، وضعیت معلمان احتمالاً بدتر 
خواهد شد. امروز اگر مدارس هنوز سرپا هستند، بیشتر به خاطر کمک های مالی 
خانواده ها است پرداخت های شبه قانونی از سوی خانواده ها به یک منبع اصلی 

درآمد برای مدارس تبدیل شده است.
ضمن اینکه آموزش و پرورش با کمبود معلم مواجه است، تعداد زیادی از معلمان 
در تهران بازنشسته هستند برای من که بازنشسته شده ام، پیامک دعوت به تدریس 
ارسال شد. این یعنی آموزش و پرورش به حدی با بحران نیرو مواجه شده که 
حتی از معلمان ۸۰ ساله هم درخواست بازگشت به کار دارد، درحالی که یک 
معلم ۵۴ ساله هم دیگر توانایی کار با کیفیت را ندارد، چه برسد به کسی که ۸۰ 

سالش است.
مدارس بسیاری نیروی خدماتی ندارند و اگر هم بخواهند فردی را استخدام کنند، 
هزینه آن از پولی که از خانواده ها دریافت می شود پرداخت خواهد شد. در چنین 
شرایطی خانواده ها مجبورند به شکل های مختلف کمک کنند، در ایران وقتی مدیر 
مدرسه مجبور می شود از والدین پول بگیرد اقتدار آموزشی اش کاهش پیدا می کند.
۸۵تا۹۰درصددانشآموزانهیچانگیزهایبراییادگیریمحتوای

کتابدرسیندارند
سیر نزولی درخصوص کیفیت آموزش چه طور است؟

ناکارآمدی  با  امروز  دنیا  کل  البته  است،  یافته  افزایش  نیز  آموزشی  مشکلات 
نظام های آموزشی سنتی مواجه هستند، اما در ایران این چالش بسیار جدی تر 
است. دلیل اصلی این ناکارآمدی، گسترش اینترنت و شبکه های اجتماعی است که 

یادگیری را برای دانش آموزان بسیار دموکراتیک تر کرده است.

تعطیلی های  آمار  پرورش  و  آموزش  وزارت  ابتدایی  آموزش  معاون  همشهری/ 
دبستانی هایی را که در کارنامه شان »نیازمند به تلاش بیشتر« درج شده، اعلام کرد.

تاکنون ۶۲۳ هزار دانش آموز نیازمند به تلاش بیشتر در کشور شناسایی شده اند. 
این را رضوان حکیم زاده معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش می گوید 

و از اجرای طرح رایگان حامی برای این محصلان خبر می دهد.
آموزش  و پرورش در دوران کرونا برای کمک به آموزش دبستانی ها طرح تثبیت 
یادگیری را برگزار کرد و حالا بات وجه  به تعطیلات مکرر در سال گذشته، طرح 
حمایت آموزشی مستمر یادگیرندگان )حامی( را برای ارتقای مهارت های سواد 

پایه محصلان اجرا می کند.
ایندانشآموزانبایدکلاسجبرانیبروند؛شرطورودبهپایهبالاتر

فارسی، ریاضی و علوم  اول در درس های  نوبت  امتحانات  دانش آموزانی که در 
نتایج »قابل  قبول« و »نیازمند به تلاش بیشتر« که به معنی نمره ۱۰ و کمتر از 
آن را کسب کرده اند، در دوره آموزشی شرکت می کنند. این دوره ها تا پایان سال 
تحصیلی توسط مدیران مدارس با کمک ظرفیت های مردمی مثل دانشجومعلمان 

و بسیج دانشجویی برگزار می شود.

تعیین تکلیف تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور؛ نفس گیر و پر حاشیه
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠٠٠٧٨٩ مورخه ٠١/١٨/١۴٠۴ 
کلاسه ۵٢۴١-١۴٠٣ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 
٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای سعید رسولی فرزند رمضانعلی به شماره شناسنامه ١۵٩ صادره از ابهردرششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ١٣۴/٠٧ مترمربع از پلاک ١۶٩۴ فرعی از ١اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر انتهای خیابان ١۵ خرداد( 
خریداری از مالک رسمی )مهسا خدابنده( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.*تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵٣٠ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ 
کلاسه ٢۴٧۴-١۴٠٣ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای شکیب رمضانی فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه ۶٩ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ١٨١۶٧/٩۵ مترمربع از پلاک ١٠٩٨ فرعی از ١١٨ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان 
)اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.* ١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩٣٧٢ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٨ مالکیت آقای عیسی نوروزی 
فرزند ابراهیم به ش ش ٣٣۵٩ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ١١٠٣٨/٣٢ مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع 
ابهر بخش سه زنجان )ابهر باغات شناط( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ۴١٢٠-١۴٠٣* ٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩٣٧٣ مورخه 
١۴٠٣/١١/٢٨ مالکیت آقای عیسی نوروزی فرزند ابراهیم به ش ش ٣٣۵٩ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ١٧٢۵٠/١۵ 

مترمربع از پلاک ١٢٣ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )ابهر باغات شناط( مالکیت )خود متقاضی(* کلاسه ۴١٢١-١۴٠٣*
 تاریخ انتشار اول ٠١/٢٣ /١۴٠۴* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٠۵١ مورخه١۴٠٣/١١/١۶ مالکیت خانم زهرا جعفربیکی فرزند حمزه علی به ش ش 
١٢٨٣۴ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ٨٣۶/۶۵ مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع ابهر بخش 

سه زنجان )شناط اراضی کشاورزی( خریداری از مالک رسمی )صفرورجبعلی مسعودی( کلاسه ٣٠٩٢-١۴٠٣
٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٧٧١۵ مورخه١۴٠٣/١١/١۴ مالکیت آقای حسین صالحی فرزند غلامرضا به ش ش ١٣٠ 
صادره از خرمدره در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ٨۴٠/٠٨مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع ابهر بخش سه 

زنجان )اراضی باغات شناط( خریداری از مالک رسمی )صفرورجبعلی مسعودی( کلاسه ٣٠٩١-١۴٠٣
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 

باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵١۴ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢٠۵٠مترمربع پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )شریف آباد( مالکیت )خود متقاضی( 
کلاسه ٣٧۵٨-١۴٠٣* ٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵١٢ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٣٠٠/٠۵ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )شریف 
آباد( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ٣٧۵٧-١۴٠٣* ٣-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٢٨٧ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٠ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٢٣٨٣/۶٨ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر 
بخش سه زنجان )شریف آباد( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ٣٧۶١-١۴٠٣ * ۴-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵١٣ مورخه ١١/٢٩ /١۴٠٣ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶٧٠/٢٨ مترمربع 
از پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )شریف آباد( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ٣۶۵۶-١۴٠٣ * ۵-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٩۵١١ مورخه ١۴٠٣/١١/٢٩ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ١١٠٠ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )شریف آباد( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ٣٧۶٠-١۴٠٣ * ۶- برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨١٢۴ مورخه ١۴٠٣/١١/١٧ مالکیت آقای محمد داداشی ش ش ١٧٢۵ صادره از ابهردرششدانگ 

یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٣۵٠ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )شریف آباد( مالکیت )خود متقاضی( کلاسه ٣٧۵٩-١۴٠٣ 
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سلطانعلی جلیلی فرزند محمد علی بشماره شناسنامه ۶ در ١- ششدانگ))یک 
قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۴۴١٢٧.۴۴ متر مربع پلاک شماره ٧۶۴ فرعی از ۶٣ اصلی٢-ششدانگ ))یک قطعه زمین 
زراعی کاداستری((به مساحت ٢۴٣٠٢.٢١ متر مربع پلاک شماره ٧۵٣ فرعی از ۶٣ اصلی٣-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری((به مساحت ٣۶٨٢٣.٧۶ متر مربع پلاک شماره ٨٠٢ فرعی از ۶٣ اصلی ۴- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((

به مساحت ۵٨٩٩٧.٣٢ متر مربع پلاک شماره ٨٠١ فرعی از ۶٣ اصلی 
آقای ابوالفضل جلیلی به شناسنامه شماره ٢٠ کدملی ١٣٨٠٨٨۵۶١٢ صادره فرزند سلطانعلی در ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت ٣٣۵٢١/١٩متر مربع پلاک شماره ٧٩۵ فرعی از ۶٣ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای محمد علی جلیلی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیهتاریخ انتشار نوبت اول :١۴٠۴/٠١/٢٣  تاریخ انتشار نوبت دوم :٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره ١٣٩٩۶٠٣٢٧٠٠۶٠٠١١٢٠ – ١٣٩٩/١١/٢٧ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی جعفری فرزند بگ میرزا بشماره 
شناسنامه ٣۴٨٣ صادره از طارم به شماره ملی ۵٣٩٩٨٨۵٩۶۴ در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ١۴/٩٣ متر مربع از مالکیت 
رسمی اصغر اصغری واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم شهر آببر مفروز و مجزا از پلاک ١۴۶ اصلی را نموده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی در روستا به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
سیدرضا شفیعی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم تاریخ انتشار نوبت اول:١۴٠۴/٠١/٢٣ تاریخ انتشار نوبت دوم:٠٢/٠٧/١۴٠۴



روز�� شنبه  ۲۳  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۶ خانواده۶۶

ایسکانیوز/ عوارض سبز با هدف کاهش آلودگی و ایجاد تعادل میان توسعه اقتصادی 
و حفظ محیط زیست اخذ می شود، اما نبود شفافیت در هزینه کرد و بی اثر بودن این 

رویکرد بر کاهش آلایندگی، انتقادهای زیادی را برانگیخته است.
مالیات سبز به مالیاتی گفته می شود که از فعالیت های اقتصادی که برای محیط زیست 
مضر هستند، اخذ می شود. در واقع این کار با هدف ایجاد تعادل بین رشد اقتصادی 
و حفاظت از محیط زیست، به عنوان یکی از ابزارهای سیاستگذاری محیط زیست در 

سال های اخیرمورد توجه کشورها ازجمله ایران قرار گرفت.
براساس ماده ۲۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده واحدهای تولیدی، صنعتی، معدنی 
و  به تشخیص سازمان حفاظت محیط زیست، حدود مجاز  آلاینده که  و خدماتی 
استانداردهای زیست محیطی را رعایت نمی کنند، در صورتی که در مهلت زمانی که 
توسط سازمان مزبور برای آنها تعیین می شود، نسبت به رفع آلایندگی خود اقدام 
نرخهای  با  آلایندگی  مکان  و  نوع  مدت،  نظیر شدت،  معیارهایی  براساس  نکنند، 
نیم درصد  )۰/۵%(، یک درصد  )۱%( و یک ونیم درصد )۱/۵%(، به ماخذ فروش کالا یا 

خدمات، مشمول عوارض سبز می شوند.
باید مشخص باشد که محل هزینه کرد این مالیات ها به چه نحوی است؟

اما این به نظر می رسد که اخذ این عوارض نتوانسته تاثیری در کاهش آلایندگی ها 
داشته باشد. مهدی اسماعیلی بیدهندی، عضو هیات علمی دانشکده محیط زیست 
دانشگاه تهران در این باره به ایسکانیوز گفت: ابتدا باید مشخص کنیم که مالیات سبز 
تا چه اندازه می تواند مالیت دهنده را به لحاظ فرآیندی و رویکردی به سمت کاهش 
آلودگی ها سوق دهد. از طرفی باید مشخص باشد که محل هزینه کرد این مالیات ها 

کجا و به چه نحوی است. 
ما نباید با مالیات سبز این روحیه را در کارفرماها تقویت کنیم که آلودگی ایجاد کرده و 
هزینه آن را پرداخت کنند. این رویکرد غلطی است که مسئولان بر آتش آن می دمند. 
در حوزه مالیات سبز نیازمند شفافیت عملکردی به همراه ساز و کار ارزیابی کننده موثر 

هستیم تا اجرای طرح اثرگذار باشد.
وی درخصوص عملکرد صندوق محیط زیست توضیح داد: باید توجه کرد که چقدر از 
درآمدهای این صندوق از محل عوارض آلودگی هوا است و این صندوق از چه منابعی 
غیر از عوارض درآمد کسب می کند و در این باره گزارش بدهد اما متاسفانه صندوق 
ملی محیط زیست در طی سالیان گذشته به لحاظ گزارش دهی تاریک خانه ای بوده 

عملکرد آن برای جامعه نخبگانی و افکار عمومی به تفصیل مشخص نشده است.
بیدهندی ادامه داد: حداقل من به عنوان کارشناس نمی توانم ادعا کنم که این صندوق 
توانسته در حوزه آلودگی هوا و دیگر موارد اثرگذار باشد، به این دلیل که منابع درآمدی 
در این صندوق و زیر هزینه کرد و مسیر آن شفاف نیست و نتیجه بخشی هزینه کردها 
هم گزارش نشده یا حداقل در اختیار افکار عمومی قرار نگرفته است. به همین دلیل 

انتظار تاثیر عملکرد این صندوق بر آلودگی هوا انتظار زیادی است.
صنایع جریمه می شوند اما پول در زیر ساخت ها هزینه نمی شود

مسعود تجریشی استاد دانشگاه و معاون سابق محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیستهم در گفت وگویی که با ایسکانیوز داشت به این موضوع اشاره کرده و 
گفت: در حقیقت صنایع جریمه می شوند اما به جای اینکه این پول در زیر ساخت ها 

هزینه شود، صرف هزینه های جاری می شود. 
برخی می گویند مثلا اگر این پول برای جمع آوری زباله هزینه شود، خوب است اما 
محل هزینه کرد این پول جمع آوری زباله یا گسترش فضای سبز نیست چراکه در 

اساسنامه صندوق محل هزینه کردها دقیقا مشخص شده است.
درآمدی برای شهرداری ها

محیط  حفاظت  سازمان  اقلیم  تغییر  و  هوا  ملی  مرکز  رئیس  گل علیزاده  داریوش 
 زیست معتقد است که عوارض آلایندگی به درآمدی برای دهیاری ها و شهرداری ها 
تبدیل شده است. وی دراین باره به خبرنگار ایسکانیوز گفت: براساس ماده ۲۷ قانون 
مالیات بر ارزش افزوده محیط زیست فهرستی از واحدهایی که حدود مجاز را رعایت 
نمی کنند، مشخص می کند. این واحدها یک تا یک و نیم درصد از فروش خود را باید 
به عنوان عوارض آلایندگی پرداخت کنند و سازمان امور مالیاتی این مبلغ را در اختیار 

شهرداری ها و دهیاری ها قرار می دهد.
وی افزود: براساس تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات بر ارزش افزوده تنها در سال 
۹۹ کمیسیون تلفیق موافقت کرد که ۳۵ درصد از این پول را در اختیار صندوق ملی 
محیط زیست قرار دهد. صندوق هم در آن سال تسهیلاتی را به واحدهای آلاینده داد 

تا رفع آلایندگی کنند.
گل علیزاده توضیح داد: در ۲ سال گذشته این سهم از قانون لغو شد. هدف سازمان 
محیط زیست از دریافت این پول این است که ما فقط برای آلوده بودن پول نگیریم 
بلکه برای رفع آن اقدام کنیم اما عوارض آلایندگی به درآمدی برای دهیاری ها و 

شهرداری ها تبدیل شده است. 
نظارت کافی برای هزینه کرد این پول وجود ندارد و در قانون هم پیش بینی نشده 
است که شهرداری ها بخواهند به کسی پاسخگو باشند و این پول را صرف هزینه های 

غیرمحیط زیستی می کنند.
چرا تاکنون گزارشی منتشر نشده است؟

مرکز پژوهش های مجلس هم در گزارشی که اخیرا منتشر کرده بر این موضوع تاکید 
کرده که به رغم الزام وزارت کشور به انتشار عمومی گزارش سالیانه نحوه هزینه کرد 
عوارض و میزان کاهش و رفع آلودگی ناشی از آن تاکنون گزارشی توسط این نهاد 

منتشر نشده است.
مرکز پژوهش ها در این گزارش پیشنهاداتی ارائه می دهد که به شرح ذیل است:

الف( تفکیک عوارض سبز از جرایم آلودگی؛ به منظور رفع تعارض های قانونی عوارض 
سبز با قوانین و مقررات محیط زیستی نظیر ماده )۱۲( قانون هوای پاک، مواد )۱۱( و 

)۱۹( قانون حفاظت از خاک و مواد )۲( و )۶( قانون حفاظت، احیاء و مدیریت تالاب ها 
باید عوارض سبز از موضوع جرایم آلودگی جدا شود. 

در این صورت میزان عوارض سبز بر مبنای رده واحد مربوطه که در ماده )۲۳( آیین نامه 
اجرایی به قانون انطباق و معیارهای استقرار واحدها و فعالیت های صنعتی و تولیدی، 

مشخص شده است، تعیین می شود.
ب( هزینه کرد بهینه عوارض دریافتی بر مبنای اولویت بندی پروژه های محیط زیستی 
در استان های مختلف؛ یکی از مهم ترین اقدامات در جهت جلوگیری از هدررفت 

عوارض دریافتی در دائیه موضوعات اولویت دار محیط زیستی است.
 در این راستا تعیین اولویت های محیط زیستی سازمان حفاظت محیط زیست و وزارت 

کشور پروژه های محیط زیستی را با هماهنگی مشخص و برنامه ریزی می کند.
ج( تخصیص بخشی از عوارض سبز برای تقویت سازمان حفاظت محیط زیست در 
زیرساخت های پایه ای و ارتقای بهره وری و کاهش آلودگی؛* هرچند حجم عوارض 
سبز شهری اقدام مطلوبی است اما اختصاص بخشی از درآمدهای حاصل به واحدهای 

محیط زیستی به منظور کاهش آلاینده ها، مشارکت خواهد شد.
 در چرخه اقدام نیازمند توجه به سازمان بوده و لازم است منابع برای بخش های پایه ای 
و ساخت زیست صدای از بر اساس پیشنهادهای فوق در گزارش حاضر احکام اصلاحیه 

مواد )۲۷( و )۴۰( قانون مالیات بر ارزش افزوده ارائه شده است.
 محیط زیست هم دی سال گذشته در اطلاعیه ای اعلام کرد که در حقیقت سازمان 
حفاظت محیط زیست با اندازه گیری، سنجش و پایش آلاینده ها و اعلام فهرست 
سالانه صنایع آلاینده، تنها در مرحله شناخت و احراز آلایندگی یک صنعت ایفای نقش 
کرده و عوارض دریافتی مطابق آنچه در قانون مالیات بر ارزش افزوده تصریح شده بود، 

به حساب شهرداری ها و دهیاری ها واریز می شود. 
متأسفانه شهرداری ها و دهیاری ها، بیش از دو دهه است که عوارض آلایندگی را به 
عنوان منبعی برای تزریق منابع مالی به آن نهادها در نظر گرفته اند لذا هدف واقعی از 
عوارض آلایندگی که همانا حفظ محیط زیست و رفع آلودگی در صنایع آلاینده کشور 

بوده؛ به درستی محقق نشده است.

چرا مالیات سبز نتوانست مانع آلودگی ها شود؟
سمیه محرمی: نماینده مردم خدابنده در مجلس گفت: چکش کاری لایحه حمایت از 

زنان در برابر خشونت در کمیسیون اجتماعی مجلس در دست انجام است.
احمد بیگدلی نماینده مردم خدابنده و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در گفت و گو 
با صدای زنجان اظهار کرد: لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت 
از دولت قبل تقدیم مجلس شده بود که در یکی از کارگروه های مجلس در دست 
بررسی است. نماینده مردم خدابنده در مجلس افزود: این لایحه با دعوت از قوه 
قضائیه، وزارت کشور، معاونت قوانین مجلس شورای اسلامی، وزارت دادگستری، 
شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  جمهور،  رئیس  خانواده  و  زنان  امور  معاونت 
اسلامی، دیوان محاسبات کشور و سازمان برنامه و بودجه کشور در کارگروه کمسیون 

اجتماعی مجلس بررسی و در صحن کمیسیون اجتماعی طرح شده است.
وی خاطر نشان کرد: این لایحه تخصی و حجیم است که وقت گیر بوده که نیازمند 
بررسی دقیق جزئیات در کارگروه و کمیسیون  است تا پس از تصویب در کمیسیون 

به صحن مجلس ارجاع داده خواهد شد.

فرارو/ فرشید عابدی، معاون پیشگیری سازمان بیمه سلامت ایران در اولین اجلاس 
مدیران ارشد سازمان بیمه سلامت ایران در سال ۱۴۰۴ گفت: از سال ۱۳۹۹ تا 
سال ۱۴۰۱ میزان چاقی و اضافه وزن به شکل عجیبی در کشور افزایش داشته و 
همچنین ۶ درصد افزایش فشار خون داشتیم، اما درمان موثر فشار خون در کشور، 
۴۰ درصد است. برآوردها می گویند روند درصد بیماران مبتلا به فشار خون در 
افراد بالای ۳۰ سال تا سال ۱۴۳۰ به صد درصد خواهد رسید و این نشان دهنده 
مسیر و روند نادرست است به گفته عابدی، میزان ابتلا به بیماری دیابت در کشور 
از ۱۰ به ۱۴ درصد رسیده و در توضیح بیشتر بیان کر: پوشش ۶۵ درصدی برای 
بیماران مبتلا به دیابت خوب است، با این حال میزان موثر بودن درمان دیابت، ۲۷ 
درصد برآورد می شود. این در حالی است که تا سال ۱۴۲۰ میزان دیابت و پیش 
دیابت در افراد بالای ۳۰ سال نیز به ۱۰۰درصد خواهد رسید. عابدی با تاکید بر 
این که پیشگیری سطح چهارم به معنی پیشگیری از خدمات غیرضروری است 
و راهکاری کلیدی برای کاهش هزینه ها، افزایش عدالت در سلامت و جلوگیری 
از آسیب های پزشکی محسوب می شود، تاکید کرد: اقدامات غیرضروری پزشکی 
می تواند منجر به ضررهای مالی و روانی شوند. هدف گذاری اصلی این است که از 
عوارض ناشی از مداخلات پزشکی غیرضروری جلوگیری شده و مواجهه بی مورد 
با خدمات پزشکی کاهش پیدا کند. وی ادامه داد: مهمترین دلیل برای ضرورت 
ایران،  بیمه سلامت  سازمان  در  پیشگیری سطح چهارم  داشتن  اولویت  و  توجه 
کمبود منابع است. البته مهمترین چالش این که میزان آگاهی جامعه نسبت به 
مفهوم پیشگیری سطح چهارم کم بوده و همچنین در برابر تغییر رویه های سنتی 
در ارائه خدمت، مقاومت وجود دارد. همچنین به هماهنگی بین سازمانی شامل 
بیمه ها، وزارت بهداشت و بیمارستان ها نیازمندیم. معاون پیشگیری سازمان بیمه 
سلامت ایران درباره راهکارهای اجرای پیشگیری سطح چهارم اظهار کرد: باید نسخه 
نویسی اجتماعی را بپذیریم. این روش بر اساس نیازهای اجتماعی بیماران، آنها را 
به سازمان های غیردولتی، خیرین، شهروندان داوطلب و تشکل های مردمی مرتبط با 
تعیین کننده های اجتماعی سلامت معرفی می کند. هدف اصلی این رویکرد، بهبود 
شرایط زندگی بیماران و ترمیم محیط پیرامونی آنهاست تا به این طریق، در بهبودی 
جسمی و روانی آنها کمک شود. این مسئول گفت: فرهنگسازی و اطلاع رسانی، 
توسعه پیشگیری نخستین، پیاده سازی برنامه های پیشگیری سطح چهارم، خرید 
سامانه های خود مراقبتی، پیاده سازی آیین نامه اجرایی بند چ ماده ۷۳ از جمله 

برنامه های این معاونت در سال ۱۴۰۴ خواهد بود.

تسنیم/ مدیرکل امور تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی اعلام 
کرد: در ایام نوروز سال ۱۴۰۴، بیش از ۹۵۰۰ تماس از طریق خط ارتباطی ۱۵۷۰ 
توسط مشاوران پاسخ داده شد. سمیه سادات ابراهیمی؛ مدیرکل امورتربیتی، مشاوره 
و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی، با اشاره به فعالیت خط ملی نماد )۱۵۷۰( 
در ایام تعطیلات نوروزی، گفت: با توجه به اهمیت حفظ و ارتقای سلامت روان 
دانش آموزان و اجرایی شدن نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان؛ پیگیری های لازم 
به جهت روزآمدسازی انتقال تماس و امکان پاسخگویی ۲۲۰ مشاور متخصص و 
مجرب آموزش و پرورش از طریق خط ملی ۱۵۷۰ ایجاد شد. وی خاطرنشان کرد: 
از تاریخ ۲۹ اسفند هم زمان با شروع تعطیلات رسمی نوروز تا پایان ۱۵ فروردین 
مشاوران با ارائه خدمات راهنمایی و مشاوره و مداخله در فوریت ها از طریق خط 
ارتباطی ۱۵۷۰ پاسخگوی بیش از ۹۵۰۰ تماس بودند. ابراهیمی تصریح کرد: فعالیت 
این خط در مقایسه با سال گذشته از ۱۲ ساعت به ۱۶ ساعت ارائه خدمات در طول 
روز ارتقا یافت و تعداد افراد دریافت خدمات مشاوره تلفنی از ۳۵۸۴ نفر در نوروز 
۱۴۰۳ به ۹۵۰۴ نفر در نوروز ۱۴۰۴ رسید که مؤید رشد ۱۶۵ درصدی بوده است.

مهر/ معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایران با هدف گسترش آموزش های کاربردی و ارتقای کیفیت زندگی دیدار کرد.

در دیداری مشترک میان معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده و رئیس 
سازمان ملی استاندارد ایران، ظرفیت های همکاری میان دو نهاد در راستای 
ارتقای کیفیت زندگی مردم، به ویژه خانواده ها، بررسی و بر ضرورت بهره گیری 
از استانداردسازی به عنوان ابزاری توانمند در آموزش، سلامت و اقتصاد خانواده 
تأکید شد. در این دیدار، زهرا بهروزآذر، معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده با اشاره به نقش محوری زنان در مدیریت بهداشت، تغذیه، اقتصاد و 
پایداری محیط خانواده، خواستار توسعه آموزش های ساده سازی شده و در عین 
حال تخصصی شد که بتواند شیوه های درست تولید، نگهداری، مصرف و مدیریت 
منابع را به خانواده ها منتقل کند. وی تأکید کرد که »انتقال مفاهیم استاندارد به 
سطح زندگی روزمره، نه تنها به ارتقای سلامت و کیفیت زندگی منجر می شود، 

بلکه گامی مؤثر در مسیر توانمندسازی و استقلال اقتصادی خانواده هاست.«
فرزانه انصاری، رئیس سازمان ملی استاندارد ایران نیز با استقبال از این رویکرد، 
اعلام کرد که سازمان تحت مدیریت وی بویژه پژوهشگاه استاندار آمادگی دارد 
با بهره گیری از ظرفیت های علمی، فنی و آموزشی خود، بسته های آموزشی 
ویژه خانواده ها را توسعه دهد. وی با بیان اینکه آموزش های مبتنی بر استاندارد 
افزود:  کند،  جلوگیری  روزمره  زندگی  در  پنهان  آسیب های  بروز  از  می تواند 
»از نگهداری ایمن مواد غذایی تا انواع روش های تولید مواد غذایی، همه این 
موضوعات می تواند در قالب آموزش های ساده و مؤثر، نقش کلیدی در افزایش 

سطح آگاهی عمومی ایفا کند.

نماینده مردم خدابنده خبر داد: 
چکش کاری لایحه حمایت از زنان

 در برابر خشونت

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

آمار وحشتناک دیابت و فشارخون در ایران

استقبال بی سابقه خانواده ها از خط ملی
 مشاوره ۱۵۷۰ در نوروز

تقویت پیوند استانداردسازی
 با زندگی روزمره خانواده ها

خبر آنلاین/ وقتی یک سنگ خیالی در سریال »پایتخت« بر زمین افتاد، خیلی ها فکر 
نمی کردند تکه ای از آن شوخی تلویزیونی، در دنیای واقعی، بازار را به آتش بکشد.

وقتی یک سنگ خیالی در سریال »پایتخت« بر زمین افتاد، خیلی ها فکر نمی کردند 
تکه ای از آن شوخی تلویزیونی، در دنیای واقعی، بازار را به آتش بکشد. اما همان 
سنگ، جرقه ای شد برای اقتصاد خیال زده ای که همیشه دنبال یک راه میان برُ است. 
شهاب سنگی که در قاب تلویزیون ترک برداشت، چند روز بعد روی پلتفرم های خرید 
و فروش، میلیاردی قیمت خورد. چرا؟ چون وقتی اقتصاد زمین گیر باشد، حتی یک 

سنگ هم می تواند امیدی آسمانی به نظر برسد.
 شهاب سنگی که بازار را به آتش کشید

شبی از شب های »پایتخت« بود. همان سریال پرطرفداری که هر بار پخش می شود، 
چیزی در دل مردم ایران جرقه می زند. این بار اما جرقه ای واقعی بود که انگار از دل 
آسمان بر زمین افتاده باشد. شهاب سنگی خیالی، از قاب تلویزیون رد شد و افتاد وسط 
خانه خواهر نقی معمولی، روی سر آکواریوم. و جالب اینکه، آن سنگ تلویزیونی، 

جرقه ای شد برای آتشی واقعی در دنیای بیرون.
داستانی ساده و طنز که در قاب تلویزیون شکل گرفت، ناگهان به ذهن و زندگی 
میلیون ها نفر نفوذ کرد. کافی بود همسر ارسطو با اعتمادبه نفس اعلام کند: »این سنگ 
معمولی نیست! اگه اصل باشه، صدها هزار دلار ارزش داره!« همین یک جمله، کافی 
بود تا خیلی ها به حیاط و انباری و کوه و بیابان نگاه دیگری بیندازند. سنگ های کنار 

باغچه و بالای طاقچه، ناگهان مظنون شدند به اینکه گنج های آسمانی هستند.
شهاب سنگ ها وارد بازار می شوند

فروش  و  خرید  سایت های  در  عجیب  آگهی های  از  موجی  روز،  چند  از  کمتر  در 
دیده شد. از شیپور و دیوار گرفته تا دیگر پلتفرم ها، پر شد از سنگ هایی که حالا با 

افتخار »شهاب سنگ« نامیده می شدند. قیمت ها؟ از چند میلیون شروع می شد و تا  
میلیاردها  تومان هم بالا می رفت! یکی نوشته بود: »با ملک معاوضه می کنم« و دیگری 
تاکید کرده بود: »ارزش داره، خودم کارشناسم!« یکی هم نوشته بود: »بیعانه بده، 
لوکیشن بفرستم.« حتی آگهی هایی دیدیم که نویسنده هاش گفته بودند: »نمی دونم 
چیه، مشکوکیم به شهاب سنگ.« یعنی شما بخرید، ما دعا می کنیم واقعاً از آسمون 
افتاده باشه!با یک جست وجوی ساده در سایت شیپور مشاهده می کنیم که بیش از 
۱۰۰۰ آگهی در ظرف یک هفته گذشته با موضوع فروش شهاب سنگ در این سایت 

بارگذاری شده و از دور افتاده ترین شهرهای مرزی تا تهران را شامل می شود.
این سنگ ها، گنجی آسمانی اند؟ کارشناسان علوم زمین و فضا پاسخ  اما آیا واقعاً 
می دهند: بیشتر این سنگ ها نه نادرند، نه گران. اکثرشان ارزش اقتصادی خاصی 
ندارند، مگر آنکه مشخص شود متعلق به مریخ یا ماه هستند، یا ترکیبات خاص فلزی 
مثل نیکل و آهن در آن ها پیدا شود. تازه آن هم فقط با تایید آزمایشگاه های معتبر 

جهانی نه با ترازوی آشپزخانه! تشخیص اصالت شهاب سنگ ها ساده نیست. 
خیلی از آنها به آهنربا می چسبند یا پوسته ای سوخته دارند، اما این ویژگی ها در برخی 
سنگ های زمینی هم پیدا می شود. برای همین، بازار شهاب سنگ، جایی برای آزمون 

و خطای شخصی نیست.
وقتی همه دنبال مشتری عرب می گردند

در دل این تب داغ، بازار دلال ها هم جان گرفت. برخی آگهی دادند که می توانند سنگ 
شما را برای فروش به شیخ های عرب معرفی کنند. بعضی ها مدعی شدند شهاب سنگ 

مریخی یا ماه دارند. یکی نوشت مشتری تضمینی خارجی دارد، دیگری گفت سنگش 
»الماسی« است و سند دارد!

از آن سو، کلاهبرداران هم دست به کار شدند. فریب کارانی که با وعده سودهای نجومی 
و فروش های میلیاردی، از طمع مردم استفاده کردند. پلیس فتا اعلام کرد تعدادی از 
این افراد را که حتی سنگی در دست نداشتند و تنها با تکیه بر رویاهای دیگران پول 
به جیب می زدند، دستگیر کرده است. جالب اینکه خود پلیس هم گفته، پای طمع 
در میان است؛ طمعی که قربانی و کلاهبردار را در یک بازی مشترک وارد کرده: بازی 

پولدار شدن بی زحمت.
از آسمان تا سراب

ماجرای شهاب سنگ ها، تازه ترین اپیزود از سریال بلندِ »تب های ناگهانی« در جامعه 
ماست. قبلًا هم داشتیم: از ۲۵ تومانی ارزشمند تا جیوه قرمز چرخ خیاطی ها، از فلزات 
عجیب تا اپلیکیشن های رمزارزی. حالا نوبت سنگی از آسمان است که آمده، تا شاید 

زندگی را زیر و رو کند.
اما واقعیت این است که هیچ کدام از این موج ها، تا امروز راهی برای نجات نبوده اند. 
آنچه مردم را دنبال این خیال ها می فرستد، نه سنگ از آسمان، بلکه آرزویی زمینی 
است: تلاش و خلاقیت، راهی ساده برای ثروت، معجزه ای بی هزینه. شاید، درست 
همین جاست که باید آرزو کنیم. نه برای شهاب سنگ، که برای روزی که اقتصاد 
آن قدر جان بگیرد، که هیچ کس دیگر سنگ به دست، دنبال مشتری در سایت های 

آگهی نگردد.

شفقنا/ عضو فراکسیون خانواده مجلس گفت: مهریه یک صداق و نشانه محبت زوجین 
به یکدیگر است و زمانی که نکاح بین زوجین انجام می شود باید عندالمطالبه پرداخت 
شود، اما متاسفانه با برداشت اشتباه از این مقوله در طول چندین دهه، مهریه به جای 
این که قوام بخش زندگی زوجین شود، به یک تهدید و بحران اجتماعی تبدیل شده 

است.
سکینه الماسی با اشاره به افزایش ۴۰ درصدی زندانیان مهریه در سال جاری گفت: 
وجود ۴۵۰۰ زندانی مهریه نشان می دهد که هم ما به عنوان قوه قانون گذار در مقوله 
مهریه دچار یک سردرگمی و بلاتکلیفی هستیم و هم جامعه به چشم و هم چشمی 

مبتلا شده است.
نماینده دیر، کنگان، جم و عسلویه در مجلس افزود: مهریه یک صداق و نشانه محبت 
زوجین به یکدیگر است و زمانی که نکاح بین زوجین انجام می شود باید عندالمطالبه 
پرداخت شود، اما متاسفانه با برداشت اشتباه از این مقوله در طول چندین دهه، مهریه 
به جای این که قوام بخش زندگی زوجین شود، به یک تهدید و بحران اجتماعی 

تبدیل شده است.

از  بسیاری  برخلاف  مهریه  موضوع  اینکه  بیان  با  مجلس  زنان  فراکسیون  عضو 
محکومیت های مالی، فاقد نیات مجرمانه است، اظهار داشت: حذف حبس از مجازات 
متعهدان این قبیل از دیون، می تواند ضمن حبس زدایی زندان ها تا میزان چشمگیری 

پرونده های قضائی مفتوح در این حوزه را از روند رسیدگی محاکم کاهش دهد.
جوانان امروز توانایی پرداخت مهریه های ۲۰ سکه ای را هم ندارد

الماسی با اشاره به گذشت ۶ سال از بررسی موضوع مهریه در مجلس گفت: در ماده 
۲۲ قانون حمایت از خانواده در سال ۹۱ تعیین شده که اگر تا میزان ۱۱۰ سکه را 
مرد به همسرش داد، طبق قانون »رفع جنبه کیفری از صداق بالای ۱۱۰ سکه« دیگر 
محکمه ای نمی تواند او را در حبس نگه دارد، اما واقعیت امروز جامعه نشان می دهد 
که تیغ این قانون نیز آن چنان کاربردی نداشته و واقعاً پرداخت مهریه های ۲۰ یا 

۳۰سکه ای هم برای بسیاری از جوانان ممکن نیست.
خوشبختانه طرحی در فراکسیون خانواده در حال تدوین است که مراکز ثبت ازدواج 
توان مالی متعهد را احراز کنند و از ثبت مهریه های فراتر از توان مالی مرد، خودداری 
کنند. در صورت تصویب نهایی این طرح، تعداد زندانیان مهریه کاهش می یابد و التهاب 

اجتماعی فروکش خواهد کرد
مراکز ثبت ازدواج باید توان مالی مرد را احراز کنند

عضو فراکسیون خانواده مجلس دهم اظهار داشت: خوشبختانه طرحی در فراکسیون 
خانواده در حال تدوین است که مراکز ثبت ازدواج توان مالی متعهد را احراز کنند و از 
ثبت مهریه های فراتر از توان مالی مرد، خودداری کنند. در صورت تصویب نهایی این 

طرح، تعداد زندانیان مهریه کاهش می یابد و التهاب اجتماعی فروکش خواهد کرد.
لزوم توجه به بیمه زنان خانه دار

الماسی با تاکید بر استیفای حقوق زنان و دوری یک سونگری گفت: هر چند فراکسیون 
زنان و خانواده به دنبال تعدیل قانون مهریه و کاهش زندانیان مهریه است، اما باید 
مواردی همچون اجرت المثل و بیمه زنان خانه دار نیز پررنگ تر دیده شود تا زن نیز 

بتواند به حق و حقوق خود برسد.

از پایتخت نقی معمولی تا شهاب سنگ آگهی اینترنتی

آیا قانون مهریه تغییر کرد؟

با مصالح نما – گچ خاک بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان در نظر دارد  اجرای 
 )بدون سفید( و پله )بدون پاگردها( پروژه های ۶۴ واحدی و ۹۶ واحدی و ۴۰ واحدی آببر را 
برابر مقررات مربوطه و شرایط مندرج در اسناد مناقصه از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.
تاریخ  تا  اسنادمناقصه  تحویل  و  بیشتر  اطلاعات  جهت  توانند  می  مندان  علاقه 
انقلاب  کشاورز-بنیادمسکن  آزادی-بلوار  آدرس)زنجان-میدان  به   ۱۴۰۴/۰۲/۰۶
۰۲۴-۳۳۱۰۶۲۲۳ تماس:  شماره  فرمایند.  بودجه(مراجعه  و  ریزی  برنامه   زنجان-امور  استان  اسلامی 

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان 

نوبت دوم))آگهی مناقصه عمومی(())آگهی مناقصه عمومی((

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
حساب 100 امام )ره(

استان زنجان
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شرق/  لیگ برتر دوره بیست و چهارم در شرایطی به هفته های حساس و پایانی خود 
رسیده که همچنان مشکلات و اشتباهات داوری جزء داغ ترین بحث های فوتبال مان 
است. این در حالی است که لیگ جاری با استفاده از تکنولوژی vAR برگزار شد، اما 
برخلاف انتظارات باز هم سوت های جنجالی زیادی توسط داوران زده شد و بر تنش های 
موجود در لیگ برتر افزود. در این شرایط، گفت وگویی با علیرضا فغانی انجام دادیم و یکی 
از برجسته ترین داوران تاریخ فوتبال ایران، به سؤالات پاسخ داد. فغانی که چند سال است 
به همراه خانواده به کشور استرالیا مهاجرت کرده، نامش در فهرست داوران نامزد قضاوت 

در جام جهانی ۲۰۲۶ از این کشور  قرار گرفته است.
در مقطعی برخی کارشناسان به خاطر فعالیت و حضور داورانی همچون خود 
شما در سطح بین المللی معتقد بودند  داوری ایران از فوتبال  مان جلوتر است. در 
حال حاضر تقریبا اوضاع هیچ کدام مناسب نیست. نظر شما در این باره چیست؟

ایرانی مثلا در رقابت هایی مانند جام باشگاه های جهان  طرح این موضوع که داوران 
قضاوت کرده اند، در حالی که تیمی از ایران در این مسابقات حضور نداشته، شاید جالب به 
نظر نرسد. اینکه بگوییم داوران ما جلوتر از سطح فوتبال باشگاهی ایران هستند، ارزیابی 
دقیقی نیست. بدون تردید در حوزه داوری فعالیت های مؤثری انجام شده، اما در زمینه 
تیم داری چنین توفیقی حاصل نشده است. حتی در خصوص پرداخت ها نیز شرایط فراتر 
از معمول نبوده است. کشورهای دیگر از استعدادهای خود در زمینه بازیکن سازی و 
مربیگری بهره برده اند و این روند در سطح بین المللی نیز مشاهده می شود. در اروپا، 
دستمزد داوران چهار تا پنج هزار یورو است که آنجا هم در مقایسه با بازیکنان رقم درخور 
توجهی محسوب نمی شود. من و امثال من، استعداد خود را در حوزه داوری متمرکز 
کرده ایم و شخصا چه در رقابت های داخلی و چه در مسابقات بین المللی، از عملکرد خود 

رضایت دارم. شاید در مقایسه با فردی با شغل اداری، درآمد بهتری هم داشته باشم.
چرا داوری در فوتبال ایران تا این حد حاشیه و جنجال دارد؟ قبول دارید که 

بسیار بیشتر از نرُم معمول داوری در لیگ های اروپا و حتی آسیاست؟
در سال های گذشته بارها در نشست های خبری پیش و پس از مسابقات، تأکید شد  تا 
زمانی که فناوری کمک داور ویدئویی )vAR( به فوتبال ما وارد نشود، نمی توان انتظار 
 vAR اصلاح کامل عملکرد داوری را داشت. با این حال، امروز می بینیم  حتی با ورود
تازه ای پدید آمده است. آن زمان هم اشاره کردم که فرهنگ مواجهه  نیز مشکلات 
با اشتباهات داوری باید تغییر کند. تصور اینکه صرفا با ورود فناوری  اتفاقی مثبت و 
قطعی  رقم خواهد خورد، نگاه درستی نیست و شواهد نشان داده اند که در برخی موارد، 
حتی شرایط پیچیده تر نیز شده است. بی ثباتی در کادر مدیریتی و مربیگری باعث شده 
 نتیجه گرایی به اولویت اصلی تبدیل شود و هر اشتباه داوری با هجمه های شدید مواجه 
شود. چنانچه ثبات مدیریتی تقویت شود، فرهنگ تعامل با تصمیمات داوران نیز ارتقا 
می یابد و هر فرد در جایگاه خود تلاش خواهد کرد تا اثرگذار باشد؛ در این صورت، آرامش 

به فوتبال بازمی گردد و شور و شوق نیز به سکوها و تماشاگران منتقل خواهد شد
سؤالی که برای خیلی از مردم و هواداران بی پاسخ است، این است که چرا با 
وجود VAR همچنان اشتباهات بسیار زیاد است؟ چه مواردی دست به دست 
هم داده تا خروجی استفاده از این تکنولوژی در ایران   برخلاف کشورهای دیگر 

باشد؟
در نخستین سال حضورم در استرالیا، برای نخستین  بار شاهد استفاده از vAR در 
مسابقات بودم و طبیعی بود که در مراحل ابتدایی با چالش هایی همراه باشد. در ایران نیز 
به دلیل محدودیت های ناشی از تحریم، شاید سیستم های پیشرفته ای در اختیار نداشته 
باشیم، اما تجهیزاتی وجود دارد که استانداردهای حداقلی را دارا هستند. با این حال، 

یکی از مشکلات اصلی مربوط به دوربین های صداوسیماست. لازم است این تجهیزات 
به روزرسانی شده و تعامل بیشتری با حوزه داوری برقرار شود تا پوشش کامل تصویری از 
تمامی زوایای مورد نیاز فراهم شود. نباید شرایط به گونه ای باشد که صحنه های مهم از 
دید دوربین ها پنهان بماند. بی تردید با تعامل بیشتر، کیفیت عملکرد ارتقا خواهد یافت. 
همچنین  لزوم ایجاد یکنواختی در قضاوت داوران، موضوعی جدی است که باید در 

دستور کار قرار گیرد.
چند سال است که شما دیگر قضاوتی در فوتبال ایران نداشته اید. یک بار خبری منتشر 
شد که دستمزد شما در استرالیا ۲۰ برابر ایران است. به نظر می رسد علاوه بر آن، چند 
برابر این عدد از حواشی و جنجال دور هستید و آرامش دارید. همین طور است آمار 
و ارقامی که در ایران در خصوص درآمد داوران عنوان می شود، با واقعیت فاصله دارد. 
هزینه های زندگی در استرالیا بالاست، اما درآمد و هزینه ها دلاری است؛ هرچند در ایران 
نیز هزینه ها به نوعی دلاری شده اند، اما دستمزدها به ریال پرداخت می شود. آنچه برای 
من حائز اهمیت است، آرامشی است که در فرایند داوری در استرالیا تجربه می کنم. در 
اینجا، پیش، حین و پس از بازی، داور با هجمه ای مواجه نمی شود. داور کار خود را انجام 
می دهد، تماشاگر به تماشای بازی می نشیند و بازیکن نیز تمرکز بر عملکرد خود دارد. 
برخلاف ایران، هیچ گاه فیلم مسابقات به شکل هدفمند و تقطیع شده در فضای مجازی 
بازنشر نمی شود تا زمینه حمله به داور فراهم شود. این آرامش، نعمتی است که آن را با 
هیچ چیز عوض نمی کنم. در خصوص مسائل مالی نیز  به عنوان داوری تمام وقت، حقوق 

ماهانه مشخصی دریافت می کنم و پرداخت ها بر اساس هر بازی نیست.
شما بارها تجربه قضاوت در دربی پایتخت را داشته اید. چند ماه پیش بعد از 
دربی، استقلالی ها خواهان استفاده از داور خارجی برای بازی های آتی شدند. 
سال ها پیش چنین اتفاقی می افتاد و حالا بازگشت به چنین تصمیمی درست 

است یا به ضرر مجموعه داوری ایران خواهد بود؟
در حال حاضر شرایط به گونه ای نیست که لزومی برای استفاده از داوران خارجی احساس 
شود. حضور داور خارجی زمانی توجیه دارد که داوران داخلی هم مورد احترام قرار گیرند. 
با این حال، امروز داوران ما در حال قضاوت هستند، اما فضای قبل از بازی ها، درگیری های 
لفظی میان تیم ها و موج های مسموم در فضای مجازی، کار را دشوار کرده است. در 
گذشته نیز  برای کاهش فشار، نام داوران تا شب مسابقه اعلام نمی شد. امروزه تماس ها و 
تهدیدهای مجازی، پدیده ای خاص فوتبال ایران شده و این مسائل قضاوت را تحت الشعاع 
قرار می دهد. با این حال، هر یک از داوران توانمند ما قادر به قضاوت دربی با استفاده از 

vAR هستند و در این زمینه مشکلی نیست.
اوج گرفته و حتی واژه هایی همچون  به داوری  اتهامات  در ماه های گذشته، 
شیتیل گرفتن مطرح شده است. از سویی در سال ۱۴۰۳ اتفاقی خاص افتاد و 
رئیس کمیته داوران به دلیل ارتباط با پرونده فساد باشگاه مس رفسنجان از 
سمت خود تعلیق شد. اگر چنین اتفاقی در کشور دیگری مثل استرالیا می افتاد، 

چه تأثیری روی فوتبال آن کشور می گذاشت؟
در ماه های اخیر بازداشت هایی صورت گرفته و اسامی ای نیز اعلام شده است، اما همواره 
اقدامات عقیم مانده اند. در نهایت این سؤال مطرح می شود که آیا ادامه مسیر ممکن است 
یا خیر؟ افکار عمومی خواهان اعلام رسمی احکام و برخوردهای بازدارنده هستند تا این 
اتفاقات تکرار نشود. در کشورهایی نظیر استرالیا، چنانچه مسئولی از امکانات دولتی به  
صورت شخصی استفاده کند، با شدیدترین برخوردها مواجه می شود. حال اگر موضوع به 
فساد مالی یا دریافت رشوه نیز کشیده شود، وضعیت برای فرد خاطی به مراتب وخیم تر 
خواهد بود. این در حالی است که در گذشته نیز در کشور ما پرونده هایی از این دست 

وجود داشته، اما تنها به برکناری افراد محدود شده است.
شما تجربه قضاوت در تورنمنت های مهم و بزرگی مانند جام جهانی و المپیک را دارید. 

برنامه تان برای سال های پیش رو چیست؟
با توجه به تغییرات اخیر و حذف محدودیت سنی، اکنون در فهرست داوران کاندیدا برای 
قضاوت در جام جهانی آتی قرار دارم و این مسئله رقابت ما با دیگر داوران آسیایی را برای 
حضور در این رویداد مهم جهانی افزایش داده است. تا زمانی که از نظر بدنی و آمادگی 
جسمانی در شرایط مطلوبی قرار داشته باشم، انگیزه و اشتیاق لازم برای ادامه قضاوت در 

بالاترین سطوح فوتبال را دارم.
بخش  در  می کنید؟  ارزیابی  چگونه  را  زنان  بخش  در  ایران  داوری  وضعیت 
زنان هم فقط چند اسم مطرح هستند و آیا پتانسیل داوری  ما  در بخش زنان 

همین قدر است؟
در تمامی کشورهای جهان روند مشخصی در حوزه داوری مسابقات بانوان وجود دارد؛ 
به گونه ای که از داوران زن برای قضاوت دیدارهای بانوان استفاده می شود و داوران مرد نیز 
عمدتا در نقش داور چهارم حاضر هستند. حتی در سطح مسابقات قاره ای نیز این رویه 
مرسوم است. در ایران نیز اگر بسترهای لازم فراهم شود، داوران زن که در حال حاضر در 
مسابقات فوتسال نیز قضاوت می کنند، می توانند در رقابت های فوتبال آقایان حضور یابند. 
در صورت مهیا شدن شرایط، این داوران می توانند حداقل در رده های پایه همچون جوانان 

و نوجوانان فعالیت کرده و توانمندی های خود را به خوبی نشان دهند.
 شما مدتی پیش سفری به ایران داشتید و موقع بازگشت به استرالیا  یک استوری درباره 
جهش قیمت دلار منتشر کردید که بسیار هم بازتاب داشت و مورد توجه کاربران و مردم 

در فضای مجازی قرار گرفت.  
افزایش ناگهانی نرخ ارز در روزهای پایانی سال گذشته واقعا جای تعجب داشت؛ چراکه 
در بازه ای کمتر از پنج روز، شاهد جهشی ۱۰ تا ۱۲ هزار تومانی در قیمت دلار بودیم. 
امیدوارم سیاست گذاری های اقتصادی در سال جدید به گونه ای باشد که ثبات بیشتری 
بر بازار حاکم شود و شرایط معیشتی مردم بهبود یابد. آرزوی بهترین ها را برای همه 
مردم در سال جدید دارم. بیش از هر چیز، برای همگان سلامتی و آرامش آرزو می کنم 
و امیدوارم مسئولان کشور با تصمیم گیری های درست، زمینه ساز رخدادهای مثبت و 

سازنده در سال ۱۴۰۴ شوند.

در گفت و گو با علیرضا فغانی :

آرامش فعلی ام را با هیچ چیز عوض نمی کنم

صدای زنجان/ غفار امانی معاون امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان زنجان گفت: 
توزیع بخشی از اعتبارات هیات های ورزشی استان تحت عنوان کمک به هیات های 
ورزشی بر مبنای شاخص های از پیش تعیین شده و متناسب با ویژگی های آن رشته 
ورزشی، تقویم ورزشی پیشنهادی و ارزیابی عملکرد هیات طبق تفاهم نامه منعقده سال 
قبل و برنامه های مورد توافق برای سال پیش رو ذیل تفاهم نامه جدید صورت می گیرد 
. وی اضافه کرد: این مهم به توسعه ورزش استان در ابعاد قهرمانی و همگانی رشته های 
ورزشی و همچنین ایجاد انگیزه در جهت تلاش مضاعف هیات مربوطه و البته تعامل 

هر چه بیشتر بین هیات و اداره کل کمک بسزایی می کند.
امانی با بیان اینکه طی دو سال گذشته فعالیت هیات های ورزشی به صورت کاملا 
اعتبارات  تخصیص  گفت،  می توان  افزود:  است،  گرفته  قرار  بررسی  مورد  تخصصی 
ورزشی ساختار محور شده و این موضوع آثار بسیار خوبی را به دنبال داشته است. 
بطوریکه در بررسی اولیه رشد قابل توجهی در پیشرفت هیات های ورزشی در استان 
ملاحظه می گردد. وی اظهار داشت: این اداره کل توزیع منابع هیات های ورزشی را از 

حالت سنتی و گاها سلیقه ای خارج و برنامه محور کرده است.
امانی همچنین مهمترین شاخص های توزیع اعتبارات ورزشی را از قبیل ظرفیت 
حضور ورزشکاران در المپیک و بازی های آسیایی، میزبانی و اعزام به مسابقات کشوری، 
مسابقات استعدادهای برتر، آمار بیمه شدگان ورزشی )ورزشکاران سازمان یافته(، تعداد 
وزشکاران ملی و مدال های کسب شده در سطوح مختلف ورزشی، نظام نخبه یابی و 

نخبه پروری، کلاس های آموزشی و تیپ بندی هیات و غیره مد نظر  قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه تلاش در جهت ارتقا و رشد آیتم ها به شاخص های مقایسه ای و 
امتیازی تبدیل شده است، اضافه کرد: در پایان خروجی جلسات در قالب تفاهم نامه فی 
مابین که نقشه راه هیات ها میشود، هیأت های ورزشی متعهد به تلاش و برنامه ریزی 
برای اجرای ۱۰۰ درصدی برنامه ها بوده و اعتبارات نیز بر مبنای تحقق برنامه های فوق 
تخصص داده می شود. معاون ورزشی اداره  کل ورزش و جوانان استان زنجان ادامه داد: 
البته پایش عملکردی هیات های ورزشی به اول سال محدود نمی شود، بلکه در بازه 

زمانی ۶ ماهه نیز این مهم در ابعاد مختلف بررسی و ارزیابی می شود.
وی با بیان اینکه استان زنجان جزو معدود استان های است که چنین روندی را در 
کشور پایه گذاری کرده و نتایج آن نیز کاملا ملموس و مقبول بوده است گفت: طی 
سال های گذشته این موضوع چندان جدی گرفته نمی شد اما از دو سال گذشته با 
تلاش کارشناسان حوزه ورزش و اعتماد بازرگان مدیر کل ورزش و جوانان استان به 

معاونت ورزشی شکل مطلوب تری به خود گرفته است.
معاون ورزشی اداره  کل ورزش و جوانان استان زنجان خاطر نشان کرد: ره آورد دیگر 
شاخص بندی و بررسی تخصصی عملکرد و فعالیت هیات های ورزشی علاوه بر ایجاد 
انگیزه به نوعی رقابتی در سایه تلاش و احترام و تعامل فی ما بین را ایجاد کرده است.

به گفته وی، هم اکنون هیات های ورزشی براساس آمایش سرزمین به چهار گروه یا تیپ 
تقسیم بندی شده و توزیع اعتبارات نیز بر این روال انجام می گیرد.

برنا/  روز دوشنبه هفته آینده می تواند یکی از مهم ترین روزهای شمشیربازی ایران 
باشد. در این روز، قرار است جلسه کمیته انضباطی در خصوص اختلافات میان محمد 
رهبری، مربی تیم ملی و علی پاکدامن برگزار شود. صدور رأیی قاطع در این زمینه 
می تواند تأثیر بسزایی داشته باشد تا هر دو طرف جایگاه خود را درک کرده و از ورود 
به حاشیه ها و مسائل کم اهمیت پرهیز کنند. در همین روز، جلسه ای از سوی کمیته 
فنی نیز برگزار خواهد شد تا درباره نتایج اخیر تیم ملی سابر تصمیم گیری شود. محمد 
رهبری به عنوان سرمربی، باید در این جلسه حضور یافته و از عملکرد خود دفاع کند. 
هرچند نمی توان از حالا درباره خروجی این جلسه فنی اظهار نظر دقیقی داشت، اما 
به نظر می رسد فدراسیون باید بیش از گذشته به استفاده از نیروهای جوان در تیم 
ملی توجه نشان دهد. شاید اکنون زمان آن رسیده است که شمشیربازی ایران در 
بخش سابر، مسیر جوان گرایی را به طور جدی تری دنبال کند. اعزام کامل تیم های 
پایه به رقابت های قهرمانی آسیا، با وجود عدم کسب مدال، نشان از عزم فدراسیون 
برای حرکت به سوی جوان گرایی دارد. همچنین کسب دو مدال نقره و برنز ارزشمند 
توسط متین شاهدی و کیمیا هدایتی، سابریست های نوجوان کشورمان در المپیک 
دانش آموزی، مهر تأییدی بر ظرفیت های نسل آینده شمشیربازی ایران است. در هر 
صورت باید دید خروجی این دو جلسه مهم و سرنوشت ساز در روز دوشنبه چه خواهد 
بود و تا چه اندازه می تواند به بهبود وضعیت فدراسیون کمک کند. اگر نتایج این 
جلسات خنثی و بی اثر باشد، شاید بتوان از همین حالا پیش بینی کرد که در آینده نیز 
همین روند ادامه خواهد داشت و هر از چندگاهی شاهد بروز حواشی تازه ای خواهیم 

بود.

عصر ایران/ دبیرکل فدراسیون جهانی ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی از حضور 
قطعی ۲۰ کشور آسیایی در مسابقات قهرمانی سال ۲۰۲۵ که به میزبانی جمهوری 
اسلامی ایران برگزار خواهد شد، خبر داد. دبیرکل فدراسیون جهانی ورزش زورخانه ای 
و کشتی پهلوانی از حضور قطعی ۲۰ کشور در مسابقات ۲۰۲۵ قهرمانی آسیا به 
میزبانی ایران خبر داد. میترا روحی دهکردی اظهار کرد: برای حضور در این رویداد 
مکاتباتی با کشورهای مختلف صورت گرفت که در حال حاضر ۲۰ کشور آسیایی 
آمادگی خود را برای این رویداد اعلام کرده اند. با توجه به مکاتباتی که با مسئولان 

فدراسیون زورخانه ای ایران شده، قرار است این رویداد مرداد برگزار شود.
این رویداد،  برای میزبانی  دبیرکل فدراسیون جهانی ورزش زورخانه ای اضافه کرد: 
فدراسیون ایران تصمیم دارد تا از میان شهرهای اصفهان، مشهد، کیش و تهران گزینه 
نهایی را انتخاب کند و در نهایت میزبان به ما اعلام خواهد شد. هر تیم می تواند در 
این رویداد با ۹ ورزشکار، سرپرست و مربی حاضر شود. وی همچنین از برگزاری چهار 
کلاس مربیگری و داوری بین المللی به میزبانی کشورمان خبر داد و گفت: قرار است 
چهار کلاس آموزشی داوری و مربیگری)درجه ۲ و سه( بین المللی در ایران برگزار شود. 
با توجه به پیگیری های لازم این دوره های آموزشی ۷ تا ۱۲ اردیبهشت در آکادمی ملی 
المپیک برگزار خواهد شد. دبیرکل فدراسیون جهانی ورزش زورخانه ای ادامه داد: کاپ 
جهانی ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی آبان به میزبانی هند برگزار خواهد شد. ما در 
این خصوص فرصتی را به کشور میزبان ارائه داده ایم تا این رویداد را با توجه به ضوابط 

و استانداردهای لازم برگزار کند.

معاون ورزشی اداره  کل ورزش و جوانان استان زنجان 
از پیش بینی شاخص های قابل اندازه گیری برای توزیع 

اعتبارات خبر داد؛
عملکرد هیات های ورزشی زنجان

 معیار توزیع اعتبارات 

روز سرنوشت ساز برای شمشیربازی ایران

ایران میزبان ۲۰ کشور در مسابقات زورخانه ای 
قهرمانی آسیا ۲۰۲۵

ویستا/ دبل طلای المپیک توسط گوش شکسته ها حسرتی بود که در پاریس هم ماندگار 
شد اما کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد توانست به یک رکورد جاودانه برسد؛ هرچند از 

رسیدن به رکورد ستاره اسبق تکواندوی ایران ناکام ماند.
برگزاری المپیک ۲۰۲۴ پاریس در تابستان گرم سال ۱۴۰۳ یکی از مهم ترین اتفاقات برای 
ورزش ایران بود که در جریان آن، نمایندگان کشورمان در نهایت سه مدال طلا، ۶ نقره 
و سه برنز را در ساحل رودخانه سِن در پاریس کسب کردند. یکی از این مدال ها توسط 

شیرشاه کشتی ایران کسب شد که برای رکوردشکنی به پاریس سفر کرده بود.
با پایان رقابت  مرحله نیمه نهایی وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی آزاد المپیک پاریس، حسن 
یزدانی با شکست مایلس امینه از سن مارینو به فینال کشتی آزاد المپیک رسید تا سومین 

فینال خود را در بزرگ ترین آوردگاه ورزشی جهان را تجربه کند.
در مسابقات وزن ۸۶ کیلوگرم ۱۶ کشتی گیر حضور داشتند که یزدانی در مبارزه نخست 
با نتیجه ۱۰ بر صفر مقابل الکساندر لاورنس از استرالیا به پیروزی رسید. او در دور بعد 
هم با نتیجه ۹ بر چهار از سد داورن کوراگلیف، قهرمان روسی الاصل اروپا از یونان گذشت 

و راهی یک چهارم نهایی شد.
یزدانی در نیمه نهایی مسابقات کشتی آزاد المپیک پاریس کار سختی برابر مایلس امینه 
نداشت و با شکست دارنده مدال های برنز جهان و المپیک، مدال نقره المپیک خود را 

قطعی کرد.
وی با حضور در فینال وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی آزاد شمار مدال های المپیک خود را به 

عدد سه رساند. پیش از این کاپیتان تیم کشتی آزاد ایران در المپیک ۲۰۱۶ ریو مدال 
طلای وزن ۷۴ و در المپیک توکیو مدال نقره وزن ۸۶ کیلوگرم را کسب کرده بود.

یزدانی با حضور در فینال وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی آزاد المپیک به رکورد تاریخی جهان 
پهلوان غلامرضا تختی رسید. تختی در چهار دوره المپیک موفق به کسب یک مدال طلا 
و ۲ نقره شده بود. تختی در المپیک ۱۹۵۲ هلسینکی و ۱۹۶۰ رُم مدال نقره و در المپیک 
۱۹۵۶ ملبورن مدال طلا کسب کرد. در ۶۴ سال گذشته هیچ قهرمانی از کشتی ایران 

نتوانسته بود به رکورد جاودانه تختی دست پیدا کند.
اما باخت یزدانی در فینال وزن ۸۶ کیلوگرم المپیک ۲ حسرت ویژه را برای او داشت. 
نخست اینکه وی نتوانست از رکورد جاودانه هادی ساعی عبور کند. ساعی با کسب ۲ 
نشان طلا و یک برنز المپیک، پرافتخارترین المپین ایران به شمار می رود. بعد از ساعی 

حسین رضازاده با کسب ۲ نشان طلا در جایگاه دوم قرار گرفته است.
بین  در  بود.  کشتی  در  طلا  دبل  طلسم  پشت  ماندن  یزدانی،  بزرگ  دومین حسرت 
رشته های ایرانی ورزشکاران تکواندو و وزنه برداری موفق به دبل طلا در المپیک شدند اما 
رشته کشتی با وجود نامداران بزرگ این رشته تاکنون نتوانسته این مهم را به سرانجام 

برساند.

نخستین مدال طلای کشتی ایران در المپیک ۱۹۵۶ ملبورن توسط امامعلی حبیبی 
کسب شد اما از آن زمان تاکنون هیچ گوش شکسته ای نتوانسته ۲ طلای این رقابت ها را 
کسب کند. یکی از مهم ترین موانع طلسم شکنی یزدانی در المپیک حریف سرسختی به 
نام دیوید تیلور بود که در المپیک ۲۰۲۰ توکیو مدال طلا را از چنگ او خارج کرد. تیلور 
در چند ثانیه پایانی روی یک غافلگیری یزدانی را شکست داد و به عنوان قهرمانی وزن ۸۶ 
کیلوگرم رسید. در پاریس نیز مصدومیت، سرسخت ترین حریف یزدانی بود که اجازه نداد 

تا قهرمان ایران به دومین طلای المپیک برد.
دیگر مدعی شکستن رکورد ساعی، کیانوش رستمی بود که در ۲ المپیک توکیو و پاریس 
غایب بود و اکنون به دنبال آن است تا با پرچم کوزوو بتواند بار دیگر در بزرگ ترین آوردگاه 
ورزشی جهان شرکت کند. کیانوش مدال طلای المپیک ۲۰۱۶ ریو و نقره المپیک ۲۰۱۲ 
لندن را در کارنامه دارد. هر چند که یزدانی و رستمی هنوز فرصت عبور از رکورد ساعی 
را دارند اما کار آنها راحت نیست زیرا یزدانی مجبور است به دسته ۹۷ کیلوگرم برود و با 
بزرگان جهان در این دسته رقابت کند و رستمی نیز با تغییر تابعیت عملا شهروند کوزوو 
محسوب می شود و با مدال طلا نیز نمی تواند از این رکورد جاودانه عبور کند. محمدهادی 
ساروی تنها قهرمانی است که با کسب طلای المپیک لس آنجلس می تواند به ساعی برسد.

ورزش ۱۴۰۳؛ یزدانی باخت و به ساعی نرسید

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جعفر رحمانی فرزند فیاض بشماره شناسنامه ٣٧٠٣ صادره از در ششدانگ))یک 
قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ١٨٠١/٩٣ مترمربع پلاک شماره ۴٩٣ فرعی از ۵٣ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای 
رمضانعلی رحمانی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول 

:١۴٠۴/٠١/٢٣  تاریخ انتشار نوبت دوم :٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٧۵٠٣ مورخه ١۴٠٣/١١/١٣ کلاسه ١۴٠٢-

٣٧٣۶ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای حسین ملکی فرزند سلطانعلی به شماره شناسنامه ٢۵ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 
٧۶٨/۴٧ مترمربع از پلاک ١٩٠٢ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )باغات شناط ( خریداری از مالک رسمی )خود متقاضی ( 
محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.تاریخ انتشار اول ٠١/٢٣/١۴٠۴
تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 
١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 
صادرخواهد شد.* ١-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٧٠١۵ مورخه ١۴٠٣/١١/١٠ مالکیت آقای امیر امیرتیموری فرزند رحمت اله به ش ش 
١٧٠٢ صادره از خرمدره در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١۴٣٩/٢٠ مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع ابهر بخش 
از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه ١۵٩٩-١۴٠٣* ٢-برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٧٠١۴  )اراضی شناط( خریداری  سه زنجان 
مورخه ١۴٠٣/١١/١٠ مالکیت آقای امیر امیرتیموری فرزند رحمت اله به ش ش ١٧٠٢ صادره از خرمدره در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ١۴٣٩/٢مترمربع پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )اراضی شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی 

کلاسه١۵٩٨-١۴٠٣* تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢٣* تاریخ انتشار دوم ٠٢/٠٧/١۴٠۴

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حبیب اله رحمانی فرزند فیاض بشماره شناسنامه ٣۴٠ صادره از در 
ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۵٧١۴/٢٩ متر مربع پلاک شماره ۴٩٢ فرعی از ۵٣ اصلی خریداری از 
مالک رسمی آقای حبیب اله رحمانی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول :١۴٠۴/٠١/٢٣  تاریخ انتشار نوبت دوم :٠٢/٠٧/١۴٠۴

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حمید رحمانی فرزند فیاض بشماره شناسنامه ٢۴۴ در ششدانگ))یک قطعه 
زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ٣٨٢۶/۵۴ مترمربع پلاک شماره ۴٩۶ فرعی از ۵٣ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای حمید 
رحمانی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت 

اول :١۴٠۴/٠١/٢٣  تاریخ انتشار نوبت دوم :٠٢/٠٧/١۴٠۴ حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیهحمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیه

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیه
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برابر رای شماره ١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠۶٠٠۴٨۶٣-١۴٠٣/١٢/٠٢ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا حیدری فرزند محمد علی بشماره 
شناسنامه ١٨ صادره از طارم به شماره ملی ۵٣٩٩٩١١٠٧٨ در ششدانگ یکباب مغازه به مساحت ٣٠/١۴ متر مربع از مالکیت رسمی 
غلامحسین عمارلو واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم شهر آببر مفروز و مجزا از پلاک ١٢٣ فرعی از ١۴۶- اصلی را نموده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روزآگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی در روستا به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. * تاریخ انتشار نوبت اول:١۴٠۴/٠١/٢٣*تاریخ انتشار نوبت دوم:٠٢/٠٧/١۴٠۴

سید مظاهر محمدی معاون و بازرس دفترخانه های اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم  سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

 AT پرو   ٧ تیپ:تیگو  سیستم:فونیکس  بک  هاچ  سواری  خودرو  سبز  برگه 
شاسی:  شماره    MVME۴T١۵CBKP٠٣۵٨٠٢ موتور:  شماره  مدل:١۴٠٢،به 
فریدون  آقای  بنام  ٨٧-١١٣ب۶٩  ایران  پلاک   ،NATGBACJ٣P١٠٢٩١۶۶

جعفری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی
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 امیر کبیرخیابان امام - چهارراه امیر کبیر - کوچه سید برهان   زنجان1
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  024 -33336777
 024 -33336778
024 - 33332565

آب بر- خ امام ، جنب اداره آب شهرستان طارم -کیوسک مطبوعاتی  طارم2
32824730 - 024     نسیم اله اجاقلو نسیم زیتون

09100252161 

قیدار خیابان امام جنب فرهنگسرای اشراق کوچه بامداد پلاک 1 طبقه اول  خدابنده3
حبیب اله اسفندیاریکدپستی 4581813385 

  09192427318
02434228645

خیابان مطهری - روبروی کوچه مسجد جامع - نرسیده به کارواش ابهر  4
35273157-024        علی نظریتک نماینده روزنامه صدای زنجان 

09125427682

35526880-024تیمورکلانتریخرمدره - خیابان امام خمینی روبروی بانک مسکن- دکه مطبوعاتیخرمدره5
09127448865

ایران۸۸

پزشکیان: 

دولت با کمک مردم ناترازی ها
 را حل خواهد کرد

آزمون سراسری بیش از ۴۰۰۰ روحانی عمره
 در کشور آغاز شد

ثبت نام امریه سربازی آغاز شد

خبر 

کوتاه 

خبر آنلاین/ غلامحسین کرباسچی گفت: کسی که وارد میدان مذاکره می شود، باید به 
عنوان یک سرباز شهادت طلب نه به فکر آبروی خود باشد، نه به فکر اینکه چه کسی 
در مجلس شعار می دهد یا چه کسی توییت می زند یا توهین می کند. اگر می خواهند 
مصلحت کشور و مردم و وضعیت بهتری را برای آینده انقلاب و نظام می  رقم بزنند، 

واقعا باید شهادت طلبانه وارد شوند.
آغاز مذاکرات ایران و آمریکا رسما از سوی دو کشور تایید شده است. با مخابره شدن 
این خبر در سطح جهان، بازار ایران سیگنال را دریافت کرد. هرچند ریزش قیمت دلار 
ناچیز بود اما کاهش قیمت هر یک دلار با مبلغ زیر صدهزار تومان و ریزش قیمت سکه 
نشان از جنبه  روانی اخبار دنیای سیاست در بازارهای داخلی داشت.  به جز بازارهای 
مالی، بازارهای سیاسی هم این سیگنال را دریافت کردند. غرب ستیزان با اعلام خبر 

شروع مذاکرات صدای مخالفتشان بلند شد.
در ابتدا یکی از نمایندگان مجلس مدعی شد قدرت خدا در برنامه های حذف شده 
است. امیرحسین ثابتی نماینده نزدیک به سعید جلیلی هم مذاکره چه به صورت 
مستقیم و چه به صورت غیرمستقیم را سرکار گذاشتن مردم خواند. گروهی که خود را 
امت حزب الله خوانده اند اعلام کردند که در جواب به »یاوه گویی های ترامپ قمارباز« 

برای اعتراض رو به روی وزارت خارجه تجمع می کنند.  
در چنین شرایطی سرنوشت این مذاکرات چه خواهد شد؟   خبرآنلاین در این باره 
نظر غلامحسین کرباسچی، دبیرکل پیشین حز کارگزاران سازندگی را جویا شده است.  
کرباسچی معتقد است اراده جمهوری اسلامی به شکل گیری مذاکرات کنونی بوده 

است و پاسخ به نامه ترامپ نشان دهنده اراده برای حل مسائل است.
این چهره شاخص اصلاح طلب بر نقش مهم وزارت خارجه و دیپلمات های باتجربه تأکید 
دارد و می گوید مردم خواهان آرامش و حل بحران ها هستند، درحالی که برخی جریان ها 

به دلایل منافع شخصی یا تفکر انقلابی گری دائم، با آرام سازی اوضاع مخالف اند.
مشروح گفتگو با غلامحسین کرباسچی، فعال سیاسی اصلاح طلب را در ادامه بخوانید؛

آقای کرباسچی! مدتی بود که بحث های مذاکره غیر مستقیم با آمریکا باز شده بود؛ روز 
گذشته و بعد از اظهارات ترامپ، آقای عراقچی از آغاز این مذاکرات خبر دادند. اما به 
محض اعلام این روند، فضاسازی علیه مذاکرات هم آغاز شده. مثلا یکی از نماینده های 
مجلس هشدار داده که آمریکایی ها به تعهدات خود پایبند نبودند. به عنوان مقدمه 

تحلیل خود را بفرمایید.  
خوب باید مواظب باشند، اینکه حرف بدی نیست  

مذاکره ایران و آمریکا باید به نتیجه برسد نه اینکه مثل دوران جلیلی هیچ اتفاقی نیفتد
یعنی فکر می کنید به معنای آغاز حملات درباره مذاکره نیست؟ 

اینکه حمله نیست؛ گفتند که در مذاکره مواظب باشید، جوانب مختلف را رعایت 
کنید. این حرف بدی نیست. اما باید دید با چه مقصودی می گویند. اگر واقعا دنبال این 
هستند که گرفتاری برای مملکت درست شود و مذاکره نشود و همینگونه این وضعیت 
بحرانی »اقتصادی« و »روانی« مردم ادامه پیدا کند، خلاف است؛ اما اگر منظور واقعا 
این باشد که تیم مذاکره کننده دقت داشته باشند در تنظیم مطالب و در صحبت ها 

حرف بدی نیست.  
شاید نگاه آنها به همین تیمی است که قبلا زمان آقای جلیلی و زمان آقای رئیسی 
بود و مدام می رفتند و برمی گشتند و هیچ اتفاقی نمی افتاد؛ فقط می رفتند آنجا و وقت 
جلسه بعدی را تعیین می کردند. نباید این گونه باشد، مذاکره باید طوری باشد که به 

نتیجه برسد.  
اگر مجموعه نظام برای مذاکره به نتیجه رسیده باشد مخالفت ها تاثیری ندارد

سوال اینجاست که ترامپ به رهبری نامه نوشته و نظام هم به این نامه جواب داده 
است؛ یکی، دو روز گذشته هم سرلشکر باقری محورهای این نامه را تشریح کردند. در 
واقع مذاکرات تصمیم کلان نظام است. با توجه به این موضوع فضاسازی برای مذاکرات 

را چگونه تحلیل می کنید؟  
به نظرم این حرف ها تاثیر چندانی ندارد. اگر مجموعه نظام به این نتیجه رسیده باشند 
- که امیدواریم برای حل مسائل کشور به این تصمیم رسیده باشند که بعد از این همه 
سال مقداری اعصاب مردم آرام تر شود – این حرف ها خیلی تاثیرگذار نیست. همیشه 
یک عده ای باید از این گونه نق ها بزنند. اشکالی هم ندارد؛ بالاخره سلیقه های خود را 

مطرح می کنند. اما در آخر مردم و اکثریت تصمیم می گیرند و تکلیف این ها هم بالاخره 
روشن می شود که چقدر مردم با این ها هستند.  

اگر نظام اراده مذاکره را نداشت کار به اینجا نمی رسید که نامه ترامپ را پاسخ دهد
به نظر شما نظام چقدر در پیشبرد این مذاکرات اراده دارد؟   

اگر اراده نداشت که به اینجا منتهی نمی شد که جواب نامه را بدهند. نمی دانم مستقیم 
یا غیرمستقیم بودن مذاکرات چقدر در ماهیت آن تاثیرگذار باشد، اما به هرحال با اصل 
مذاکره موافقت شده است. همین تبادل نظر، مذاکره و بیرون آمدن از فازهای امنیتی 

و نظامی تاثیرگذار است.  
همین امروز یک آرامش و به اصطلاح یک اعتمادی در بازار سرمایه و مبادلات ارز و 
طلا ایجاد شد که نشان می دهد بسیاری از مشکلات ناشی از جو روانی جامعه است. 
حالا درست است که این ها یقه آقای همتی بی چاره را گرفتند، او هم مقداری در دفاع 
از خود کوتاه آمد و آقای پزشکیان هم مقداری عنایت لازم را نداشت، اما معلوم است 
که با دو تا جمله که آن سمت دنیا گفته می شود و یک توییت در ایران ناگهان ۱۵-۱۰ 

درصد دلار و طلا پایین می آیند و بازار سرمایه یک جانی می گیرد.
این نشان می دهد که بسیاری از معضلات اقتصادی و گرفتاری های ما روانی است. 
درواقع، بخش عمده ای از این مسائل مربوط به همین تشنجی است که یک عده  
دوست دارند دائما همین شعارها را در مجلس و جاهای دیگر بدهند. اما از نظر مردم 
که می خواهند به آینده شان اعتماد و زندگی آرامی داشته باشند این وضعیت مطلوب 

نیست.  
به هرحال، مجموعه نظام به این نتیجه رسیده که از این وضعیت عبور کنند. اگر طرف 
مقابل هم مقداری خوی بلندپروازی و استکباری را کنار بگذارد، و به این فکر کند که 
در ایران زمینه های مختلفی برای سرمایه گذاری و رشد و توسعه وجود دارد و فضای 
آرام تری در این منطقه ایجاد شود، به نفع همه است. ان شاالله به نتیجه برسد؛ این فضا 

خیلی می تواند به زندگی مردم کمک کند.
نقاط منفی ترامپ باید تبدیل به فرصت برای ما شود

آقای کرباسچی! با توجه به شناختی که از آقای ترامپ در ایران وجود دارد؛ که در دوره 
گذشته ریاست جمهوری خود از برجام خارج شد و خیلی ها او را غیرقابل پیش بینی 

می دانند چقدر خوش بین هستید به اینکه این مذاکرات به سرانجام برسد؟ 
این خوش بینی مربوط به دوطرف است. فقط مربوط به آن طرف نیست. بالاخره هرکسی 
ویژگی هایی دارد و در شخصیت و عملکرد آقای ترامپ هم نقاطی منفی وجود دارد. 
از سوی دیگر می شود از همان نقاط منفی به عنوان یک فرصت استفاده و بهره برداری 
کرد. اما بخشی از مسائل ترامپ به رقابت های سیاسی داخلی خود او در برابر حزب 
دموکرات مربوط می شود. به غیر از توهین ها و حرف های برخورنده ای که می زند، مسئله 
اصلی اش این است که در افکار عمومی آمریکایی ها، برای انتخابات مجلس و ریاست 

جمهوری آینده جایگاه مستحکمی پیدا کند.
اگر با این دیدگاه نگاه کنیم همان نقاط منفی گاهی اوقات می تواند برای کشور فرصت 
بسازد. مهم این است که در دیپلماسی برخورد درستی صورت بگیرد و از نقاط منفی 

طرف مقابل بتوان فرصت ساخت و کشور را از معضلات و گرفتاری ها نجات داد.  
اصلا ماهیت دیپلماسی همین است؛ فکر و ذکر هر آدمی و هر کشوری، منافع شخصی 
خود یا منافع کشور خودش است. اما تلاش دیپلماتیک آن است که بتوان از همه نقاط 

به درستی استفاده شود.  
بضاعت جمهوری اسلامی این ها هستند؛ ما که نمی توانیم از خارج دیپلمات وارد کنیم 
شما تیم مذاکره کننده ایرانی را چگونه ارزیابی می کنید و چقدر نسبت به این تیم در 

پیشبرد مذاکرات  خوش بین هستید؟ 
به هر حال بضاعت جمهوری اسلامی این ها هستند؛ ما که نمی توانیم از خارج دیپلمات 
وارد کنیم. بالاخره آقای عراقچی هم تجربه ای طولانی دارد و مدت ها با آقای ظریف و 
دیگر دیپلمات های برجسته کشور ما کار کرده است. در خود وزارت خارجه هم هنوز 

نیروهای فعال و توانمند وجود دارند.
اگر تیم موجود وزارت خارجه و آقای عراقچی باشند و از دیگران هم مشورت بگیرند، 

امیدواری وجود دارد؛ چرا که مذاکره یک کار شخصی و فردی نیست بلکه جمعی 
است. در این سال ها هم توان دیپلماسی وزارت خارجه، به غیر از ستاره های برجسته ای 
که در گذشته بودند و الان کنار هستند، نشان داده شده است؛ در جاهایی که به 
وزارت خارجه میدان داده شده و از آن خواسته شده که مساله ای از طریق دیپلماسی 
حل شود کار خود را به طریق مثبتی پیش برده است. الان هم اگر دست آقایان باز 
گذاشته شود، به نظرات آن ها بها داده شود و نظرات کارشناسی آن ها پذیرفته شود 

توان دیپلماسی داریم.
دیپلمات ها باید روحیه شهادت طلبانه داشته باشند؛ شهادت زمانی

 با تیر و تفنگ بود الان هم با بد و بیراه
گفتید که از دیگران هم مشورت بگیرند، شما برای این تیم چه توصیه ای دارید؟ 

توصیه من این است که در این مقطعی که می تواند برای کشور سرنوشت ساز باشد 
از آدم های باتجربه استفاده کنند،  دچار احساسات نشوند، با مسائل معقول برخورد 
کنند، موقعیت بسیار مهمی است و ضمن اینکه می تواند مردم را امیدوار و بسیاری 
از مسائل کشور را حل کند، هم می تواند مثل گذشته برخوردهای ناشیانه دوره  آقایان 
احمدی نژاد و رئیسی اتفاق بیفتد که عده ای به سفر بروند، مصاحبه تلویزیونی انجام 
دهند و برگردند اما هیچ اتفاقی نیفتد. افرادی که می روند ضمن آنکه باید هم از توان 
کارشناسی دستگاه خود مثل مشاورین استفاده کنند، و هم مقداری تهور و جرات 
چنین میدانی را به خود بدهند که بتوانند راهی را باز کنند. به هرحال یک بن بست 
بسیار ریشه داری در وضعیت سیاسی و خارجی کشور وجود دارد. شکستن این بن بست 
به یک تهور و ازخودگذشتگی هم احتیاج دارد. یادمان نمی رود که وقتی کشور درگیر 
جریان جنگ تحمیلی هشت ساله بود، و همه نوع خسارت مادی و معنوی به کشور 
وارد می شد، کسی که توانست با یک تهور و شجاعت این بحران و دوره سخت از سر 
کشور بگذراند مرحوم آقای هاشمی بود؛ ایشان با جرات پیش امام رفت و گفت که من 
حاضرم قطعنامه را امضا کنم، بعد من را به عنوان مسئول جنگ محاکمه کنید و حتی 
اعدام کنید. قاعدتا این حرف و صحبت هم طوری نبود که جنبه تبلیغاتی داشته باشد؛ 
این حرف درواقع پشت پرده و بین ایشان و امام محرمانه بود. ایشان خیلی هم تعارف 
نداشتند و واقعا حاضر بودند که کشور را از این بحران و بن بست عبور دهند، ولو آن که 

به قیمت آبرو، حیثیت و حتی جان شان تمام شود.  
فکر می کنم الان هم باید این تجربه ها و نگاه ها را داشته باشیم. کسی که الان دارد وارد 
این میدان می شود، واقعا باید به عنوان یک سرباز شهادت طلب نه به فکر آبروی خود 
باشد، نه به فکر اینکه چه کسی در مجلس شعار می دهد یا چه کسی توییت می زند یا 
توهین می کند. اگر می خواهند مصلحت کشور و مردم و وضعیت بهتری را برای آینده 

انقلاب و نظام می  رقم بزنند، واقعا باید شهادت طلبانه وارد شوند.
شهادت زمانی با تیر و تفنگ است و زمانی هم با همین بدو بیراه گفتن ها، سخنرانی های 
روحیه  باید  دیپلمات ها  واقعا  این هاست.  و  شعار  دستور،  از  پس  و  دستور  از  پیش 
شهادت طلبانه داشته باشند و با شجاعت، ازخودگذشتگی و تهور وارد این میدان شوند.

طبیعی است که این کار می تواند در کشور مخالف و موافق داشته باشد. اکثریت مردم 
طبعا کف و سوت می زنند و تحسین می کنند، عده ای هم برمبنای منافع مادی خود یا 
منافع حزبی یا اعتقادی مخالف باشند. آنها باید بایستند و چیزی که وظیفه شان است 

و فکر می کنند مصلحت مردم و کشور را دنبال کند.  
اکثریت مردم بعد از سال ها کش و واکش می خواهند 

شرایط آرام تری داشته باشند
 از یک طرف اجازه مذاکره غیرمستقیم از سوی رهبری داده شده و از سوی دیگر شاید 
بی اعتمادی مخالفان مذاکره نسبت به دولت پزشکیان و تیم کنونی در مقایسه با دولت 
روحانی که مذاکرات برجام را پیش  می برد کمتر شده است. فکر می کنید که در روند 

مذاکرات آنها چه عکس العمل هایی نشان خواهند داد؟
همین کارهایی که شما خودتان به آن اشاره کردید؛ به هرحال این ها با نجات کشور 
از این شرایط بحرانی مخالف هستند. مخالفت شان هم با به دلیل منافع است و یا فکر 
می کنند دیدگاه  انقلابی آن است که همیشه در حال جنگ و نبرد و شعار دادن باشیم. 

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با بیان این که »حضور مسعود پزشکیان به عنوان 
رئیس جمهوری و تدبیر رهبری، جنگ و تهدیدات دیگر را از کشور دور کرد«، گفت: 
چند ماه پیش که پزشکیان رئیس جمهوری شد، کشور در آستانه ورود به جنگ بود اما 

امروز بحث از گفت وگو و مذاکره است.
اجرایی  دستگاه های  عمومی  روابط  هماهنگی  شورای  جلسه  در  حضرتی  الیاس 
هرمزگان، گفت: امروز در یک جنگ رسانه ای قرار داریم. دشمنان و متاسفانه عده ای در 
داخل تلاش دارند مردم را ناامید کنند و هرکاری می کنند تا مردم از اصلاح امور ناامید 
شوند. در مقابل روابط عمومی ها مسئولیت دارند برای ایجاد امید در جامعه اقدام کنند.

وی ادامه داد: وظیفه همه ما صیانت از امید مردم و افزایش امید در جامعه است و در 
این راستا باید هم خلاقانه رفتار و هم از تمام ابزارها و بسترها برای ترویج آن استفاده 

کنیم. در همین راستا وظیفه داریم مستمر آموزش ببینیم.
حضرتی تاکید کرد: متاسفانه در گذشته، مدیران توجهی به انتصاب روابط  عمومی ها 
باید  امروز روابط عمومی  اما  بود،  ایجاد کرده  را  این موضوع مشکلاتی  و  نداشتند 
نیرویی متخصص و مسلط باشد. رئیس شورای اطلاع رسانی دولت گفت: یکی دیگر از 
مشکلات ما به خصوص در گذشته این بود که به افکار عمومی توجهی نداشتیم، امروز 
اما افکار عمومی برای ما بسیار مهم است. مردم برای این دولت مهم است و ما باید به 
مطالبات و نیازهای آنان توجه کنیم. وی از روابط عمومی ها خواست ارتباط با مردم، 
مدیریت و همراهی با افکار عمومی و خنثی سازی شایعات و تخریب ها را در دستورکار 
قراردهند و گفت: توجه به مردم موضوع مهمی است، دکتر پزشکیان و دولت نیز به 

این موضوع تاکید دارند.
حضرتی با بیان این که »حضور دکتر پزشکیان یک فرصت تاریخی برای کشور و 
جمهوری اسلامی است«، گفت: آقای پزشکیان یک فرد پاک، صادق و پاکیزه است. 
او زندگی و اعتقاد خود را با امور دنیوی و روزمره عوض نمی کند، از این رو و بر اساس 

شناختی که از او دارم می گویم که یک سرمایه برای ما و کشور است. صداقت و 
پاک دستی او می تواند منجر به افزایش امید در جامعه شود.

وی هم چنین با بیان این که »حضور دکتر پزشکیان و تدبیر رهبری، جنگ و تهدیدات 
دیگر را از کشور دور کرد«، گفت: آقای پزشکیان این چالش را حل کرد، چند ماه پیش 
که رئیس جمهوری شد، کشور در آستانه ورود به جنگ بود اما امروز بحث از گفت وگو 

و مذاکره است. این اقدامی است که با حضور آقای پزشکیان انجام شد.
حضرتی با تشریح برخی دیگر از اقدامات رئیس جمهوری، گفت: دکتر پزشکیان طرح 
با پیگیری های این دولت  اقشار آسیب پذیر اجرا کرد،  از  کالابرگ را برای حمایت 
مطالبات از جمله کشاورزان پرداخت شد. این دولت توجه ویژه به اقوام و مذاهب داشت 
و انتصاب معاون اهل سنت رئیس جمهوری، استاندارانی از اقوام و مذاهب از جمله این 
موارد است. وی ادامه داد: دولت وفاق ملی توجه ویژه ای هم به زنان داشت و نتیجه 
آن انتصاب زنان در سطوح عالی مدیریتی از وزیر و معاون رئیس جمهوری گرفته تا 

فرمانداران و مدیران کل که از میان زنان انتخاب شده اند.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با تاکید بر این که »رئیس جمهوری با مردم صادقانه 
رفتار می کند«، گفت: رئیس جمهوری به مردم توجه دارد، زمانی که متوجه سفر معاون 
پارلمانی خود شده و با حساسیت مردم مواجه شد او را برکنار کرد. لحظه ای نیست 
که فکر مردم در ذهن رئیس جمهوری نباشد، در ماجرای قتل دانشجوی دانشگاه 
تهران هم دیدید که دولت چگونه به موضوع وارد شد و نگذاشت تا ماجرایی مانند 
فوت خانم مهسا امینی رخ دهد، چنین مثال هایی زیاد است. امروز در تمام رفتارهای 

رئیس جمهوری صداقت وجود دارد.
حضرتی با اشاره به آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در عمان، گفت: چهارچوب 
ما مشخص است. ما به مذاکره می رویم که تحریم های ظالمانه را برداریم، به مذاکره 
می رویم که شر آتش جنگ را از کشور و منطقه دور کنیم. ما دوهزار میلیارد دلار 

پروژه در کشور تعریف کردیم و می خواهیم مذاکره کنیم تا امکان ورود سرمایه گذاران 
به داخل کشور را تسهیل کنیم. وی درباره برخی بدهی ها و چالش های دولت گفت: 
دکتر ظفرقندی وزارت بهداشت را با ۹۲ همت بدهی به داروخانه و پرستاران تحویل 
گرفت. آقای علی آبادی وزارت نیرو را با ۱۲۲ همت بدهی تحویل گرفت. بدهی ها 
زیاد بود. سال ۱۴۰۳ را سال پرداخت بدهی ها کردیم و مطالبات مردم با پیگیری 

رئیس جمهوری از پرستار، کشاورز و فرهنگی تا دیگران پرداخت شد.
وی درباره وضعیت ناترازی ها نیز گفت: دولت را که تحویل گرفتیم نیروگاه ها فرسوده 
بود در انرژی نو هیچ اقدام ویژه ای نشده بود، اما در همین مدت اقدامات خوبی انجام 

شد. /ایسنا 

حضرتی: تدبیر رهبری و حضور پزشکیان جنگ را از کشور دور کرد

برخی فکر می کنند دیدگاه انقلابی یعنی همیشه در حال جنگ و شعار دادن باشیم
مهر/  آزمون سراسری روحانیون عمره به صورت همزمان در ۸ نقطه کشور با 

حضور ۴ هزار و ۴۱۲ شرکت کننده آغاز شد.
۳۸۱ نفر از شرکت کنندگان متعلق به استان تهران و استان های همجوار هستند 

و نتایج آزمون در نیمه دوم تیر ماه اعلام خواهد شد.
علاوه بر این محدودیتی در جذب روحانیون وجود ندارد و روحانیونی که موفق 
به اخذ حد نصاب نمره شوند و بتوانند ۷۰ درصد سوالات آزمون را به درستی 
پاسخ دهند به مرحله مصاحبه می رسند و بعد از تأیید در این مرحله در دوره های 

آموزشی شرکت خواهند کرد.

اعتماد/ رئیس جمهور در نشست با جمعی از مدیران استان البرز تاکید کرد که 
استان ها باید بدون اتکا به مرکز و تهران باید با همکاری مردم سازندگی داشته 
باشند. مسعود پزشکیان تاکید کرد که با کمک مردم بدون اعتبارهای آنچنانی 
می توان با کمک مردم سازندگی داشت و هر استان می تواند امکاناتی مانند مدرسه 
و مراکز تفریحی را با کمک مردم بسازد. وی با اشاره به این که اعتبارات و بودجه 
دولت پاسخگوی تمام مطالبات استان ها نیست در عین حال یادآور شد که دولت 
در تمام استان ها مدرسه سازی را دنبال می کند و دولت با کمک مردم ناترازی ها را 
حل خواهد کرد. وی هم چنین با بیان این که » یارانه ها به افراد کم برخوردار کمتر 
می رسد« خاطرنشان کرد که این مساله را باید عادلانه اجراش کرد و اگر کسی 
بیشتر از سهم خودش استفاده کرد پولش را بدهد و همه مردم از ارانه ها استفاده 
کنند ولی این گونه نباشد که عده ای بیشتر بگیرند و برخی هیچ نگیرند. همه باید 
بتوانند از امکانات آموزش استفاده کنند. رئیس جمهور یادآور شد که در جبهه های 
نبرد حق علیه باطل این مردم بودند که می جنگیدند. زمین را می کندند و سنگر 
می ساختند. پولی در کار نبود و مردم بودند. همه قدرت ها پشت عراق بودند ولی 
نتوانستند مردم ما را شکست دهند. وی ادامه داد: الان هم اگر به مردم اتکا کنیم 
و دست به دست هم بدهیم هیچ قدرتی نمی تواند ما را شکست بدهد و جلوی 
توسعه کشور ما را بگیرد. اسرائیل و آمریکا فکر می کنند که با ایجاد اختلاف می 
توانند در برابر کشور ما بایستند غافل از این که ما با کمک مردم در برابر تمام 

قدرت ها خواهیم ایستاد.

عصر ایران/ معاونت آموزشی وزارت بهداشت اعلام کرد؛ دانش آموختگان مقاطع 
پزشکی  علوم  دانشکده های  و  دانشگاه ها  دکتری  و  ارشد  کارشناسی  تحصیلی 
amriye.msrt. می توانند از تاریخ ۱۹ تا ۲۳ فروردین ماه با مراجعه به سامانه

ir نسبت به ثبت نام و ارسال مدارک مورد نیاز برای امریه سربازی اقدام کنند.
بر این اساس فرصت برای متقاضیان امریه برای آگاهی از نام دانشگاه ها و رشته های 

مورد تقاضا فراهم شده است که متعاقبا اعلام خواهد شد.

عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس درباره ارسال پیامک های تذکر حجاب 
به افراد واکنش نشان داد و گفت: من از درجات و محتوای پیامک های عفاف و 
حجاب اطلاعی ندارم اما در قانون مجازات اسلامی در بخش تعزیرات آمده است 
که اگر کسی در مرآ و منظر مرتکب جرمی شود و عفت عمومی را جریحه دار کند، 

با این فرد برخورد می شود. 
عثمان سالاری عضو کمیسیون حقوقی قضایی مجلس شورای اسلامی درباره 
ارسال پیامک های عفاف و حجاب به افراد در حالی که ابلاغ قانون عفاف و حجاب 
متوقف شده است، گفت: من از درجات و محتوای پیامک های عفاف و حجاب 
اطلاعی ندارم. آقای بانکی پور هم درباره اصفهان ظاهرا گفته اند که چنین اتفاقی 

افتاده است. 
این نماینده کمیسیون حقوقی قضایی مجلس در پاسخ به این سوال که در حال 
حاضر که این قانون به دستور شعام متوقف شده است چرا باید پیامک برای افراد 
ارسال شود، گفت: در قانون مجازات اسلامی در بخش تعزیرات آمده است که اگر 
کسی در مرآ و منظر مرتکب جرمی شود و عفت عمومی را جریحه دار کند، با این 
فرد برخورد می شود.  وی ادامه داد: قانون موسوم به عفاف و حجاب درخصوص 
مجازات ها است که محل ایراد و اشکال بود که در حال حاضر به نوعی متوقف شده 
است. علی الایحال به این صورت نیست که در وضعیت فعلی هر کسی آزاد و مختار 
مایرُید باشد که بخواهد رعایت حجاب را نکند اگر کسی حجاب را رعایت نکند 
ما درخصوص آن ماده قانونی داریم. درباره قانون اخیر برخی گفتند مجازات های 
معین شده شدید است و درباره این بحث بود که الان اجرای آن ایجاب نمی کند اما 

در هر حال آزاد نیست که هر کسی هر کاری دلش خواست انجام دهد.
سالاری در پاسخ به این سوال که باتوجه به اینکه ارسال این پیامک ها موجب 
نارضایتی عمومی جامعه می شود و اینکه در شرایط کنونی چه نیازی به ارسال آن 
است، گفت: من نمی دانم که این پیامک ها توسط چه مرجعی ارسال می شود، من 

قانون گذار هستم و سعی می کنم کار خودم را درست  انجام دهم./ ایلنا

عضو کمیسیون حقوقی:

از درجات و محتوای پیامک های  حجاب اطلاعی ندارم 

صفحه آرایی: مریم عربی زنجانی


